
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 17751 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Ε. Συρίγου, σελ. 17804 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το «Alert Summer Camp» και Ελληνοαµερικανοί
φοιτητές στο πλαίσιο του Προγράµµατος «AHEPA» , σελ.
17791, 17794 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 17751, 17781, 17782,
17783, 17785, 17787, 17789, 17790, 17791, 17793, 17794,
17795, 17796, 17797, 17799, 17800, 17801, 17802, 17804,
17805, 17806, 17807, 17808, 17809, 17810, 17811, 17812 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2037 έως 2111,

σελ. 17752 - 17770 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

17771 - 17780 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Αδιαφανείς

φωτογραφικοί διαγωνισµοί για την εκµετάλλευση των κυλι-
κείων και εστιατορίων των µουσείων και αρχαιολογικών
χώρων της χώρας», σελ. 17781 

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
i.  µε θέµα: «Αύξηση ακατάσχετου τραπεζικού λογαρια-

σµού», σελ. 17782 
ii. µε θέµα: «Παράταση προθεσµίας υποβολής φορολογι-

κών δηλώσεων έως 30.09.2024 λόγω λαθών και παραλήψεων
στο σύστηµα υποβολής φορολογικών δηλώσεων», σελ.
17783 

iii. µε θέµα: «Μείωση ΦΠΑ στο ελαιόλαδο», σελ. 17785 
γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Αντίθετη η τοπική κοινωνία µε την κατασκευή

αιολικού πάρκου στη θέση «Μαυροβούνι» του Δήµου Ρήγα
Φεραίου Μαγνησίας», σελ. 17788 

ii. µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη για άµεση καταβολή των
οφειλοµένων στις επιχειρήσεις της Δράµας από το πρό-
γραµµα «Ανακυκλώνω-Αλλάζω θερµοσίφωνα», σελ. 17789 

iii. µε θέµα: «Ανεφάρµοστος νέος Κανονισµός Πυροπρο-
στασίας», σελ. 17790 

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Ελλιπής ο δηµόσιος ακτινοθεραπευτικός χάρ-

της για τους καρκινοπαθείς», σελ. 17792 
ii. µε θέµα: « Άµεση ανάγκη ενίσχυσης του Κέντρου Υγείας

Παξών µε προσλήψεις απαραίτητων ιατρών και εργαζοµένων
και χορήγηση επιδόµατος αγόνου περιοχής», σελ. 17800 

iii. µε θέµα: «Για την ένταξη των εργαζόµενων του προ-
γράµµατος «PHILOS II - Ολοκληρωµένη επείγουσα παρέµ-
βαση υγείας για την προσφυγική κρίση » σε αναγκαίες
κρατικές δοµές υπηρεσιών Δηµόσιας Υγείας µε πλήρη εργα-
σιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα, σελ. 17802 

ε) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: 
i.  µε θέµα: «Αποσύνδεση αύξησης επιδόµατος ανεργίας

από αύξηση κατώτατου µισθού», σελ. 17794 
ii. µε θέµα: «Σε διαθεσιµότητα οι εργαζόµενοι της ΦΙΕΡΑ-

ΤΕΞ ΑΕ στην ΠΕ Κιλκίς», σελ. 17796 
iii. µε θέµα: «Για την κατάργηση της κυριακάτικης αργίας

από τα «LIDL» στην Κέρκυρα», σελ. 17798 
στ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-

τισµού µε θέµα: «Μεγάλη και αδικαιολόγητη καθυστέρηση
στη χορήγηση οικονοµικών παροχών σε αθλητές και αθλή-
τριες υψηλών διακρίσεων από την Πολιτεία», σελ. 17804 

ζ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Οξυµένο πρό-
βληµα µε το πόσιµο νερό σε πολλά χωριά του δήµου Μύκης
στην ΠΕ Ξάνθης», σελ. 17806 

η) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Αποκαρδιωτική εικόνα εγκαταλείψεως του κάµ-

που της Κωπαΐδος. Σε εξέλιξη σχέδιο µετατροπής του κάµ-
που από περιοχή παραγωγής αγροτικών προϊόντων σε πε-
ριοχή εναποθέσεως φωτοβολταϊκών», σελ. 17808 

ii. µε θέµα: «Δέκα µήνες µετά τον ’Ντάνιελ’’ και  ’Ηλίας’’
ποιο το κυβερνητικό σχέδιο για τον πρωτογενή τοµέα στη
Θεσσαλία;», σελ. 17810 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
i. Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών, Εξωτερικών και Δικαιοσύνης κατέθεσαν στις
27-6-2024 σχέδιο νόµου: «Κύρωση Συµφωνίας Στρατιωτικής
Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου της Σαουδικής
Αραβίας, σελ. 17787 

ii. Oι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Εξωτερικών και Δικαιοσύνης κατέθεσαν στις
27-6-2024 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Διευθέτησης µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρ-
νησης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας, σχετικά µε το
καθεστώς των Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στο έδαφος
του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας», σελ. 17787 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β . , σελ 17807 - 17812
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ 17793 - 17807
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ 17793

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 17807, 17808, 17809,17810, 

17811, 17812
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 17793, 17794, 17795,17796, 

17797, 17799, 17800,17801, 
17802, 17804, 17805, 17806

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 17751, 17781, 17782,17783, 

17785, 17787, 17789,17790, 
17791

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 17800, 17801, 17802,17803, 

17804
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 17800, 17801, 17802
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 17805
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 17790, 17794
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 17806, 17807
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 17782, 17783, 17784,17785, 

17786, 17787

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’

Παρασκευή 28 Ιουνίου 2024



ΈΞΑΡΧΟΣ Ν. , σελ. 17798, 17799
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 17808, 17809
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 17790, 17791
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 17809, 17810, 17811, 17812
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 17795, 17796, 17797,17798, 

17799
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 17810, 17811, 17812
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 17802, 17803, 17804
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 17788
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 17781, 17782
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 17785, 17786
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 17789, 17790, 17804, 17805
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 17781, 17782
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 17782, 17783, 17795
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 17788, 17789, 17790,17791, 

17792
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 17806, 17808
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 17796, 17797
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 17792, 17793
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 17783, 17784



Αθήνα, σήµερα στις 28 Ιουνίου 2024, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝ-
ΤΙΝΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 27-6-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΝΗ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
27 Ιουνίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των σχε-
δίων νόµου: 

1.«Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για

την αναγνώριση των τίτλων σπουδών σχετικά µε την τριτοβάθµια
εκπαίδευση στην ευρωπαϊκή περιφέρεια».

2.«Κύρωση της έβδοµης τροποποίησης της από 23 Νοεµβρίου
1999 Σύµβασης περί εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θα-
λάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους που έχει καταρτιστεί
µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ανώνυµης Εταιρείας µε
την επωνυµία «ENERGEAN OIL AND GAS - ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙ-
ΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟ-
ΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ»»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής
κ. Πέτρο Παππά, Βουλευτή Κιλκίς, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’

Παρασκευή 28 Ιουνίου 2024



17752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17753



17754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17755



17756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17757



17758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17759



17760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17761



17762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17763



17764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17765



17766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17767



17768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17769



17770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17771

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



17772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17773



17774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17775



17776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17777



17778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17779



17780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων
µε επιστολή της µας ενηµερώνει:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 28 Ιουνίου 2024, ότι οι επίκαιρες ερω-
τήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η υπ’ αριθµόν 1148/18-6-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνι Γεωργιάδη.

Οι υπ’ αριθµόν 1145/18-6-2024, 1153/19-6-2024 και 1177/25-6-
2024 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη.

Οι υπ’ αριθµόν 1154/19-6-2024, 1170/25-6-2024 και 1171/25-6-
2024 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από την Υπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Νίκη Κεραµέως.

Η υπ’ αριθµόν 1167/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υπουργό Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη.

Η υπ’ αριθµόν 1155/20-6-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Ιωάννη Βρούτση.

Οι υπ’ αριθµόν 1157/21-6-2024 και 1176/25-6-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από την Αναπληρώτρια Υπουργό
Υγείας, κ. Ειρήνη Αγαπηδάκη.

Οι υπ’ αριθµόν 1150/18-6-2024, 1156/21-6-2024 και 1164/22-6-
2024 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Χρίστο Δήµα.

Η υπ’ αριθµόν 1173/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εσωτερικών κ. Βασίλειο - Πέτρο Σπανάκη.

Οι υπ’ αριθµόν 1169/25-6-2024 και 1175/25-6-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Χρήστο Κέλλα.

Η υπ’ αριθµόν 1163/21-6-2024 επίκαιρη ερώτηση που απευθύ-
νεται προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ.
Κωνσταντίνο Χατζηδάκη, δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότη-
τας». 

Ξεκινάµε τη συζήτηση µε την έβδοµη µε αριθµό 1167/25-6-
2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλο-
ακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία»,
κ. Μάριου Σαλµά, προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Αδια-
φανείς φωτογραφικοί διαγωνισµοί για την εκµετάλλευση των κυ-
λικείων και εστιατορίων των µουσείων και αρχαιολογικών χώρων
της χώρας».

Κύριε Σαλµά, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µε όλο τον σεβασµό και την εκτίµηση που έχω

στο πρόσωπό σας, είµαι βέβαιος ότι αυτή η ερώτηση που κάνω
δεν αφορά άµεσα το Υπουργείο Πολιτισµού υπό την έννοια της
ηγεσίας. Απλά πολλές φορές οι υπηρεσίες και οι υπηρεσιακοί
παράγοντες από εποπτευόµενους φορείς µπορούν να προβούν
σε µερικές διαδικασίες για τις οποίες απλά οφείλουν να δώσουν
µια εξήγηση στον κόσµο. 

Ο ΟΔΑΠ έκανε έναν διαγωνισµό για την ανάθεση των κυλι-
κείων όλου του οργανισµού και την εκµετάλλευσή τους. Από
αυτόν τον µεγάλο διαγωνισµό που -πέρσι, αν δεν κάνω λάθος-
υπήρξε µόνο ένας υποψήφιος που να πληροί τις προδιαγραφές
της προκήρυξης. Νοµίζω και ένας επόµενος που είναι σε εκκρε-
µότητα περίπου το ίδιο.

Αυτό που ήθελα να σας ρωτήσω είναι το εξής: Όταν µια υπη-
ρεσία του δηµοσίου κάνει έναν πλειοδοτικό διαγωνισµό, που τον
κάνει µια φορά για τα επόµενα δώδεκα χρόνια, δεν πρέπει το ελ-
ληνικό δηµόσιο να πάρει όσο περισσότερα χρήµατα µπορεί µε
ασφάλεια ότι θα λάβει τα χρήµατα; Ούτως ή άλλως οι συµβάσεις
τα προβλέπουν, αλλά δεν πρέπει να αυξήσουµε τα έσοδα του
δηµοσίου;

Συνεπώς δεν πρέπει ο διαγωνισµός από µόνος του να µην απο-
κλείει όλους και να µπορεί µόνο ένας να έρχεται σε αυτόν τον
διαγωνισµό δηµιουργώντας εύλογα ερωτήµατα, γιατί να µην πά-

ρουµε περισσότερα χρήµατα. 
Σας ερωτώ λοιπόν: Στον διαγωνισµό που είναι σε εκκρεµότητα

πόσες εταιρείες που θα κριθούν για τις προσφορές τους συµµε-
τέχουν τελικά και πόσα ευρώ πάνω από την κατώτατη τιµή εκκί-
νησης έχουν δοθεί ως προσφορά;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για την ερώτηση γιατί µου δίνετε

τη δυνατότητα να ξεκαθαρίσω κάποιες παρανοήσεις που έχουν
δηµιουργηθεί σκόπιµα ή µη για το θέµα της εκµίσθωσης των ανα-
ψυκτηρίων στους αρχαιολογικούς χώρους και τα µουσεία.

Με τον ν.4761/2020 αναδιοργανώθηκε για πρώτη φορά µετά
το 1977 η λειτουργία του πρώην Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων,
νυν Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων.
Με τον νόµο αυτόν τέθηκαν οι βάσεις για την αποτελεσµατική,
διαφανή και αναπτυξιακή διαχείριση των πολιτιστικών πόρων και
δροµολογήθηκαν λύσεις σε χρόνια προβλήµατα. 

Είναι γνωστό σε όλους -όχι µόνο σε αυτούς που ασχολούνται
µε τα θέµατα του Υπουργείου Πολιτισµού- ότι στον τοµέα της
διαχείρισης των αναψυκτηρίων αρχαιολογικών χώρων και µου-
σείων επικρατούσε µια κατάσταση εξαιρετικά προβληµατική. Τα
περισσότερα από τα αναψυκτήρια σε αποµακρυσµένες περιο-
χές, εκτός των κέντρων δηλαδή, ήταν κλειστά, ενώ η πλειοψηφία
των υπολοίπων λειτουργούσαν χωρίς ενεργές συµβάσεις υπό
συνθήκες που προσέβαλαν την πολιτιστική αξία των χώρων εντός
των οποίων λειτουργούσαν. Υπήρχαν περιπτώσεις -και δυστυχώς
όχι λίγες- που τα προσφερόµενα προϊόντα και οι υπηρεσίες ήταν
τριτοκοσµικού επιπέδου. Παράλληλα, αυτοί οι πολλοί εκ µισθω-
τές δεν πλήρωναν τα τιµήµατα µε αποτέλεσµα να έχουν συσσω-
ρευτεί οφειλές ετών.

Τον Ιούλιο του 2019 ο ΟΔΑΠ είχε να αντιµετωπίσει ένα χάος
από παθογένειες, µια από τις οποίες ήταν η τραγική κατάσταση
των ογδόντα οκτώ αναψυκτηρίων. Από αυτά η συντριπτική τους
πλειοψηφία -εξήντα έξι αναψυκτήρια- ήταν κλειστά και σε σηµαν-
τικούς αρχαιολογικούς χώρους µε µεγάλη επισκεψιµότητα, όπως
η Αρχαία Ολυµπία, οι Δελφοί, το Ακρωτήρι της Θήρας, οι Βασι-
λικοί Τάφοι στις Αιγές, το Αρχαιολογικό Μουσείο της Θεσσαλο-
νίκης, το Παλάτι του Μεγάλου Μαγίστρου, η Ακρόπολη της
Λίνδου, τα αναψυκτήρια ήταν κλειστά, µε ό,τι σηµαίνει αυτό για
τους επισκέπτες το καλοκαίρι ιδιαίτερα. Επιπλέον, από τα λίγα
που ήταν ανοιχτά, κανένα είχε εξ αυτών δεν ενεργό σύµβαση και
άδεια λειτουργίας σε ισχύ.

Οι µισθωτές αυτοί οι πολλοί αρνούνταν να υποχωρήσουν από
τη δηµόσια περιουσία και την είχαν καταλάβει ως να ήταν προ-
σωπική τους περιουσία. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι
εννέα αναψυκτήρια από αυτά τα λίγα που λειτουργούσαν δεν
είχαν καταβάλει 1 ευρώ και σχεδόν όλα τα άλλα είχαν καταβάλει
λιγότερο από το 50%. Το αποτέλεσµα ήταν ότι το οφειλόµενο
ποσό στον ΟΔΑΠ το 2019 ήταν 891.878 ευρώ, µε ό,τι σηµαίνει
αυτό για το δηµόσιο συµφέρον. Αυτή την κατάσταση επιχειρή-
σαµε να αλλάξουµε.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να επισηµάνω ότι όταν µιλάµε για
αρχαιολογικούς χώρους υψίστης αξίας και για πολιτιστικές υπο-
δοµές, δεν πρέπει το δηµόσιο συµφέρον να το περιορίζουµε στα
αµιγώς οικονοµικά και εισπρακτικά στοιχεία. 

Το δηµόσιο συµφέρον στους µείζονες αρχαιολογικούς χώ-
ρους είναι άµεσα συνυφασµένο µε την ποιότητα και την αισθη-
τική. Νοµίζω ότι µπορεί να αντιληφθεί ο καθένας ότι µία οµαδική
τροφική δηλητηρίαση από ένα αναψυκτήριο σε αρχαιολογικό
χώρο έχει πολύ µεγάλες επιπτώσεις και συνέπειες για τη χώρα,
όχι µόνο για τον χώρο.

Το 2023, λοιπόν, όπως είπατε κι εσείς, ο ΟΔΑΠ προχώρησε σε
αυτή τη διαδικασία. Υπήρχαν περισσότεροι υποψήφιοι. Τελικά
δόθηκε σε µία από τις συγκεκριµένες εταιρείες. Και τι ήταν αυτό
που έγινε; Όλα τα αναψυκτήρια, µικρότερα και µεγαλύτερα, κα-
τανεµήθησαν σε γεωγραφικές οµάδες ανά την επικράτεια. Η
κάθε οµάδα περιελάµβανε δηµοφιλή αναψυκτήρια διαφορετικών
µεγεθών, αλλά και αναψυκτήρια σε αποµακρυσµένους και µι-
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κρούς αρχαιολογικούς χώρους τα οποία όµως έπρεπε να λει-
τουργούν. Ο στόχος ποιος ήταν; Η συµµετοχή εύρωστων εται-
ρειών που να εξασφαλίζουν σωστή λειτουργία και εµπρόθεσµη
καταβολή µισθωµάτων. 

Επιπλέον, µε τον διαγωνισµό προβλέπονταν ότι σε τριάντα
οκτώ σηµεία θα εγκαθίστανται αυτόµατοι πωλητές νερού ακρι-
βώς για να υπάρχει το στοιχειώδες νερό ή αναψυκτικό στους αρ-
χαιολογικούς χώρους που δεν υπήρχαν τα αναψυκτήρια.

Αναφέρεστε στην ερώτησή σας ότι υπήρχε προαπαιτούµενος
τζίρος 1 εκατοµµυρίου και θετικά ίδια κεφάλαια. Αυτό, λοιπόν,
προσβλήθηκε από τους ενδιαφερόµενους που είχαν συµµετά-
σχει στον διαγωνισµό και όλα τα αρµόδια δικαστήρια έκριναν ότι
καλώς έγινε. Και µάλιστα, σύµφωνα µε τους όρους της διακήρυ-
ξης ο τζίρος ήταν κατώτερος της συνολικής οικονοµικής αξίας
της σύµβασης για όλα τα αναψυκτήρια και για τους αυτόµατους
πωλητές. Το να διαθέτει ο ανάδοχος, ο όποιος ανάδοχος, την κα-
τάλληλη χρηµατοοικονοµική επάρκεια είναι αναγκαίο προκειµέ-
νου να µπορεί να χρηµατοδοτήσει τη λειτουργία και τη διαρκή
τροφοδοσία µε φρέσκα είδη και στα αναψυκτήρια και στους πω-
λητές.

Ο άλλος όρος που αναφέρετε στην ερώτησή σας αφορά τον
έλεγχο της σχέσης ιδίων κεφαλαίων προς τις υποχρεώσεις. Και
αυτό αποτελεί έναν συνήθη όρο των διαγωνισµών όταν ο ανάδο-
χος βαρύνεται ο ίδιος µε ανακαινίσεις και αναβαθµίσεις των
υπαρχουσών υποδοµών. Πρέπει να σας πω ότι µέχρι σήµερα ο
ανάδοχος έχει καταβάλει περισσότερα από 2 εκατοµµύρια προ-
κειµένου να αναβαθµίσει αυτές τις υποδοµές. 

Για του λόγου το αληθές, θα σας καταθέσω και τις περιπτώ-
σεις που έχει αποφανθεί η ΕΑΔΗΣΥ για διαγωνισµούς µε ίδια κε-
φάλαια. Θα σας καταθέσω, όµως, και µία σειρά από φωτο-
γραφίες οι οποίες δείχνουν την κατάσταση την πριν και την µετά,
για να ξέρουµε τι είναι αυτά που λέµε.

Ο δεύτερος διαγωνισµός είναι πράγµατι σε εξέλιξη. Έχει κα-
θυστερήσει, όπως επισηµαίνετε στην ερώτησή σας, διότι ασκή-
θηκε αναστολή στη διαγωνιστική διαδικασία τον Φεβρουάριο. Ο
διαγωνισµός είναι σε εξέλιξη. Όταν ολοκληρωθεί, εφόσον η επι-
τροπή κρίνει ότι πρέπει να ολοκληρωθεί, θα δούµε πού θα κατα-
λήξουµε και ποιος θα είναι αυτός που θα τον πάρει. Πάντως, είναι
περισσότεροι του ενός οι υποψήφιοι ανάδοχοι.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-
δώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, ρώτησα και πήρα
την απάντηση. Δεν έχω κάτι άλλο να προσθέσω. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, θέλετε να προσθέσετε κάτι; 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

τον κ. Σαλµά για την ερώτηση. 
Απλώς θα ήθελα να επισηµάνω ότι αυτό το οποίο έχει σηµασία

σε αυτού του είδους τα αναψυκτήρια -και αυτό δεν είναι ελληνική
πρωτοτυπία, είναι παγκόσµια θα έλεγα ή τέλος πάντων ευρω-
παϊκή- η ποιότητα των παρεχοµένων υπηρεσιών και των προϊόν-
των µέσα στα µουσεία και τους αρχαιολογικούς χώρους,
ακριβώς γιατί οι χώροι αυτοί έχουν την πολιτιστική αξία την οποία
έχουν, πρέπει να είναι υψηλή. Εάν δείτε -είµαι σίγουρη ότι δεν
έχετε δει τις φωτογραφίες του πριν και του µετά, γιατί δεν είναι
η δουλειά σας αυτή, γι’ αυτό και τις κατέθεσα- την κατάσταση
που επικρατούσε, θα τολµούσα να πω ότι σε κάποιες περιπτώ-
σεις ήταν υγειονοµική βόµβα. 

Αυτό, λοιπόν, που ο οργανισµός θέλει να πετύχει είναι να έχει
ανάδοχο ο οποίος θα καταθέτει τα µισθώµατα και δεν θα χρωστά
εκατοµµύρια. Πρέπει να σας πω ότι ήδη υπάρχουν καταλογισµοί
5 εκατοµµυρίων για ανείσπρακτα µίσθια. Θέλουµε, λοιπόν, έναν
ανάδοχο που να µπορεί να πληρώνει, θέλουµε έναν ανάδοχο που
να έχει καθαρούς και υποδειγµατικούς τους χώρους εστίασης
µέσα στους αρχαιολογικούς χώρους και τα µουσεία και θέλουµε
έναν ανάδοχο που να είναι συνεπής ακόµη και στα ενδεχόµενα

παράπονα των επισκεπτών. Διότι υπήρχαν πολλές καταγγελίες
στο παρελθόν και ο τρόπος µε τον οποίον απαντούσαν οι µεµο-
νωµένοι ανάδοχοι ήταν επιεικώς απαράδεκτος. Έβγαζε την ει-
κόνα µιας Ελλάδας που δεν είχε καµµία απολύτως σχέση µε αυτή
την Ελλάδα την οποία όλοι θέλουµε και είµαι σίγουρη ότι και
εσείς το θέλετε. 

Κλείνω µε ένα παράδειγµα από την εκλογική σας περιφέρεια
στο Κάστρο της Ναυπάκτου. Θυµάστε πόσα χρόνια ήταν το ανα-
ψυκτήριο κλειστό; Δεκαετίες. Σήµερα το αναψυκτήριο λειτουργεί
ανακαινισµένο και καθώς είµαστε έτοιµοι να εγκαινιάσουµε και
το µουσείο επάνω στο κάστρο, αντιλαµβάνεστε ότι ο επισκέπτης
ο οποίος θα κάνει την πορεία αυτή µέχρι πάνω πραγµατικά θα
τύχει όχι µόνο παιδείας µέσα στον αρχαιολογικό χώρο, αλλά και
αναψυχής. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1150/18-6-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Ευστράτιου Σιµόπουλου
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα:
«Αύξηση ακατάσχετου τραπεζικού λογαριασµού».

Κύριε Σιµόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι µετά την υπερδεκαετή κρίση

που έφεραν τα µνηµόνια δηµιουργήθηκαν εκατοντάδες χιλιάδες
κόκκινα δάνεια. Σε µία προσπάθεια πετυχηµένη µάλιστα η Κυ-
βέρνηση να εξυγιάνει τις τράπεζες προχώρησε στο πρόγραµµα
«ΗΡΑΚΛΗΣ». Είµαστε σε µια φάση που µέσα από το πρόγραµµα
«ΗΡΑΚΛΗΣ» και την πώληση των κόκκινων δανείων σε funds
υπάρχουν εκατοντάδες πλειστηριασµοί και βέβαια κατασχέσεις
ή ο φόβος των κατασχέσεων από τις τράπεζες περίπου δύο εκα-
τοµµυρίων λογαριασµών. 

Ταυτόχρονα, όµως, υπάρχουν και χρέη προς το δηµόσιο πολ-
λών από τους συµπολίτες µας αρκετοί εκ των οποίων αδυνατούν
να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους. Έρχεται, όµως, ο πλη-
θωρισµός ο οποίος µας αναγκάζει ή µας πιέζει να κινηθούµε
προς την κατεύθυνση να αυξήσουµε το ακατάσχετο ενός τραπε-
ζικού λογαριασµού, το οποίο πολύ σωστά έχει θεσπιστεί, ώστε
αυτοί οι συµπολίτες µας που έχουν το πρόβληµα να µην αντιµε-
τωπίσουν πρόβληµα επιβίωσης. 

Άρα, λοιπόν, λόγω του µεγάλου πληθωρισµού, ρωτώ αν η Κυ-
βέρνηση εξετάζει και µε ποιον τρόπο την αύξηση αυτού του ακα-
τάσχετου ποσού από τους τραπεζικούς λογαριασµούς των
οφειλετών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, θίγετε πράγµατι ένα
πολύ σηµαντικό ζήτηµα το οποίο απασχολεί πολλούς συµπολίτες
µας. Όλοι πιστεύω, όµως, πως σε αυτή την Αίθουσα αντιλαµβα-
νόµαστε την ανάγκη να βρεθεί η απαραίτητη ισορροπία της προ-
στασίας των πραγµατικά ευάλωτων συµπολιτών µας, αλλά και
την ίδια στιγµή να εισπράττονται τα δηµόσια έσοδα. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να υπογραµµίσω για µια ακόµα φορά το
αυτονόητο και ειδικότερα τη σηµασία της δηµοσιονοµικής ισορ-
ροπίας υπενθυµίζοντας πως η απουσία δηµοσιονοµικής ισορρο-
πίας ήταν η κύρια αιτία που µας οδήγησε στα χρόνια της κρίσης
την περασµένη δεκαετία. Ναι, ήταν απαραίτητο να υπάρχει ένα
ξεκάθαρο και σαφές πλαίσιο όσον αφορά τη γενικότερη εί-
σπραξη των από κάθε αιτία δηµοσίων εσόδων. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, άλλωστε, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας ψήφισε τον Οκτώβριο του 2022 τον ν.4978 τον Κώδικα Ει-
σπράξεως Δηµοσίων Εσόδων ο οποίος και κυρώθηκε από τη
Βουλή σύµφωνα µε τις παραγράφους 6 και 7 του άρθρου 76 του
Συντάγµατος. Ο κώδικας όπως τονίσατε και εσείς προβλέπει το
ακατάσχετο σε πιστωτικά ιδρύµατα στην προσπάθεια πράγµατι
να ενισχύσουµε και να δώσουµε σηµαντικές ανάσες στους συµ-
πολίτες µας που έχουν οφειλές.

Νοµίζω, όµως, πως όλοι αντιλαµβανόµαστε πως αυτά πρέπει
να γίνονται υπό πολύ συγκεκριµένες προϋποθέσεις. Ναι, είναι

17782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



για έναν και µοναδικό ατοµικό ή κοινό λογαριασµό και βεβαίως,
σε ένα µόνο πιστωτικό ίδρυµα για κάθε φυσικό πρόσωπο, συνε-
πώς και για τον ελεύθερο επαγγελµατία ή όποιον έχει ατοµική
επιχείρηση µέχρι του ποσού των 1250 ευρώ µηνιαίως. 

Η διαδικασία είναι απλή και φυσικά κάθε φυσικό πρόσωπο για
την εφαρµογή της διάταξης αυτής απαιτείται να υποβάλει ηλε-
κτρονική δήλωση στο πληροφοριακό σύστηµα της φορολογικής
διοίκησης µε την οποία γνωστοποιεί το µοναδικό ακατάσχετο
τραπεζικό λογαριασµό. 

Άρα µε το νέο Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων έχει γίνει
προσπάθεια να βρεθεί η απαραίτητη ισορροπία µεταξύ της ανάγ-
κης προστασίας των συµπολιτών µας, στην οποία πολύ σωστά
αναφερθήκατε και εσείς, αλλά και στις οφειλές του δηµοσίου
συµφέροντος και την εισπραξιµότητα από την πλευρά του κρά-
τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Σιµόπουλε.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ για την
απάντηση, αλλά µου απαντήσατε µόνο για τις εισπράξεις του δη-
µοσίου. Θα µπορούσα να σας πω ότι δεν έχω αντίρρηση. Στην
πρωτοµιλία µου αναφέρθηκα διεξοδικά στις τράπεζες. Θα µπο-
ρούσαµε, λοιπόν, να δούµε µία διαδικασία όπου το ακατάσχετο
θα αυξηθεί όχι για το δηµόσιο, αλλά για τις τράπεζες. Έτσι δεν
θα έχουµε κανένα πρόβληµα για τα έσοδα του δηµοσίου. 

Κατανοώ την απάντησή σας και αντιπροτείνω να το δείτε µόνο
για τις τράπεζες. Δεν ξέρω αν είναι εφικτό τεχνικά, δεν γνωρίζω
αν συνταγµατικά είναι εφικτό, αλλά θεωρώ, εν όψει των εξαγγε-
λιών και του νέου οικονοµικού προγράµµατος που είθισται ο
Πρωθυπουργός να παρουσιάζει στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονί-
κης κάθε χρόνο, ότι θα µπορούσε να εξεταστεί αυτή η πρόταση,
που γεφυρώνει αυτά τα οποία είπατε για τα έσοδα του δηµοσίου
και την πρόταση που κάνω. 

Άρα, λοιπόν, την επαναφέρω ως πρόταση που αφορά µόνο τις
τράπεζες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Θέλω λίγο να σταθώ στη διάταξη του άρθρου 30
παράγραφος 4 του Κώδικα Εισπράξεως Δηµοσίων Εσόδων και
να τονίσω πως παρέχεται στον αρµόδιο για την επιδίωξη είσπρα-
ξης της οφειλής προϊστάµενο, µπορεί να είναι ΔΟΥ, ΚΕΒΕΙΣ, ΚΕ-
ΜΕΕΠ, ΚΕΦΟΜΕΠ, ΕΜΕΙΣ κ.λπ., η ευχέρεια µετά από σχετική
αίτηση του οφειλέτη να περιορίσει µε την απόφασή του το ποσό
ή ποσοστό της κατάσχεσης στα χέρια τρίτων που του επιβλήθηκε
υπό προϋποθέσεις που ορίζονται σε εγκυκλίους. 

Στις δε περιπτώσεις φυσικού προσώπου, επιτηδευµατία, νοµι-
κού προσώπου ή οντότητας δύναται να περιορισθεί το ποσό ή
ποσοστό της κατάσχεσης, εφόσον προκύπτει από επίσηµα στοι-
χεία ότι ο περιορισµός αυτός αφορά στην καταβολή µισθοδοσίας
σε υπαλλήλους της επιχείρησης, στην καταβολή φορολογικών
υποχρεώσεων ή άλλων υποχρεώσεων που κρίνονται αναγκαίες
για τη βιωσιµότητα και τη συνέχιση της λειτουργίας της. 

Γενικότερα η εξέταση των υποβαλλόµενων αιτηµάτων για πε-
ριορισµό ποσού ή ποσοστού της κατάσχεσης επαφίεται κατ’
αρχάς στην κρίση του προϊσταµένου της αρµόδιας για την εί-
σπραξη οφειλής υπηρεσίας, ο οποίος δύναται να απορρίψει φυ-
σικά το υποβαλλόµενο αίτηµα, παρά τη συνδροµή των δια-
λαµβανόµενων στην παρούσα κριτηρίων, καθόσον πρόκειται από
τον νόµο για δυνατότητα και όχι υποχρέωση φορολογικής διοί-
κησης να κάνει αποδεκτό αντίστοιχο αίτηµα.

Σε κάθε περίπτωση, η εξέταση των αιτηµάτων πρέπει να γίνε-
ται χωρίς διακρίσεις, µε κριτήρια απολύτως αντικειµενικά, σχετι-
ζόµενα µε ιδιαίτερους λόγους, όπως η πραγµατική οικονοµική
αδυναµία, λόγοι υγείας, ύψος οφειλής, παλαιότητα και είδος
αυτής, και ποτέ επιλεκτικά, χωρίς δηλαδή να σχετίζεται µε το
πρόσωπο του οφειλέτη. 

Επισηµαίνεται ότι σύµφωνα µε τις εν λόγω εγκυκλίους, ανε-
ξαρτήτως της συνδροµής των οριζόµενων σε αυτόν προϋποθέ-
σεων, δύναται να εξετάζονται εξαιρετικές περιπτώσεις όπου ο
οφειλέτης προσκοµίζει έγγραφα που αποδεικνύουν την ανα-
γκαιότητα του περιορισµού της κατάσχεσης, λόγω ειδικών συν-

θηκών, όπως παραδείγµατος χάριν είναι η µακροχρόνια ανεργία,
η ανυπαρξία άλλης πηγής εισοδήµατος του οφειλέτη ή του/της
συζύγου του, τυχόν σοβαρά προβλήµατα υγείας αυτού ή µελών
της οικογένειάς του, χορήγηση προνοιακών ή άλλων κοινωνικών
επιδοµάτων και βοηθηµάτων. 

Περαιτέρω επισηµαίνεται ότι στην περίπτωση που διαπιστώ-
νεται ότι έχει επιβληθεί κατάσχεση σε ατοµικό ή και κοινό τρα-
πεζικό λογαριασµό, ανεξάρτητα από το αν έχει δηλωθεί
ακατάσχετος ή όχι, επί καταθέσεων προερχόµενων από κατα-
βολή προνοιακού ή άλλου κοινωνικού επιδόµατος ή βοηθήµατος,
η κατάσχεση περιορίζεται µετά από αίτηση του οφειλέτη, απο-
δεσµεύοντας το σύνολο του δεσµευθέντος κατά το ανωτέρω
ποσό εφόσον κατά την κείµενη νοµοθεσία τα ανωτέρω επιδό-
µατα-βοηθήµατα προβλέπονται ρητώς ως ακατάσχετα. Μπορεί
να είναι επιδόµατα κοινωνικού εισοδήµατος αλληλεγγύης, επί-
δοµα ανεργίας, επίδοµα θέρµανσης, διατροφή ανήλικου τέκνου
και άλλα. Η αποδέσµευση του συνόλου του δεσµευθέντος ποσού
επιδόµατος-βοηθήµατος ισχύει και στην περίπτωση που ως δι-
καιούχος ή συνδικαιούχος του κατασχεθέντος τραπεζικού λογα-
ριασµού αναγράφεται υποχρεωτικά τρίτο πρόσωπο, όπως ο
δικαστικός συµπαραστάτης του δικαστικώς συµπαραστατούµε-
νου τέκνου ή ένας εκ των δύο γονέων στην περίπτωση διατρο-
φής ανήλικου τέκνου. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Όλα αυτά αφορούν
το δηµόσιο, σωστά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αυτό ήταν.
Τώρα τι να κάνουµε; Είστε και Βουλευτής της Κυβέρνησης, άρα
θα µιλήσετε.

Θα συζητηθεί η ένατη µε αριθµό 1156/21-6-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Α’ Θεσσαλονί-
κης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, µε θέµα: «Παράταση προθεσµίας υποβολής φο-
ρολογικών δηλώσεων έως 30-9-2024 λόγω λαθών και παραλεί-
ψεων στο σύστηµα υποβολής φορολογικών δηλώσεων».

Ορίστε, κύριε Χουρδάκη.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Αξιότιµο Προεδρείο, αξιότιµε κύριε

Υπουργέ, αξιότιµοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε µια επίκαιρη
ερώτηση που έχω καταθέσει προς το Υπουργείο Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών µε θέµα την παράταση της προθεσµίας
υποβολής φορολογικών δηλώσεων έως 30 Σεπτεµβρίου του
2024. Και αυτή είναι µια ανάγκη που προκύπτει από µια σειρά ση-
µαντικών προβληµάτων που έχουν εντοπιστεί στο σύστηµα υπο-
βολής των φορολογικών δηλώσεων. Είναι το σύστηµα που, όπως
γνωρίζετε, άνοιξε στις 26 Απριλίου και ο διοικητής της Ανεξάρ-
τητης Αρχής Δηµοσιονοµικών Εσόδων εξέδωσε την πράξη για
τις φορολογικές δηλώσεις µόλις τέσσερις µέρες πριν, στις 22
Απριλίου. Και από την ηµέρα εκείνη, θυµίζω 26 Απριλίου, δύο
µήνες πριν από τη σηµερινή περίπου ηµεροµηνία, έχουν αναφερ-
θεί πάρα πολλά προβλήµατα και ζητήµατα από τους ελεύθερους
επαγγελµατίες, λογιστές και ιδίως από την Ένωση Φοροτεχνικών
Ελευθέρων Επαγγελµατιών Νοµού Θεσσαλονίκης και αυτά δεν
είναι τα µόνα. 

Ενδεικτικά θα αναφέρω: λανθασµένοι τόκοι καταθέσεων και
δανείων σε κάποιες τράπεζες, µη ανάρτηση των εκτάκτων επι-
δοµάτων των συνταξιούχων, καθυστέρηση στην ανάρτηση βε-
βαιώσεων αποδοχών από υγειονοµικές περιφέρειες και δήµους,
προβλήµατα µε τις παρακρατήσεις των ελευθέρων επαγγελµα-
τιών, οχήµατα που ήταν σε κυκλοφορία το 2023, αλλά δεν εµφα-
νίζονται στο Ε1, καθυστέρηση στην ανάρτηση επιδοµάτων από
τη ΔΥΠΑ, αναδροµικά από φορείς του δηµοσίου χωρίς έτος ανα-
φοράς, µη αναγνώριση οικισµών κάτω των πεντακοσίων κατοί-
κων, λόγω ασυµφωνιών στα ονόµατα των µητρώων. Ήδη είναι
οκτώ αυτά που σας είπα. Επιπλέον εξακολουθούν να υπάρχουν
προβλήµατα µε τη δήλωση του IBAN, ειδικά για άτοµα µεγαλύ-
τερης ηλικίας, και έχουν παρατηρηθεί σχετικά λάθη στην εκκα-
θάριση. Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και αυτοαπασχολούµενοι
αντιµετωπίζουν, όπως ξέρετε, και επιπρόσθετες δυσκολίες, λόγω
του νέου τρόπου. 

Επιπρόσθετα, το δαιδαλώδες σύστηµα φορολόγησης -που
έχει εκατοντάδες κωδικούς, υπερβολικό αριθµό υποκωδικών,
αλλά και την ανάγκη για αλληλένδετες δηλώσεις- δηµιουργεί µε-
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γάλη ανασφάλεια στους πολίτες και στις επιχειρήσεις. 
Περαιτέρω, πολύ µεγάλο κοµµάτι του προβλήµατος αφορά

στο γεγονός ότι οι λογιστές πρέπει µέσα σε πολύ µικρό χρονικό
διάστηµα και παρ’ όλα αυτά τα προβλήµατα που υπάρχουν -και
σας ανέφερα ενδεικτικά δέκα- να επωµιστούν όλο το βάρος των
δηλώσεων. Και σηµειώνω -και τελειώνω την πρωτολογία µου- ότι
σύµφωνα µε το άρθρο 67 του ν.4172/2013 οι φορολογικές δη-
λώσεις πρέπει να υποβάλλονται έως 30 Ιουνίου κάθε επόµενου
έτους, αλλά δεν υπάρχει συγκεκριµένη ρύθµιση για το πότε πρέ-
πει να ξεκινήσει αυτή η διαδικασία προκειµένου να υπάρχει ικα-
νός χρόνος και καταλήγει το Υπουργείο τελικά να το ανανεώνει
κάθε χρόνο σιωπηλώς για έναν µήνα. Θα πρέπει να βρεθεί ένας
άλλος τρόπος και στη δευτερολογία µου θα σας πω περισσό-
τερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Υπουργέ.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, είναι πράγµατι πολύ ση-
µαντικό θέµα και αυτό.

Όσον αφορά την παράταση στην προθεσµία υποβολής φορο-
λογικών δηλώσεων για φυσικά και νοµικά πρόσωπα και σύµφωνα
µε τις διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 67 του
4172/2013, Κώδικας Φορολογίας Εισοδήµατος που αναφερθή-
κατε και εσείς, οι Έλληνες φορολογούµενοι υποβάλλουν τη δή-
λωσή τους µέχρι την 30η Ιουνίου του αµέσως επόµενου
φορολογικού έτους, ενώ σε περίπτωση που ο φορολογούµενος
αποβιώσει ή µεταφέρει την κατοικία του στο εξωτερικό, η δή-
λωση υποβάλλεται από τους κατά περίπτωση υπόχρεους καθ’
όλη τη διάρκεια του φορολογικού έτους και συνοδεύεται από
συγκεκριµένα δικαιολογητικά, που καθορίζονται από τον νόµο.
Επαναλαµβάνω πως αυτός είναι νόµος του 2013.

Ειδικότερα όµως για το φορολογικό έτος 2023, για τη διευκό-
λυνση των φορολογουµένων και την οµαλή ολοκλήρωση της δια-
δικασίας υποβολής των δηλώσεων φορολογίας εισοδήµατος, η
προθεσµία υποβολής των δηλώσεων φορολογίας φυσικών προ-
σώπων παρατάθηκε ήδη µέχρι και τις 26 Ιουλίου του 2024, ενώ
παρατάθηκε και η προθεσµία υποβολής φορολογικών δηλώσεων
των νοµικών προσώπων. 

Συνεπώς έχει ήδη δοθεί παράταση στο συγκεκριµένο ζήτηµα,
προκειµένου αυτό να ρυθµιστεί. Και οι παρατάσεις για τις φορο-
λογικές δηλώσεις φυσικών και νοµικών προσώπων συµπίπτουν
απόλυτα, προκειµένου να αποφευχθεί οποιαδήποτε σύγχυση, να
ολοκληρωθεί οµαλά η διαδικασία και φυσικά για να εξυπηρετη-
θούν όλοι οι πολίτες µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Ως προς τα λάθη που αναφέρατε, θέλω να σηµειώσω αρχικά
ότι, προς διευκόλυνση και για την οµοιόµορφη εκπλήρωση των
φορολογικών υποχρεώσεων των φορολογουµένων, έχει καθορι-
στεί αναλυτικά ο τύπος και το περιεχόµενο της δήλωσης φορο-
λογίας εισοδήµατος φυσικών προσώπων φορολογικού έτους
2023 και των λοιπών εντύπων και των δικαιολογητικών εγγράφων
που συνυπολογίζονται µε αυτή.

Πιο συγκεκριµένα, η προσυµπλήρωση των φορολογικών δη-
λώσεων γίνεται µε βάση τα αρχεία της ΑΑΔΕ, όπως προκύπτουν
από τις βεβαιώσεις αποδοχών ή συντάξεων ή αµοιβών που επί-
σης υποβάλλονται ηλεκτρονικά από εργοδότες και φορείς. Συ-
νεπώς, στις περιπτώσεις που υπάρχει ασυµφωνία µε τα στοιχεία
που είναι προσυµπληρωµένα στους κωδικούς των εισοδηµάτων,
ο φορολογούµενος θα πρέπει να απευθυνθεί στον εργοδότη ή
τον φορέα και, σε περίπτωση λανθασµένης υποβολής, θα πρέπει
ο εργοδότης ή ο φορέας να υποβάλει ηλεκτρονικά εκ νέου το
αρχείο µε τα σωστά στοιχεία βεβαίωσης. Σε περίπτωση που ο
εργοδότης υποβάλλει εκ νέου αρχείο βεβαιώσεων θα προσυµ-
πληρωθούν τα νέα στοιχεία.

Όπως κάθε χρόνο, έτσι και φέτος, σχετικά µε τη προσυµπλή-
ρωση των δηλώσεων φορολογίας εισοδήµατος φυσικών προσώ-
πων ακολουθήθηκε η ίδια διαδικασία που ακολουθείται κάθε
χρόνο, η οποία και είναι γνωστή στους λογιστές και τους φορο-
τεχνικούς, οι οποίοι πράγµατι κάνουν, ως επί το πλείστον, κατα-
πληκτική δουλειά, που σηµαίνει ότι και φέτος οι δηλώσεις των
φορολογουµένων είναι προσυµπληρωµένες µε τα στοιχεία που
αποστέλλονται στην ΑΑΔΕ από τους υπόχρεους ιδιωτικούς και

δηµόσιους φορείς. Μπορεί να είναι πιστωτικά ιδρύµατα, δηµόσιοι
φορείς, εργοδότες οι οποίοι έχουν και την ευθύνη για την ορθή
και πλήρη αποστολή των στοιχείων αυτών καθώς και για τη συµ-
πλήρωση ή διόρθωσή τους, όπου αυτό απαιτείται.

Αντίστοιχα, όπως συµβαίνει κάθε χρόνο, έτσι και φέτος οι φο-
ρολογούµενοι έχουν τη δυνατότητα να δουν τα προσυµπληρω-
µένα δεδοµένα και να διορθώσουν ή να συµπληρώσουν άµεσα
τα στοιχεία που τους αφορούν ή να επικοινωνήσουν µε τον
φορέα που τα έχει αποστείλει, για να προβεί ο φορέας στη διόρ-
θωση. Η ως άνω διαδικασία είναι γνωστή στους λογιστές και
τους φοροτεχνικούς και τα όποια ζητήµατα τυχόν ανακύπτουν
στο πλαίσιο αυτής αντιµετωπίζονται άµεσα από τις αρµόδιες
υπηρεσίες της ΑΑΔΕ σε συνεργασία µε τους ίδιους τους λογι-
στές, φοροτεχνικούς, µε στόχο τη διευκόλυνσή τους στη διεκπε-
ραίωση των υποθέσεών τους και την εµπρόθεσµη υποβολή των
δηλώσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συµφωνώ µε αρκετά από όσα είπατε, δεδοµέ-

νου ότι πράγµατι είναι πολύ θετικό το κοµµάτι της προσυµπλή-
ρωσης. Γνωρίζουµε ότι παλιότερα δεν υπήρχε αυτό. Πλην όµως,
αν υπάρχουν λάθη, δεν παύει αυτό να προκαλεί καθυστέρηση.
Άρα δεν λύνει το πρόβληµα το ότι είναι συµπληρωµένο. Δεν το
λύνει για όλους.

Κάτι το οποίο θα έχει πολύ µεγάλη αξία και αυτό ενδεχοµένως
θα επίσπευδε και τη σωστή αρχική καταχώριση όλων των στοι-
χείων είναι, αντί να δίνουµε κάθε χρόνο προθεσµίες -και αυτό
είναι κάτι που προσπαθώ σε κάθε µου τοποθέτηση να θίξω, το
να σταµατήσει η δηµόσια διοίκηση να δίνει προθεσµίες προκει-
µένου ο πολίτης να καταλάβει ότι όταν λέµε «Χ» ηµεροµηνία εν-
νοούµε «Χ» ηµεροµηνία και ότι δεν θα υπάρξει ούτε ένα λεπτό
παράτασης-, είναι να υπάρχει συγκεκριµένος χρόνος από την
έναρξη λειτουργίας του συστήµατος και όχι συγκεκριµένη λήξη. 

Καταλαβαίνω ότι η λήξη, η οποία θέλουµε να είναι µέσα στο
καλοκαίρι, σχετίζεται µε τον προϋπολογισµό, µε το τι θα εµφανι-
στεί την επόµενη χρονιά, µε τα έσοδα που πρέπει να έχουν ήδη
πιστωθεί ή καταγραφεί, αυτό όµως θα οδηγούσε σε µια µεγαλύ-
τερη προσπάθεια να ξεκινήσει νωρίς και άρα θα µπορούσε αυτό
να ξεκινήσει από την 1η Ιανουαρίου.

Αν αυτό δεν είναι εφικτό, δεδοµένου µάλιστα ότι ο Πρωθυ-
πουργός ανακοίνωσε ότι υπάρχει ένα πλεόνασµα σχεδόν της
τάξης των 8 δισεκατοµµυρίων µε αναφερόµενο 0,6 στον προϋπο-
λογισµό, αν δεν κάνω λάθος, θα µπορούσε σιγά-σιγά, αντί να
προπληρώνονται χρέη και τόκοι, το οποίο απλώς θα αναβαθµίσει
-και πραγµατικά λέω το «απλώς» γιατί δεν θα ωφεληθεί ο απλός
πολίτης από την αναβάθµιση της πιστοληπτικής ικανότητας της
χώρας όσο νοµίζει ο Πρωθυπουργός-, θα µπορούσε, λοιπόν, µε
τέτοιου τύπου πλεονάσµατα, τα οποία σαφώς και δεν µε βρί-
σκουν πάντα σύµφωνο, γιατί έχουν στραγγίξει την οικονοµία της
χώρας, ακόµα όµως και µέσα από τέτοιου τύπου πλεονάσµατα
να βοηθήσουν και να έχουµε το σύστηµα της Γερµανίας εν προ-
κειµένω, όπου οι φορολογικές δηλώσεις αφορούν την προπέρ-
σινη οικονοµική χρήση και όχι την περσινή.

Σε κάθε περίπτωση, ένα άλλο πολύ µεγάλο πρόβληµα αφορά
στις αλλαγές που γίνονται µεσούσης της χρονιάς και την προ-
σθήκη κωδικών και υποκωδικών. Θέλω να θυµίσω ότι σε αυτή την
Αίθουσα στις 17 Δεκεµβρίου, εάν δεν κάνω λάθος, είχαµε την
αναδροµική αλλαγή της φορολογικής νοµοθεσίας και άρα πολύ
µικρό διάστηµα για να προσαρµοστούν και οι φορείς, όπως εί-
πατε, και να ενηµερωθούν οι λογιστές, οι οποίοι, εκτός των
άλλων, έχουν αναλάβει τα τελευταία χρόνια και άλλα θέµατα,
όπως είναι το myDATA, την ηλεκτρονική κάρτα εργασίας, τη δια-
σύνδεση των POS. Και άρα, σε αντίθεση µε αυτό που πιστεύουν
πολλοί, ότι οι λογιστές διαµαρτύρονται ή παραπονιούνται, γιατί
θέλουν να πάνε διακοπές -και διακοπές δικαιούνται να πάνε-,
θέλω να θυµίσω ότι µέσα στη χρονιά έχουν πάρα πολλά πράγ-
µατα για να ασχοληθούν. Θα έπρεπε να τους δώσουµε ικανό
χρόνο, αλλά και να δώσουµε και σε εµάς, γιατί όλοι εµείς τελικά
κάνουµε φορολογική δήλωση. 

Προτείνω, λοιπόν, να υπάρχει συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα
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από την έναρξη και να είναι τέσσερις ή πέντε µήνες και ούτε µία
ώρα µετά παράτασης. Και λαµβάνοντας υπ’ όψιν, επίσης, και το
γεγονός ότι πρέπει να υπάρχει µια συνέχεια, να αποφεύγονται
όλες οι αλλαγές από χρονιά σε χρονιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Θα απαντήσω και στην πρότασή σας. Αυτό το οποίο
θέλω να πω αρχικά είναι ότι για πρώτη φορά φέτος δόθηκε δυ-
νατότητα σε ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες πολίτες µε ει-
σοδήµατα κατά κύριο λόγο από µισθούς και συντάξεις να δουν
τα στοιχεία που έχουν αποσταλεί για αυτούς από τον εργοδότη
ή τον φορέα, καθώς και τον φόρο που προκύπτει µε βάση αυτά.
Εάν οι πολίτες διαπιστώσουν ότι τα στοιχεία είναι σωστά ή
πλήρη, δεν θα χρειαστεί να υποβάλουν δήλωση, καθώς αυτή θα
οριστικοποιηθεί από την ΑΑΔΕ στις 2 Ιουλίου του 2024. Θα έχουν
δε τη δυνατότητα για υποβολή τροποποιητικής δήλωσης χωρίς
κυρώσεις µέχρι τις 26 Ιουλίου του έτους. 

Επίσης, σε περίπτωση µεταβολής από τους φορείς των δεδο-
µένων των φορολογουµένων που έχουν υποβάλει δηλώσεις ή εν-
τάσσονται στην ανωτέρω κατηγορία, η ΑΑΔΕ θα τους
ειδοποιήσει σχετικά, ώστε να ελέγξουν εκ νέου και, εφόσον απαι-
τείται, να προβούν σε τροποποιητική δήλωση. Πρόκειται, δη-
λαδή, για µια διαδικασία η οποία είναι ακόµα πιο απλή για τους
φορολογούµενους, σε σχέση µε εκείνη που είχαµε τα προηγού-
µενα έτη. 

Έχοντας, όµως, υπ’ όψιν την ανάγκη διασταύρωσης και προ-
συµπλήρωσης κατά περίπτωση των δηλούµενων εισοδηµάτων
και των παρακρατούµενων φόρων στις δηλώσεις φορολογίας ει-
σοδήµατος µε εκείνα που αναγράφονται στις βεβαιώσεις αποδο-
χών από µισθωτές υπηρεσίες, στις βεβαιώσεις αµοιβών από
επιχειρηµατική δραστηριότητα και στις βεβαιώσεις εισοδηµάτων
από µερίσµατα, από τόκους, από δικαιώµατα των καταβαλλόν-
των για τα παραπάνω εισοδήµατα, ορίστηκε ο τύπος και το πε-
ριεχόµενο της βεβαίωσης αποδοχών ή συντάξεων, της
βεβαίωσης των αµοιβών από επιχειρηµατική δραστηριότητα και
της βεβαίωσης εισοδηµάτων από µερίσµατα, τόκους, δικαιώ-
µατα, καθώς και η υποβολή αυτών µε τη χρήση ηλεκτρονικής µε-
θόδου επικοινωνίας µέσω διαδικτύου για το φορολογικό έτος
2023. 

Ειδικότερα, προβλέπεται ότι οι δηµόσιες υπηρεσίες, τα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και γενικά όποιος παρακρατεί φόρο
υποβάλλουν τα στοιχεία, υποχρεωτικά, αποκλειστικά και µόνο µε
τη χρήση ηλεκτρονικής µεθόδου επικοινωνίας και τα οποία απο-
στέλλονται µε τη µορφή ηλεκτρονικού αρχείου µέσω διαδικτύου
στο myAADE. 

Αναφέρατε στην ερώτησή σας πως δηµιουργεί πρόβληµα η
δήλωση IBAN, ειδικά σε υπερήλικες. Νοµίζω ότι γνωρίζετε πως
δόθηκε η δυνατότητα στους πολίτες που έχουν συµπληρώσει το
εξηκοστό πέµπτο έτος της ηλικίας τους, δηλαδή που γεννήθηκαν
έως και 31 Δεκεµβρίου του 1958, όπως και στους πολίτες µε ανα-
πηρία άνω του 67%, να υποβάλλουν τη φορολογική τους δήλωση
χωρίς την υποχρέωση γνωστοποίησης λογαριασµού IBAN, πριν
την υποβολή της δήλωσης φορολογίας εισοδήµατος του 2023,
εκτός εάν από τη δήλωσή τους προκύπτει πιστωτικό υπόλοιπο ή
εκκρεµεί γι’ αυτούς ποσό άλλου φόρου προς επιστροφή. 

Σε ό,τι αφορά τη φορολόγηση επιχειρηµατικής δραστηριότη-
τας µε το τεκµαρτό εισόδηµα…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θέλω δύο λεπτάκια, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι είναι σηµαντικό
το ζήτηµα. 

Σηµειώνεται ότι διευκρινίστηκαν σηµαντικά ζητήµατα σχετικά
µε το τεκµαρτό εισόδηµα των ατοµικών επιχειρήσεων και τον
υπολογισµό του, ενώ υπάρχει και η δυνατότητα αµφισβήτησής
του. 

Αναφορικά µε τα οχήµατα που τέθηκαν σε κυκλοφορία το 2023
και ορισµένες περιπτώσεις µη προσυµπλήρωσης αυτών, διευκρι-
νίστηκαν αµέσως µόλις η φορολογική διοίκηση έλαβε γνώση τέ-
τοιων περιπτώσεων -υπήρχαν, πράγµατι- και µε σηµαντική
βοήθεια από τους λογιστές και τους φοροτεχνικούς προχώρησε

στις αναγκαίες ενέργειες για την αντιµετώπιση και τη διόρθωσή
τους.

Ως προς τα ζητήµατα που προκύπτουν αναφορικά µε τη δή-
λωση εγγραφής στο φορολογικό µητρώο αποτελεί υποχρέωση
του κάθε φορολογούµενου αφ’ ενός να ενηµερώνει ο ίδιος την
εικόνα του στο φορολογικό µητρώο, αλλά µε όλα τα προσωπικά
του στοιχεία, µεταξύ των οποίων προφανώς είναι και η διεύθυνση
κατοικίας και η διεύθυνση της έδρας στην οποία ασκεί την επι-
χειρηµατική του δραστηριότητα, αφ’ ετέρου να ενηµερώνει τη
φορολογική διοίκηση για κάθε µεταβολή στα στοιχεία εγγραφής
ή έναρξής του. Τα στοιχεία αυτά µπορεί ο φορολογούµενος να
τα επικαλεστεί έναντι της φορολογικής αρχής µε τον χρόνο ενη-
µέρωσής της. 

Συνοψίζοντας, δεν µπορώ να µην αναφέρω ότι, για την ορθή
και έγκυρη λειτουργία της ψηφιακής υποβολής δηλώσεων
φόρου εισοδήµατος φυσικών προσώπων, που αφορά περισσό-
τερους από εννέα εκατοµµύρια πολίτες, είναι στο σύνολό της
ηλεκτρονική, πλην των αποβιωσάντων που είπαµε πριν, έχουν λη-
φθεί υπ’ όψιν οι επισηµάνσεις και οι προτάσεις τόσο των πολιτών
και ειδικών επαγγελµατιών σε φορολογικά θέµατα.

Στο µεγαλύτερο µέρος της η δήλωση φόρου εισοδήµατος φυ-
σικών προσώπων είναι προσυµπληρωµένη ή παρέχει τη δυνατό-
τητα αυτόµατης συµπλήρωσης σύµφωνα µε τη βούληση του
ενδιαφεροµένου, ενώ ο χρόνος συµπλήρωσής της έχει µειωθεί
αρκετά, επιδιώκοντας έτσι να µειώσουµε, αν όχι να µηδενίσουµε,
µε κάθε τρόπο τις ατέλειες που εντοπίζουµε. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών παρακολουθεί τη ροή της υποβολής των φορο-
λογικών δηλώσεων. Να σας πω ότι τις τελευταίες τρεις µέρες
έχουµε πάνω από εκατόν δεκαπέντε χιλιάδες φορολογικές δη-
λώσεις την ηµέρα. 

Κλείνοντας, όµως, αυτό το οποίο θέλω να τονίσω -και νοµίζω
ότι είναι πολύ σηµαντικό και είναι προς την κατεύθυνση αυτών
των οποίων είπατε και εσείς- είναι ότι εξετάζουµε σηµαντικά κί-
νητρα για την επόµενη χρονιά, ώστε ο συνεπής φορολογούµενος
και αυτός ο οποίος υποβάλλει τις φορολογικές του δηλώσεις
νωρίς και καταβάλλει το ποσό του φόρου επίσης νωρίς να έχει
επιπλέον οικονοµικά κίνητρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τη δέκατη τρίτη µε αριθµό 1164/22-6-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Γεωργίου
Νικητιάδη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Μείωση ΦΠΑ στο ελαιόλαδο».

Ορίστε, κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το 2019, όταν γίνατε

κυβέρνηση, το έξτρα παρθένο ελαιόλαδο στη χώρα µας είχε 6,14
ευρώ το λίτρο. Σήµερα, η µέση τιµή είναι 13,91 ευρώ το λίτρο.
Δηλαδή, µιλάµε για µία αύξηση της τάξης του 126,5%. Σε ορι-
σµένους δε κωδικούς σήµερα, και µάλιστα σε κάποιους µε τη µε-
γαλύτερη κίνηση, βρίσκουµε τιµή 15 ευρώ το λίτρο το λάδι,
σήµερα που µιλάµε.

Στο Ηνωµένο Βασίλειο, πιο εντυπωσιακό, το παρθένο λάδι ξε-
κινά η µέση τιµή του από 8 έως 9 ευρώ το λίτρο. Στα δικά µας
σουπερµάρκετ ξεκινάει η τιµή του ανά λίτρο από 11 ευρώ. Με τη
διαφορά ότι το Ηνωµένο Βασίλειο έχει µεταφορικά, διότι δεν πα-
ράγει λάδι, ενώ εµείς παράγουµε λάδι. Ποια είναι η εξήγηση γι’
αυτές τις φοβερές τιµές;

Η Ισπανία, µε τα προβλήµατα τα γνωστά της ξηρασίας, είχε
µειώσει τον συντελεστή ΦΠΑ και τώρα µηδένισε τον ΦΠΑ στο
λάδι. Τον είχε µειώσει και σε πολλά άλλα προϊόντα. 

Το λάδι, κύριε Υπουργέ, είναι στενά συνδεδεµένο µε τον Έλ-
ληνα, όχι µόνο διατροφικά. Και το ξέρετε και εσείς και εγώ. Κάθε
µέρα τρώµε λάδι. Όλοι οι Έλληνες κάθε µέρα τρώνε λάδι. Είναι
συνδεδεµένο και ιστορικά και πολιτιστικά. Θα σας θυµίσω «κλάδο
ελαίας φέρουµε» και εγώ φέρω σε εσάς κλάδο ελαίας, ώστε να
µην έχουµε αντιπαράθεση. 

Θα σας θυµίσω επίσης, από πλευράς πολιτισµού, τους στίχους
του µεγάλου µας ποιητή, του Κώστα Μοίρη, σε ένα εκπληκτικό
ποίηµα, που µελοποίησε ο αείµνηστος Γιάννης Μαρκόπουλος και
τραγούδησε ο επίσης αείµνηστος Νίκος Ξυλούρης έναν στίχο
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που µου έρχεται διαρκώς στο µυαλό, όταν συζητάµε για το λάδι,
ο οποίος λέει: «Μάνα κρασί, µάνα ψωµί, µάνα µου ελιά και λάδι,
κράτα γερά το πρόσφορο τώρα που θα ανταµώσετε µε τον παπ-
πού στον Άδη». Τι λέει αυτό; Λέει ότι το λάδι, η ελιά συνδέονται
µε τον Έλληνα τόσο εν ζωή, όσο και µετά θάνατον.

Και είναι παντού το λάδι, βέβαια. Θέλετε τη βάφτιση που χρη-
σιµοποιείται το λάδι; Θέλετε τα καντήλια που το λάδι κρατάει τη
φλόγα της πίστης; Όπου κι αν στρέψεις το βλέµµα σου στην Ελ-
λάδα παντού είναι συνδεδεµένο το DNA του Έλληνα µε το λάδι.

Είναι δεδοµένο, λοιπόν, ότι οι τιµές του λαδιού στη χώρα µας
είναι από τις ακριβότερες στην Ευρώπη, η αγοραστική µας δύ-
ναµη στον πάτο, λίγο πάνω από τη Βουλγαρία, επίσης ο ΦΠΑ από
τους υψηλότερους στην Ευρώπη. Η Ισπανία, που έχει µεγαλύ-
τερη αγοραστική δύναµη ο Ισπανός από ότι ο Έλληνας, έρχεται
και µηδενίζει τον ΦΠΑ.

Ερωτάσθε, λοιπόν, πόσα είναι τα περίφηµα έσοδα που θα
απωλέσει το κράτος εάν µηδενίσετε µόνο στο λάδι τον ΦΠΑ για
ένα διάστηµα έξι µηνών; Και, επίσης, αν δεν σκοπεύετε να το µη-
δενίσετε, πρόκειται να πάρετε κάποια άλλα µέτρα; Υπάρχουν κά-
ποια άλλα µέτρα για να µπορεί ο Έλληνας να συνεχίσει να
χρησιµοποιεί και να συνδέσει τη ζωή του µονίµως µε το λάδι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, κ. Χρί-
στος Δήµας.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.

Θα ξεκινήσω πιο γενικά και θα µπω µετά στα αρκετά ειδικό-
τερα στοιχεία. Τα ζητήµατα σχετικά µε την εφαρµογή του φόρου
προστιθέµενης αξίας ρυθµίζονται στη χώρα µας µε τις διατάξεις
του Κώδικα του ΦΠΑ, ο οποίος αποτελεί ενσωµάτωση στο εσω-
τερικό µας Δίκαιο διατάξεων της οδηγίας του Συµβουλίου της
28ης Νοεµβρίου του 2006 µε το κοινό σύστηµα φόρου προστιθέ-
µενης αξίας, η οποία προφανώς έχει υποχρεωτική εφαρµογή σε
όλα τα κράτη - µέλη. Με τις διατάξεις του άρθρου 98 της συγκε-
κριµένης Οδηγίας καθορίζονται, όµως, και οι µειωµένοι συντελε-
στές ΦΠΑ που µπορούν να εφαρµόζουν τα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης σε συγκεκριµένες κατηγορίες παραδό-
σεων αγαθών και παροχής, όµως, υπηρεσιών που περιλαµβάνον-
ται στο παράρτηµα 3. Οι διατάξεις της συγκεκριµένης οδηγίας
ενσωµατώθηκαν στην εθνική µας νοµοθεσία µε το άρθρο 21 του
κώδικα ΦΠΑ, στο οποίο ορίζονται οι συντελεστές ΦΠΑ και οι
οποίοι εφαρµόζονται στις συναλλαγές, ενώ στο παράρτηµα 3 του
κώδικα καθορίζονται τα αγαθά και υπηρεσίες που υπάγονται στο
µειωµένο ή στο υπερµειωµένο συντελεστή των δασµολογικών
κλάσεων για λόγους αποσαφήνισης.

Κατά τις ανωτέρω διατάξεις ο κανονικός συντελεστής, το γνω-
ρίζουµε όλοι, του ΦΠΑ είναι στο 24% στη φορολογητέα αξία. Για
τα αγαθά, όµως, και τις υπηρεσίες, που περιλαµβάνονται στο πα-
ράρτηµα 3 του κώδικα ΦΠΑ, ο µειωµένος συντελεστής του
φόρου ορίζεται στο 13%, ενώ για τα αγαθά και τις υπηρεσίες για
τα οποία υπάρχει ειδική πρόβλεψη στο παράρτηµα 3 του εν λόγω
κώδικα ο υπερµειωµένος είναι στο 6% και στο 4%.

Στο πλαίσιο αυτό και µε στόχο τη στήριξη των πολιτών και των
επιχειρήσεων των επιχειρήσεων µία σειρά από αγαθά και υπηρε-
σίες υπάγονται σε µειωµένο και υπερµειωµένο συντελεστή ΦΠΑ.
Ειδικότερα, σύµφωνα µε τις διατάξεις της περίπτωσης 20 του
πρώτου κεφαλαίου στο µειωµένο συντελεστή ΦΠΑ 13% παραµέ-
νει το έξτρα παρθένο ελαιόλαδο και τα κλάσµατά του, έστω και
εξευγενισµένα, αλλά όχι χηµικώς µετασχηµατισµένα.

Επίσης, σύµφωνα µε το δεύτερο κεφάλαιο υπηρεσίες του ανω-
τέρω παραρτήµατος 3 στον µειωµένο συντελεστή ΦΠΑ το 13%
υπάγεται η παροχή υπηρεσιών για τη γεωργική παραγωγή, η πα-
ροχή δηλαδή υπηρεσιών, που είναι απαραίτητες για την παρα-
γωγή των αγροτικών προϊόντων µέχρι την ολοκλήρωσή τους.
Μεταξύ των υπηρεσιών αυτών είναι η συλλογή των ελιών, καθώς
και η έκθλιψη αυτών από τα ελαιοτριβεία.

Πάµε, τώρα, λίγο στα έσοδα που ρωτήσατε. Παρέχονται σα-
φείς οδηγίες για τον τρόπο συµπλήρωσης δήλωσης ΦΠΑ και ει-
δικότερα διευκρινίζεται και περιλαµβάνεται σε κάθε κωδικό της
δήλωσης, στις δηλώσεις ΦΠΑ περιλαµβάνονται δηλαδή όλες οι
φορολογητέες αξίες που αντιστοιχούν στα αγαθά και τις υπηρε-

σίες που επιβαρύνονται µε µειωµένο συντελεστή 13%, ενώ στον
αντίστοιχο κωδικό το 3.3.1 αναγράφεται ο φόρος που αναλογεί
σε αυτά, ο όποιος προκύπτει από τον πολλαπλασιασµό της φο-
ρολογητέας αξίας µε τον αντίστοιχο συντελεστή του φόρου.

Όπως συνεπώς προκύπτει από τα ανωτέρω οι πωλήσεις κατα-
χωρούνται στους σχετικούς κωδικούς ανά συντελεστή ΦΠΑ 13%,
24%, στο 6%, στο 4% και όχι ανά είδος, δεν πάνε ανά είδος. Και
για τον λόγο αυτό δεν είναι δυνατόν από τις δηλώσεις ΦΠΑ να
αντληθούν ειδικά στοιχεία µε το ποσό του ΦΠΑ που έχει εισπραχ-
θεί από τις πωλήσεις του έξτρα παρθένου ελαιολάδου.

Αν κανείς ανατρέξει στα στοιχεία του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους µπορεί να διαπιστώσει, βάσει των ανωτέρω, ότι δεν
υπάρχει διακριτός αναλυτικός λογαριασµός εσόδου -ο περίφη-
µος ΑΛΕ- στο ελαιόλαδο και συνεπώς δεν υπάρχουν ακριβή στοι-
χεία στο ύψος του συγκεκριµένου φόρου.

Ειδικότερα για την Ισπανία, που προφανώς δεν είναι θέµα αν-
τιπαράθεσης όπως είπατε, αλλά στοιχείων, θα µιλήσω στη δευ-
τερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Νικητιάδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Καταλαβαίνω, κύριε Υπουργέ, ότι
βολεύει αυτή η τεχνική αδυναµία να µας πείτε ποιο είναι το περί-
φηµο ποσό που θα χάσει το κράτος, εάν µηδενίσετε τον ΦΠΑ στο
λάδι.

Ο κ. Χατζηδάκης στη συνέλευση των επιχειρήσεων βιοµηχανι-
κών τροφίµων, απαντώντας στις παροτρύνσεις τόσο του κ. Γιώτη
όσο και των περισσότερων επιχειρηµατιών για µείωση του ΦΠΑ,
πρωτίστως είπε ότι δεν το επιτρέπει η δηµοσιονοµική πολιτική.
Άρα έχει υπολογίσει τα έσοδα που προκύπτουν συνολικώς και
απλώς αδυνατεί να υπολογίσει τα έσοδα που θα προκύψουν ει-
δικώς από το λάδι.

Μειώστε τον συντελεστή στο «0», αφαιρέστε το ποσό που θα
προκύψει και θα δείτε πόσο θα είναι το κόστος από τον µηδενι-
σµό του ΦΠΑ στο λάδι. Είναι απλή αριθµητική. Από αυτά που
λέτε, δεν έχετε καν υπολογίσει ούτε αν τον µειώσετε στο 50%,
στο 30%, στο 20%, από το 13% που είναι σήµερα.

Ξέρετε ο ΦΠΑ στο λάδι πριν µπει η Ελλάδα στα µνηµόνια ήταν
9%. Τώρα έχει πάει στο 13%. Λόγω των µνηµονίων έπρεπε να αυ-
ξηθούν τα έσοδα. Ελάτε, όµως, που η Νέα Δηµοκρατία στο πρό-
γραµµά της το 2019 έλεγε ότι θα µειώσει τον συντελεστή ΦΠΑ
τουλάχιστον 1% σε όλα τα προϊόντα. Πού είναι η µείωση, το 1%;
Όσο την είδατε εσείς, τόσο την είδε και ο Έλληνας καταναλω-
τής.

Η άποψή µου είναι ότι η Κυβέρνηση έχει επιλέξει να µην κατα-
πολεµήσει την ακρίβεια. Θα ήθελε να την καταπολεµήσει ει-
σπράττοντας και έσοδα. Ε, δεν γίνονται και τα δύο. Πρέπει να
επιλέξεις κάτι.

Οι Βουλευτές σας, συνεχώς, εµφανίζονται µε ανακρίβειες ότι
δήθεν η µείωση του ΦΠΑ στην Ισπανία και ο µηδενισµός του τώρα
δεν µεταφέρεται στο ράφι. Όλα αυτά είναι προφανώς η προπα-
γάνδα που προσπαθείτε να περάσετε γιατί καταλυτικά η Κοµισιόν,
αναθέτοντας σε ειδικό ινστιτούτο τη µελέτη της µείωσης του ΦΠΑ
στην Ισπανία, απεφάνθη ότι έχει άµεσα αποτελέσµατα στην τιµή
του προϊόντος και κατεβάζει την τιµή των προϊόντων.

Η Κεντρική Τράπεζα της Ισπανίας -που, επίσης, λένε ανακρί-
βειες τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας- ξανά, µε µεγάλη µε-
λέτη, αποφαίνεται µε σαφήνεια ότι ο µηδενισµός του ΦΠΑ ή η
µείωση του ΦΠΑ έχει άµεση αντανάκλαση και µειώνεται η τιµή
των προϊόντων. Και εσείς εκείνο που λέτε, επίσης, είναι ότι δεν
θα µεταφερθεί διότι θα µεσολαβήσουν οι µεσάζοντες και έτσι
δεν θα περάσει. Μα, αν αυτό οµολογείτε -γιατί αυτό είναι µια τρα-
γική οµολογία-, στην ουσία λέτε ότι είσαστε ανίκανοι να κάνετε
έλεγχο, η Κυβέρνησή σας, προκειµένου να τα καταφέρει, µει-
ώνοντας τον ΦΠΑ, να περάσει αυτή η τιµή στο ράφι.

Κοιτάξτε, στην Ελλάδα η παραγωγή µας το 2023 ήταν εκατόν
πενήντα πέντε χιλιάδες τόνοι περίπου. Το µισό από αυτό έχει
εξαχθεί. Ποιο θα ήταν το δηµοσιονοµικό κόστος στους ογδόντα
χιλιάδες τόνους, που παρήχθησαν και καταναλώθηκαν εδώ, αν
µηδενίζατε τον ΦΠΑ; Προσπαθώ να τα απλοποιήσω τα πράγµατα
για να σας δώσω να αντιληφθείτε το µέγεθος του προβλήµατος
που αντιµετωπίζει ο Έλληνας καταναλωτής.
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Εγώ λέω κλείνοντας, κύριε Υπουργέ: Κάντε ένα πείραµα. Τολ-
µήστε µόνο στο λάδι, αυτό που είναι τόσο συνδεδεµένο µε τον
Έλληνα και µε τη διατροφή του καθηµερινά και µε τον πολιτισµό
του και µε την ιστορία του και µε τη θρησκεία του. Μόνο στο λάδι
δοκιµάστε. Δεν θα το κάνετε και ξέρετε γιατί; Γιατί θα αποδειχθεί
ότι η µείωση του ΦΠΑ έφερε µείωση των τιµών και έτσι θα αναγ-
καστείτε να το εφαρµόσετε και σε άλλα προϊόντα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Κύριε συνάδελφε, πάντως σε κάθε περίπτωση δεν
είµαστε εδώ πέρα για να κάνουµε πειράµατα. Μιας και δεν πι-
στεύετε, όµως, το τι λέει η Κυβέρνηση και τι λένε οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, θα σας πω ότι χθες αναρτήθηκε στο δια-
δίκτυο η τριµηνιαία έκθεση του Γραφείου του Προϋπολογισµού
του Κράτους της Βουλής. Ας δούµε τι λέει, λοιπόν, το Γραφείο
του Προϋπολογισµού του Κράτους της Βουλής για το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα και µπορείτε να τρέξετε στο διαδίκτυο και να επιβε-
βαιώσετε αυτά.

Γράφει, λοιπόν: «Πρόσφατα έχει εισέλθει στον δηµόσιο διά-
λογο και η προοπτική µειώσεων έµµεσων φόρων, όπως του ΦΠΑ,
κυρίως σε προϊόντα ευρείας κατανάλωσης, όπως τα τρόφιµα. Το
Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους της Βουλής πριν λίγες
ηµέρες ολοκλήρωσε την έρευνά του και προχώρησε σε αναλυ-
τική ανασκόπηση της διεθνούς βιβλιογραφίας που εξετάζει τη
διάχυση του ΦΠΑ στις τελικές τιµές καταναλωτή. Έπειτα από εν-
δελεχή ανάλυση πλήθους προϊόντων σε είκοσι επτά κράτη-µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αναφορικά µε τις επιπτώσεις που απο-
φέρουν οι µεταβολές -αυξοµειώσεις, δηλαδή, του ΦΠΑ- σε τελι-
κές τιµές καταναλωτή, προκύπτουν τρία ενδιαφέροντα
ευρήµατα».

Επαναλαµβάνω ότι αυτά τα λέει το Γραφείο του Προϋπολογι-
σµού του Κράτους της Βουλής, δεν τα λέει η Κυβέρνηση.

«Πρώτον, ένα µικρό µόνο µέρος των µειώσεων του ΦΠΑ, περί-
που 6%, διαχέεται στις τελικές τιµές και µόνο βραχυχρόνια. Αν-
τιθέτως, οι αυξήσεις ΦΠΑ διαχέονται στις τελικές τιµές κατά 34%
περίπου. Επιπλέον, η επαναφορά των συντελεστών ΦΠΑ οδηγεί
σε δυσανάλογες αυξήσεις των τιµών, γεγονός που αποβαίνει σε
βάρος του καταναλωτή.

Δεύτερον, µετά από ένα χρονικό διάστηµα δέκα µηνών που
ακολουθεί τη µείωση του ΦΠΑ, οι τιµές καταναλωτή επανέρχον-
ται στα επίπεδα που βρίσκονταν πριν τη µείωση του.

Τρίτον, οι µειώσεις του ΦΠΑ φαίνεται να οδηγούν σε αύξηση
των περιθωρίων κέρδους των επιχειρήσεων σε βάρος των κατα-
ναλωτών».

Άρα τα πρώτα ευρήµατα της µελέτης που εστιάζει στο παρά-
δειγµα της Ισπανίας, στο οποίο κάνατε ειδική αναφορά, δείχνουν
ότι σχεδόν η πλήρης διάχυση της µείωσης του ΦΠΑ για τους
πρώτους µήνες υποχωρεί σηµαντικά εντός τριµήνου.

Ολοκληρώνει µετά το Γραφείο του Προϋπολογισµού του Κρά-
τους στη Βουλή: «Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα ανωτέρω, αλλά και
τις συνθήκες ανταγωνισµού σε σχέση µε την Ισπανία, το Γραφείο
Προϋπολογισµού του Κράτους της Βουλής εκτιµά ότι η όποια πι-
θανή επίπτωση στις τελικές τιµές καταναλωτή από µείωση του
ΦΠΑ στην Ελλάδα, εάν θα υπάρξει, αναµένεται να είναι µικρό-
τερη ή πολύ µικρότερη, καθώς και πολύ πιο βραχύβια από ότι
στην Ισπανία.

Συνυπολογίζοντας και το δηµοσιονοµικό κόστος, το γραφείο
εκτιµά ότι οι όποιες προτεινόµενες µειώσεις ΦΠΑ δεν αποτελούν
κατάλληλο εργαλείο για τη λύση του δοµικού προβλήµατος της
ακρίβειας».

Κι έρχοµαι εγώ να ρωτήσω, γιατί όλοι προφανώς ενδιαφερό-
µαστε για τους καταναλωτές και θέλουµε να έχουµε τις καλύτε-
ρες δυνατές τιµές για τους καταναλωτές και ναι, πρόβληµα
υπάρχει και µάλιστα σηµαντικό: Είναι η ενδεδειγµένη λύση η µεί-
ωση ή ο µηδενισµός του ΦΠΑ, όπως προτείνετε εσείς; Σύµφωνα
και µε το Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους της Βουλής,
το µόνο το οποίο θα κάνει είναι σε λίγους µήνες από τώρα να αυ-
ξηθούν ξανά οι τιµές και ενδεχοµένως να δώσει τη δυνατότητα
για µεγαλύτερο περιθώριο κέρδους σε κάποιες επιχειρήσεις. Πι-

θανότατα σε κάποιες περιπτώσεις να είναι ακόµα και αισχροκέρ-
δεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.

Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, Εξωτερικών και Δικαιοσύνης κατέθεσαν στις 27-6-2024
σχέδιο νόµου: «Κύρωση Συµφωνίας Στρατιωτικής Συνεργασίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας.

Επίσης, οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Εξωτερικών και Δικαιοσύνης κατέθεσαν στις 27-6-
2024 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Διευθέτησης µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του
Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας, σχετικά µε το καθεστώς των
Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στο έδαφος του Βασιλείου της
Σαουδικής Αραβίας».

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Η ενδέκατη µε αριθµό 1161/21-6-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύ-

τερου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Ελληνική Λύση» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη έκ-
δοσης προεδρικού διατάγµατος (π.δ.) προς παράταση της ανα-
στολής κατεδαφίσεων και είσπραξης προστίµων, προκειµένου
για την προστασία των παραπηγµάτων που βρίσκονται στην πε-
ριοχή Δέλτα Έβρου, στο πλαίσιο της παρ. 4, του άρθρου 122,
του ν.4495/2017» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Η έκτη µε αριθµό 1166/23-6-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νίκη» κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας
µε θέµα: «Προβλήµατα λειτουργίας Κέντρου Εκπαίδευσης Τεχνι-
κού (Κ.Ε.ΤΧ.) στην Πάτρα» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόη-
σης.

Η έκτη µε αριθµό 1174/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δηµήτριου Νατσιού προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Χρησιµοποίηση MEA των
ΗΠΑ που σταθµεύουν στην Λάρισα για την υποστήριξη επίθεσης
µε πυραύλους ATACMS στην Κριµαία» δεν θα συζητηθεί κατόπιν
συνεννόησης.

Η δέκατη τέταρτη µε αριθµό 1172/25-6-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών µε θέµα: «Να διασφαλιστεί η σωστή λειτουργία του πτη-
τικού έργου µε ασφαλείς και ποιοτικές υπηρεσίες στα
αεροδρόµια» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Η πέµπτη µε αριθµό 1147/18-6-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κωνσταντίνου Χήτα, προς τον
Υπουργό Εθνικής Αµύνης, µε θέµα: «Αποκατάσταση βαθµολογι-
κής και µισθολογικής εξέλιξης αξιωµατικών ειδικών καταστάσεων
εξ’ Ανωτέρων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατικών (ΑΣΣΥ)» δεν
θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Η τέταρτη µε αριθµό 1168/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Να καταργηθεί και να µην ισχύσει
φέτος η ελάχιστη βάση εισαγωγής» δεν θα συζητηθεί κατόπιν
συνεννόησης.

Η πρώτη µε αριθµό 4505/24-4-2024 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Χα-
ράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Οι πληγέντες από το σεισµό της
27ης Σεπτεµβρίου 2021 στην Κρήτη έχουν την ανάγκη να προχω-
ρήσουν µπροστά» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Η τρίτη µε αριθµό 2253/12-12-2023 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων του Ανεξάρτητου Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Απογοητευτικές επι-
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δόσεις των µαθητών στον διαγωνισµό PISA του ΟΟΣΑ» δεν θα
συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Η δεύτερη µε αριθµό 2200/8-12-2023 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Θεανώς
Φωτίου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Η
βία κατά των γυναικών απαιτεί νέο, ολιστικό κοινωνικό µοντέλο
αντιµετώπισης και πλήρη εφαρµογή της Σύµβασης της Κωνσταν-
τινούπολης» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Η δεύτερη µε αριθµό 1149/18-6-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Κωνσταντίνου
Μπάρκα προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Η επικίνδυνη υπο-
στελέχωση και η έλλειψη ιατρικού προσωπικού που αντιµετωπί-
ζουν τα κέντρα υγείας του Νοµού Πρέβεζας» δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κ. Βουλευτή.

Θα συζητηθεί, τώρα, η δεύτερη µε αριθµό 1145/18-6-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Αντίθετη η τοπική κοινωνία µε την κατα-
σκευή αιολικού πάρκου στη θέση «Μαυροβούνι» του Δήµου Ρήγα
Φεραίου Μαγνησίας».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, το 2020 η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας έδωσε

άδεια για το έργο κατασκευής αιολικού σταθµού παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας στη θέση Μαυροβούνι του Δήµου Ρήγα
Φεραίου Μαγνησίας. Ο αιολικός αυτός σταθµός προβλέπεται να
αποτελείται από δεκαέξι ανεµογεννήτριες συνολικής ισχύος 80
MW. Το σύνολο των εκτάσεων που θα καταληφθούν είναι δασι-
κές, ενώ το έργο βρίσκεται εντός περιοχής «NATURA» που περι-
λαµβάνει και τη λίµνη Κάρλα.

Αρχέγονες, λοιπόν, ποικιλίες δέντρων πρόκειται να αποψιλω-
θούν και σπάνια και προστατευόµενα είδη πτηνών δεν θα έχουν
πλέον καταφύγιο. Νοµίζω πως γνωρίζετε επίσης, κύριε Υπουργέ,
πως η ευρωπαϊκή στρατηγική για τη βιοποικιλότητα επιβάλλει οι
περιοχές αυτές µε σπάνια χλωρίδα και πανίδα να προστατεύον-
ται αυστηρά. Στην περιοχή επίσης εκτείνεται και ο προστατευό-
µενος γεωλογικά χώρος του αρχαίου χωριού των Καναλίων.

Το έργο, λοιπόν, αυτό φαίνεται ασύµβατο µε το εξαιρετικά
ευαίσθητο φυσικό και οικιστικό περιβάλλον της περιοχής. Ασύµ-
βατο είναι, όµως, και µε την οικονοµική ζωή και τις δραστηριό-
τητες που αναπτύσσονται συνολικά και γενικά στην περιοχή.
Μεγάλη µερίδα των κατοίκων, όπως θα γνωρίζετε, δραστηριο-
ποιούνται στην κτηνοτροφία και στον πρωτογενή τοµέα. Με την
έκταση που θα καταλάβει η εν λόγω επένδυση, οι βοσκότοποι
όπως αντιλαµβάνεστε θα περιοριστούν δραµατικά. Σκεφτείτε
τώρα, κύριε Υπουργέ, ότι µιλάµε για την ίδια περιοχή που µέχρι
και σήµερα οι πεδινές εκτάσεις παραµένουν πληµµυρισµένες
από το πέρασµα των καταστροφικών πληµµυρών του περασµέ-
νου Σεπτεµβρίου.

Η τοπική κοινωνία, οι φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης, µε
πρόσφατη µάλιστα απόφαση του περιφερειακού συµβουλίου και
οι περιβαλλοντικοί φορείς της περιοχής έχουν εκφράσει οµό-
φωνα την αντίθεσή τους σε σχέση µε το επενδυτικό σχέδιο για
τη δηµιουργία του αιολικού πάρκου. Παρά τις ανωτέρω, όπως
σας προείπα, αρνητικές γνωµοδοτήσεις, στις 22-5-2022 η Διεύ-
θυνση Εφορείας Αρχαιοτήτων Μαγνησίας εξέδωσε θετική από-
φαση σχετικά µε τη δροµολόγηση των εργασιών του έργου.
Σύµφωνα µάλιστα και µε τις µαρτυρίες κατοίκων της περιοχής
και των ανθρώπων που συναποτελούν το συµβούλιο της τοπικής
κοινότητας, εκπρόσωποι της εταιρείας ακόµη και αυτές τις ηµέ-
ρες πραγµατοποιούν κατά καιρούς µετρήσεις στην περιοχή.

Θα πρέπει, λοιπόν, κατ’ αρχάς να ενηµερωθεί επιτέλους και
επίσηµα η περιοχή και οι κάτοικοί της σε σχέση µε το τι ακριβώς
θα συµβεί. Έχει ολοκληρωθεί η αξιολόγηση της µελέτης περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων για το έργο; Έχει ολοκληρωθεί η εκ-
πόνηση της ειδικής περιβαλλοντικής µελέτης, που είναι αναγκαία
καθώς η χωροθέτηση αυτή -όπως σας είπα- περιλαµβάνει πε-

ριοχή «NATURA»; Είναι υπό αδειοδότηση έργο συµβατό µε την
µελέτη αυτή;

Πώς απαντάτε στις αντιρρήσεις σύσσωµης της τοπικής κοινω-
νίας που κάνει λόγο για αλλοίωση του φυσικού περιβαλλοντικού
προφίλ της περιοχής, αλλά και για τις αρνητικές συνέπειες που
θα υπάρξουν στις οικονοµικές δραστηριότητες που σας ανέ-
φερα;

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, το θέµα
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας έχει και µία πτυχή, η οποία
αφορά την τοπικότητα. Όπως όλοι ξέρουµε οι ανανεώσιµες
πηγές, πέραν της πολύ σηµαντικής θετικής τους περιβαλλοντι-
κής πτυχής, διότι µειώνουν τα αέρια του θερµοκηπίου και µε
αυτόν τον τρόπο συµβάλλουν στην καταπολέµηση, στην αντιµε-
τώπιση της τροµακτικής κλιµατικής κρίσης, ακριβώς αυτής της
κλιµατικής κρίσης που βίωσε τα αποτελέσµατά της η Θεσσαλία,
ταυτόχρονα µειώνουν και την τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος.

Αυτή τη στιγµή -για να έχουµε µία εικόνα- όταν µπαίνει ο λιγνί-
της στο ηλεκτρικό µας µείγµα έχουµε τιµές κόστους, χωρίς τις
αποσβέσεις, από 125 ευρώ που είναι η MWh, που είναι η Πτολε-
µαΐδα µέχρι 183 ευρώ τη MWh, που είναι οι παλιές µονάδες. Το
δε φυσικό αέριο, όταν µπαίνει, έτσι όπως είναι σήµερα ακριβό,
είναι σχεδόν πάντα πολύ ακριβότερο από τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας.

Η κοινωνία µας, όπως όλες οι κοινωνίες, έχει τις ιδιαιτερότητές
της και επιθυµούµε να έχουµε τα καλά των ανανεώσιµων πηγών,
αλλά να µην τις εγκαταστήσουµε στην περιοχή µας. Αυτό είναι
φυσιολογικό. Δεν θα έλεγα ότι είναι κάτι παράλογο. Είναι µία φυ-
σική αντίδραση σε οτιδήποτε καινούργιο.

Εµείς, ως πολιτεία, τι εργαλεία έχουµε; Τα θεσµικά εργαλεία
και τα θεσµικά εργαλεία είναι υπηρεσίες που γνωµοδοτούν θε-
τικά ή αρνητικά, η φέρουσα ικανότητα µε βάση τα χωροταξικά
πλαίσια, η ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Το συγκεκριµένο έργο, µε
βάση τα στοιχεία που έχουµε, τηρεί αυτές τις προδιαγραφές.
Ασφαλώς, αν υπάρχουν αντιρρήσεις για το αν τηρούνται αυτές
οι προδιαγραφές ή αν υπάρχει η αίσθηση ότι υπάρχει υπερβολή
σε σχέση µε τη φέρουσα ικανότητα µιας περιοχής, µπορεί και
υπάρχει η διαδικασία της προσφυγής προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος. Όµως η πραγµατικότητα για το συγκεκριµένο έργο -
και θα σας το πω και στη δευτερολογία αναλυτικά- είναι ότι από
τα στοιχεία που έχω οι προδιαγραφές οι νοµικές που τίθενται για
αυτά τα έργα φαίνεται ότι έχουν τηρηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν αµφιβάλ-
λει κανείς ούτε για την αναγκαιότητα ούτε για τη χρησιµότητα
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Το πρόβληµα δεν είναι εκεί.
Το πρόβληµα είναι ότι έχει επιλεγεί για τη χώρα ένα µοντέλο
άναρχης και χωρίς σχεδιασµό ανάπτυξης των ανεµογεννητριών,
που κατά τη γνώµη µου, κύριε Υπουργέ, φέρνουν δικαιολογη-
µένα τις τοπικές κοινωνίες απέναντι.

Ο κόσµος αντιδρά. Καταγγέλλει εγκατάσταση αιολικών πάρ-
κων σε περιοχές «NATURA», κύριε Υπουργέ, σε καµένες εκτά-
σεις. Δεν µπορεί να γίνει σοβαρή ανάπτυξη των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας χωρίς σχέδιο και χωρίς συµπερίληψη των το-
πικών κοινωνιών. Το αιολικό πάρκο στο Μαυροβούνι είναι χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα αυτού του κακού χειρισµού που γίνεται
επανειληµµένα τα τελευταία χρόνια.  Σας περιέγραψα ότι ανα-
πτύσσεται επί της ουσίας ένα αρνητικό δίπολο. Η εγκατάσταση
είναι ασύµβατη, πρώτον µε το περιβάλλον της περιοχής και δεύ-
τερον µε την αναπτυξιακή της δυναµική. Προσέξτε κάτι. Σύµ-
φωνα µε το αναθεωρηµένο περιφερειακό χωροταξικό πλαίσιο,
το τόξο Όλυµπος – Όσσα – Μαυροβούνι – Πήλιο - Σποράδες
συγκεντρώνει σηµαντικούς ιστορικούς καθιερωµένους τουριστι-
κούς προορισµούς. Κάθε χρόνο επισκέπτες προσεγγίζουν την
περιοχή για τη σπάνια βιοποικιλότητά της και για να περπατή-
σουν στα όµορφα φυσικά µονοπάτια του δικτύου «NATURA». 

Προσέξτε. Η εγκατάσταση τώρα αιολικού πάρκου πλήττει ευ-
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θέως αυτό ακριβώς το πολύτιµο τουριστικό προϊόν. Και είναι γε-
γονός ότι η κυβέρνηση έχει αρνητικό προηγούµενο στην εγκα-
τάσταση ανεµογεννητριών κατά παράβαση του πλαισίου για
προστατευόµενες περιοχές και περιοχές «NATURA». 

Θυµίζω σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ -είµαι σίγουρος πως
το γνωρίζετε- την ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στις
15-2-2023 µε την οποία καταγγέλλει την Ελλάδα για µη συµµόρ-
φωση µε την οδηγία που υποχρεώνει σε κατάλληλη εκτίµηση των
επιπτώσεων κατά τον σχεδιασµό αιολικών πάρκων σε περιοχές
«NATURA». Θα καταθέσω και στα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ, τη
σχετική καταγγελία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά, όµως, την ιδιαίτερη γεωµορφολογία της περιο-
χής, οι κίνδυνοι που σας περιγράφω εκτείνονται και πέρα από
τον χαρακτηρισµό της ως περιοχή «NATURA». Υπάρχουν τεκµη-
ριωµένες επιστηµονικές απόψεις που λένε ότι µε την εγκατά-
σταση των ανεµογεννητριών δηµιουργείται και έντονος κίνδυνος
για ένταση των πληµµυρικών φαινοµένων στην περιοχή. 

Προσέξτε κάτι. Με την αποψίλωση δασικής βλάστησης διαµέ-
σου της ανέγερσης των ανεµογεννητριών, αλλά και τη διαπλά-
τυνση της οδοποιίας για τη µεταφορά τους θα δηµιουργηθούν
µε αυτόν τον τρόπο επιφάνειες που σε έντονες βροχοπτώσεις
θα ενισχύουν τη δηµιουργία φερτών υλών και την εµφάνιση έν-
τονων πληµµυρικών φαινοµένων. Καταλαβαίνετε φαντάζοµαι τι
σηµαίνει αυτό για τη Μαγνησία και για τη συγκεκριµένη περιοχή,
η οποία βρέθηκε στο µάτι του κυκλώνα ακριβώς πριν από έναν
χρόνο. 

Επανέρχοµαι σε αυτό το σηµείο και στο ειδικό χωροταξικό
πλαίσιο, που, εκτός από τον προστατευόµενο και τουριστικό χα-
ρακτήρα, εντάσσει αυτήν την περιοχή τη συγκεκριµένη στην ευ-
ρύτερη αναπτυξιακή ζώνη αγροτικών δραστηριοτήτων. 

Εδώ έχει ένα ενδιαφέρον. Προσέξτε. Η εγκατάσταση των ανε-
µογεννητριών έρχεται ακριβώς σε ευθεία αντίθεση µε αυτόν τον
χαρακτήρα που περιλαµβάνει ο χωροταξικός σχεδιασµός. Όπως
είπαµε, οι κτηνοτρόφοι µοιραία θα εκδιωχθούν από εστίες που
αποτελούσαν παραδοσιακά γι’ αυτούς βοσκότοπους. 

Κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα είναι αν η συµπιεσµένη τοπική οι-
κονοµία αντέχει αυτή την επίπτωση µετά τις φωτιές του περσινού
καλοκαιριού και τις πληµµύρες του φθινοπώρου. Κτηνοτρόφοι,
µελισσοκόµοι, αγρότες έχουν δει τις δραστηριότητές τους να κα-
ταστρέφονται και το εισόδηµά τους φυσικά να εξανεµίζεται. Αν
αφαιρεθούν και οι βοσκότοποι από το βουνό και οι πεδινές εκτά-
σεις παραµείνουν πληµµυρισµένες, εγώ δεν µπορώ να καταλάβω
πως αυτό το οικονοµικό αδιέξοδο θα αρθεί. 

Κύριε Υπουργέ, όπως σας είπα, δεν διαφωνούµε µε την ανα-
γκαιότητα των ανανεώσιµων πηγών. Το πρόβληµά µας είναι η σο-
βαρότητα στη µεθοδολογία, την οργάνωση και τον σχεδιασµό.
Οι πολίτες είναι απέναντι, όχι επειδή έχουν µια φυσική ροπή στο
να αντιτίθεται στην εγκατάσταση τέτοιου τύπου υποδοµών. Απλά
δεν βλέπουν, κύριε Υπουργέ, καµµία ανταποδοτικότητα, δεν
έχουν φθηνότερο ηλεκτρικό ρεύµα, ενώ οι ανεµογεννήτριες εγ-
καθίστανται στις κορυφές των βουνών αλλοιώνοντας το φυσικό
περιβάλλον. 

Ως Κυβέρνηση το 2018 είχαµε ξεκινήσει τον ειδικό χωροταξικό
σχεδιασµό για την εγκατάσταση των ανεµογεννητριών, µε µια
καταγραφή η οποία λάµβανε υπ’ όψιν την ενεργειακή ασφάλεια,
την κλιµατική κρίση, τη συµπεριληπτικότητα και τοπικότητα. Αυτή
ακριβώς η διαδικασία διεκόπη το 2019. 

Κατά τη γνώµη µας, όµως, η διαµόρφωση µιας πραγµατικής
ενεργειακής δηµοκρατίας προϋποθέτει πάρα πολλά βήµατα.
Θέλει συµµετοχή των πολιτών στην παραγωγή ενέργειας, ασφά-
λεια του ενεργειακού εφοδιασµού, αξιοποίηση των δυνατοτήτων
των περιοχών, αλλά πάνω από όλα σεβασµό στο περιβάλλον και
ανταποδοτικότητα στην κοινωνία. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για τις παρατηρήσεις. 
Θα ξεκινήσουµε από µία – µία παρατήρηση. Πρώτον, έχουµε

το χωροταξικό το οποίο υφίσταται. Με βάση αυτό το χωροταξικό,
η κάλυψη µε τις άδειες παραγωγής στις συγκεκριµένες δηµοτι-
κές ενότητες είναι της τάξεως του 10% µε 20%. 

Ποια είναι η πραγµατική επιβάρυνση από πλευράς χώρου που
καταλαµβάνεται; Στην πραγµατικότητα, από ένα τέτοιο έργο επι-
βαρύνονται οι πλατείες, που είναι συνήθως στις κορυφές, γιατί
εκεί χρειάζονται, οι οποίες πλατείες για όλα αυτά ζήτηµα να είναι
κάποιες εκατοντάδες στρέµµατα σε περιοχές δεκάδων χιλιάδων
ή εκατοντάδων χιλιάδων στρεµµάτων. 

Σε σχέση µε αυτό που λέτε για τους δρόµους, το θέµα των
δρόµων µε έχει απασχολήσει πολύ, γιατί υπάρχουν -πώς να το
πω;- δυο αγαθά που συγκρίνονται εδώ. Έχουµε λίγο πιο φαρδύ
δρόµο ή περισσότερους δρόµους, για να γίνουν αυτές οι ανεµο-
γεννήτριες, ταυτόχρονα όµως διακόπτουµε -αυτό είναι απώλεια
περιβαλλοντική- τη συνέχεια του δάσους, πράγµα το οποίο εµείς
κάνουµε όποτε µπορούµε, γιατί ακριβώς ο µεγάλος µας κίνδυνος
είναι οι πυρκαγιές. 

Ο µεγάλος κίνδυνος δεν είναι τα εκατό στρέµµατα επιπλέον
διαπλάτυνσης ενός δρόµου, αν είναι αυτό το µέγεθος -µιλάµε για
τέτοια µεγέθη-ο µεγάλος κίνδυνος είναι µια πυρκαγιά σε µια πε-
ριοχή να καταστρέψει ολόκληρη την περιοχή. Εκεί έχουµε τον
πραγµατικό κίνδυνο των πληµµυρικών φαινοµένων. 

Συνεπώς πρέπει να εξετάζουµε αυτές τις παραµέτρους, όχι
εµείς πολιτικά, αλλά µε βάση τις εισηγήσεις των υπηρεσιών. Η
δασική υπηρεσία τι λέει; Χειροτερεύει; Την προβληµατίζει; Ο
ΟΦΥΠΕΚΑ πάρα πολλές φορές έχει αρνητικές εισηγήσεις. Πάρα
πολλές φορές! Εδώ, στην προκειµένη περίπτωση, έχει θετική.
Διότι, µε βάση την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, µπορείς να βάλεις ανε-
µογεννήτριες σε περιοχές «NATURA». Η Ελλάδα έχει πολύ µεγά-
λες περιοχές «NATURA» άλλωστε και πολύ µεγάλο κοµµάτι του
αιολικού δυναµικού είναι και σε τέτοιες περιοχές. Και πρέπει να
εξετάσει συγκεκριµένα αν τα συγκεκριµένα προστατευόµενα
είδη που προστατεύει η «NATURA» –η «NATURA» δεν είναι θεω-
ρητική έννοια, προστατεύει συγκεκριµένα είδη- επηρεάζονται.
Έχουµε υπηρεσίες, αυστηρές υπηρεσίες, που είναι ο ΟΦΥΠΕΚΑ.
Εδώ γνωµοδότησαν θετικά. 

Εγώ δεν έχω άποψη για το έργο. Και δεν είναι και ο ρόλος µου
να έχω άποψη για το έργο, παρά µόνον αν πολιτικά αισθανθούµε
ότι υπάρχει µια πολύ µεγάλη επιβάρυνση σε µια περιοχή. 

Πάµε τώρα στην τουριστική ανάπτυξη. Και η τουριστική ανά-
πτυξη θίγει το τοπίο. Όλη η ανάπτυξη θίγει τα τοπία. Δεν υπάρχει
κάποιου είδους ανάπτυξη που να αφήνει απείρακτο ένα τοπίο.
Άµα θες τουριστική ανάπτυξη, φέρνεις και βενζινάδικα. Έχετε
ακούσει τουριστική ανάπτυξη χωρίς βενζινάδικα; Τα βενζινάδικα
δεν είναι το ωραιότερο πράγµα να βάλεις σε µια περιοχή µεγά-
λης φυσικής οµορφιάς. 

Για να κλείσω, πρέπει να εξετάζουµε κάθε φορά αυτά τα θέ-
µατα ανά περίπτωση. Πρέπει να κλείσουµε τα χωροταξικά θέ-
µατα. Θα τα κλείσουµε µε το καινούργιο χωροταξικό, το οποίο
θα µπει σε διαβούλευση σε λίγες µέρες. Όµως, πρέπει να τα εξε-
τάζουµε, όχι έξω από την επιστηµονική λογική και τη νοµική λο-
γική που ήδη έχουµε. Εκτός αν έρθουµε και πούµε ότι σταµατάµε
την πορεία προς τις ανανεώσιµες πηγές. Όµως τότε θα πρέπει
να αναλάβουµε και το κόστος του πολύ ακριβότερου ρεύµατος
και της τεράστιας περιβαλλοντικής επιβάρυνσης που έρχεται
όταν η κλιµατική αλλαγή συνεχίζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 1153/19-6-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Επι-
τακτική ανάγκη για άµεση καταβολή των οφειλοµένων στις επι-
χειρήσεις της Δράµας από το πρόγραµµα «Ανακυκλώνω -
Αλλάζω θερµοσίφωνα».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, οι πολίτες της Δράµας και

ολόκληρης της βόρειας Ελλάδας έρχονται κάθε χρόνο αντιµέ-
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τωποι µε ένα τεράστιο οικονοµικό κόστος το οποίο αφορά στην
κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας. Ειδικά τους χειµερινούς
µήνες, το ενεργειακό κόστος είναι πολλαπλάσιο σε σχέση µε την
υπόλοιπη Ελλάδα. Εποµένως, οποιοδήποτε πρόγραµµα συµβάλ-
λει στην εξοικονόµηση ενέργειας και στη µείωση του σχετικού
κόστους απασχολεί ιδιαίτερα τους κατοίκους της περιοχής. 

Το πρόγραµµα «Ανακυκλώνω - Αλλάζω θερµοσίφωνα» έτυχε
ευρείας αποδοχής από τους συµπολίτες µου στη Δράµα. Στην
υλοποίηση του προγράµµατος είχαν εµπλοκή τοπικές επιχειρή-
σεις, οι οποίες όµως σήµερα κινδυνεύουν ακόµα και να βάλουν
λουκέτο λόγω των τεράστιων καθυστερήσεων που παρουσιάζον-
ται στο πρόγραµµα. 

Δυστυχώς, δεν έχει γίνει σήµερα καµµία χρηµατική καταβολή
στις επιχειρήσεις για το συγκεκριµένο πρόγραµµα, παρ’ όλο που
αυτό έχει λήξει, κύριε Υπουργέ, τον Νοέµβριο του 2023. Μάλι-
στα, είχατε δεσµευτεί πως εντός Μαΐου θα έχει καταβληθεί το
20% και εντός του Ιουνίου το υπόλοιπο 80%. 

Κύριε Υπουργέ αντιλαµβάνεστε την αγανάκτηση και τη δυσφο-
ρία των ανθρώπων της τοπικής αγοράς, οι οποίοι έχουν πληρώ-
σει τους νέους θερµοσίφωνες, έχουν πληρώσει τον ΦΠΑ, έχουν
κάνει φορολογικές δηλώσεις και θα πληρώσουν σε λίγες µέρες
τον φόρο εισοδήµατος και δεν τους έχει καταβληθεί ούτε 1
ευρώ. Βλέπουν τις επιχειρήσεις τους να κινδυνεύουν εξαιτίας της
έλλειψης ρευστότητας και την πολιτεία να αδιαφορεί και να τους
έχει εγκαταλείψει, κύριε Υπουργέ. 

Αναµένω, λοιπόν, τις ενέργειές σας και ευελπιστώ ότι θα λά-
βετε τις απαραίτητες πρωτοβουλίες για να αποκατασταθεί άµεσα
αυτή η αδικία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, το συγκεκριµένο έργο ανήκει στο

πρόγραµµα του ΕΣΠΑ 2014 - 2020. Παρ’ όλο που έγινε προσπά-
θεια να ολοκληρωθεί εντός του 2023, δεν ολοκληρώθηκε. Συνε-
πώς έπρεπε να περάσει -και πέρασε- µε phasing στη νέα
προγραµµατική περίοδο και αυτό είχε κόστος χρόνου.

Σήµερα έχουµε τα εξής νέα κατόπιν συνεργασίας του Υπουρ-
γείου µας µε το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας: Εγκρίθηκε η
δράση στις 6 Ιουνίου του 2024, εκδόθηκε στις 13 Ιουνίου η σχε-
τική πρόσκληση προς την επιτελική δοµή του ΕΣΠΑ του ΥΠΕΝ,
υποβλήθηκε το τεχνικό δελτίο πράξης για την άµεση ένταξη χρη-
µατοδότησης και οι πληρωµές αναµένεται να ξεκινήσουν στα-
διακά από τα τέλη Ιουλίου και να ολοκληρωθούν µέχρι το τέλος
του έτους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Νι-
κολαΐδη, έχετε τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι µε έχετε καλύψει. Ακούστε όµως
ποιο είναι το παράδοξο. Την προηγούµενη βδοµάδα ήµασταν
εδώ όλοι και ακούσαµε τον Υφυπουργό Οικονοµικών να λέει ότι
τα τέλη κυκλοφορίας που θα καταβάλλονται µέχρι 30 Δεκεµ-
βρίου, δεν θα έχουν πρόστιµα. Αν καταβληθούν τον Ιανουάριο,
θα έχουν 25% πρόστιµο, αν καταβληθούν στα τέλη Φεβρουαρίου
θα έχουν 50% πρόστιµο. Δηλαδή η πολιτεία τιµωρεί τον πολίτη,
που δεν έχει τη δυνατότητα να πληρώσει τα τέλη κυκλοφορίας,
έχει αφήσει τους επαγγελµατίες στο έλεος του Θεού και δεν τι-
µωρείται. Αυτό είναι το παράδοξο που δεν µπορεί να καταλάβει
κανένας πολίτης. Εύχοµαι η δέσµευσή σας να ισχύει και οι συµ-
πολίτες µου να πληρωθούν τον Ιούλιο αυτά που τους χρωστάει
το ελληνικό δηµόσιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, δεν θα διαφωνήσω µε την παρα-
τήρηση που κάνετε. Υπάρχει πάντα ένα κόστος γραφειοκρατίας
και κόστος χρόνου το οποίο είναι δυσανάλογο και η πολιτεία, όλο

το σύστηµα το γραφειοκρατικό, πολλές φορές δεν ανταποκρίνε-
ται στο κόστος του χρόνου, το κόστος ευκαιρίας. Όταν συµβαίνει
αυτό, το πληρώνουν δυσανάλογα οι πολίτες.

Συνεπώς, είναι δική µας ευθύνη να επιταχύνουµε αυτές τις δια-
δικασίες, κάτι που ειδικά στα ευρωπαϊκά προγράµµατα δεν έχει
πάντα ευθεία διαδροµή, γιατί τα ευρωπαϊκά προγράµµατα έχουν
και τη δική τους γραφειοκρατία στην οποία δεν µπορείς να παρέµ-
βεις, ακόµη και αν θέλεις. Οπότε στα εθνικά προγράµµατα έχετε
µεγαλύτερο δίκιο όταν οι καθυστερήσεις συµβαίνουν µε δική µας
ευθύνη. Στα ευρωπαϊκά, όπως στην προκειµένη περίπτωση, η δυ-
νατότητα της κυβέρνησης να επιταχύνει είναι συγκεκριµένη και
συνδέεται µε την ολοκλήρωση των γραφειοκρατικών διαδικασιών,
που η ίδια η Ευρώπη επιβάλλει για να υπάρχει διαφάνεια στη
χρήση αυτών των πόρων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 1177/25-6-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Ανατολικής Αττικής της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Κα-
ραγεωργοπούλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Ανεφάρµοστος νέος κανονισµός
πυροπροστασίας». 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Η προστασία του δασικού και φυσικού µας πλούτου είναι κε-

φαλαιώδους σηµασίας ζήτηµα για τη χώρα µας, το περιβάλλον,
τις σηµερινές και τις επόµενες γενιές, κύριε Υπουργέ.

Η Πλεύση Ελευθερίας εδώ και έναν χρόνο µε συστηµατικές
παρεµβάσεις από την πρώτη µέρα της κοινοβουλευτικής περιό-
δου -στο πλαίσιο των προγραµµατικών δηλώσεων η Ζωή Κων-
σταντοπούλου έκανε σχετική αναφορά- και περαιτέρω µε
περισσότερες οµιλίες, επίκαιρες ερωτήσεις γύρω από το θέµα
της πυροπροστασίας, αλλά και της προστασίας του φυσικού πε-
ριβάλλοντος εν γένει αναδεικνύει τις σοβαρές ελλείψεις του κρα-
τικού µηχανισµού, αλλά και κρίσιµες παραλείψεις των αρµοδίων
και της Κυβέρνησης που έχουν ως αποτέλεσµα να παραδίδονται
στις φλόγες κάθε χρόνο τεράστιες προστατευόµενες δασικές
εκτάσεις. 

Στις εκκλήσεις - παρεµβάσεις, στις επίκαιρες ερωτήσεις για
λήψη πολιτικών αποφάσεων για υλοποίηση µέτρων, όπως ενδει-
κτικά η ανανέωση και ενίσχυση των µέσων πυρόσβεσης, η µονι-
µοποίηση των εποχικών πυροσβεστών, των πυροσβεστών
πενταετούς θητείας, ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης µάς απάν-
τησε ότι είµαστε από άλλο πλανήτη, αν πιστεύουµε ότι µπορούµε
να προστατεύσουµε τα δάση µας.

Τον Μάρτιο του 2024 προς αντιµετώπιση των πυρκαγιών ενερ-
γοποιήθηκε ένας νέος κατ’ ευφηµισµόν «Κανονισµός Πυροπρο-
στασίας». Ο κανονισµός αυτός στη λογική της µετατόπισης των
ευθυνών από το κράτος στον πολίτη επισείει σωρεία ασαφών
υποχρεώσεων, µε την απειλή µάλιστα εξοντωτικών προστίµων σε
ασφυκτικό κλοιό προθεσµιών. 

Τα πρόδηλα προβλήµατα στην εφαρµογή του ενδεικτικά ανα-
φέρω στην ερώτησή µας: η τήρηση των νοµοθετικών υποχρεώ-
σεων που αφορά σε οριζόντια µέτρα και ερείδεται σε ασαφείς
διατάξεις και αόριστες έννοιες, ποιους δήµους, ποιους ιδιοκτή-
τες αφορά, ποια τα όρια των οικισµών, για ποιους οικισµούς µι-
λάτε.

Επισηµαίνεται ότι η υποχρέωση για αποψιλώσεις ιδιοκτησιών
εντός ακτίνας τριακοσίων µέτρων από δάση, περιαστικό πράσινο,
κηρυγµένες δασωτέες, αναδασωτέες, χορτολιβαδικές εκτάσεις
αφορούν έως και ολόκληρα τµήµατα πόλεων ή σχεδόν όλες τις
ιδιοκτησίες δήµων. 

Οι εργασίες εκπλήρωσης υποχρεώσεων τήρησης των µέτρων,
όπως η σύνταξη εντύπου αξιολόγησης επικινδυνότητας από ει-
δικούς επιστήµονες προϋποθέτουν, εκτός από πολύ σηµαντικό
κόστος, µετάβαση των πολιτών στον τόπο της ιδιοκτησίας -ας
µην ξεχνάµε ότι υπάρχουν Κρήτες οι οποίοι έχουν ιδιοκτησίες
στη βόρεια Ελλάδα και το αντίστροφο-, διεκπεραίωση σχετικής
εργασίας από ειδικό επιστήµονα διαθέσιµο για τέτοια παροχή
υπηρεσίας στον χρόνο µάλιστα τον πολύ συντετµηµένο που ζη-
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τήθηκε κάτι τέτοιο, γνώση της σχετικής υποχρέωσης και των συ-
νεπειών σε περίπτωση παρέλευση της προθεσµίας κυρίως από
τους Έλληνες κατοίκους αλλοδαπής.

Με την τήρηση των κανόνων που θέτει ο κανονισµός αγνοείται
επίσης η ευεργετική σηµασία της φύτευσης πλησίον των κτηρίων
και επιβάλλεται χωρίς διακρίσεις η κοπή δέντρων στους ακάλυ-
πτους χώρους ιδιοκτησιών, µε αποτέλεσµα την αλλοίωση της φυ-
σιογνωµίας ολόκληρων περιοχών.

Με βάση τα ανωτέρω δεδοµένα ερωτάσθε:
Ποια είναι η έως και σήµερα αποτίµηση του Υπουργείου σχε-

τικά µε την εφαρµογή του Κανονισµού Πυροπροστασίας;
Είναι ανεκτή η µετακύλιση της ευθύνης, που βαρύνει την πο-

λιτεία για την προστασία από τις πυρκαγιές, προς τους πολίτες
και µάλιστα δια σαθρού, ασαφούς νοµοθετικού περιβάλλοντος
κατά παράβαση των συνταγµατικών επιταγών των άρθρων 17 -
24 του Συντάγµατος; Να σηµειώσω ότι σχετικά µε αυτό έχει απο-
στείλει ο Συνήγορος του Πολίτη µια επιστολή - κόλαφο ως προς
την αντισυνταγµατικότητα των διατάξεων του οικείου νόµου.

Πώς προστατεύονται οι πολίτες που αδυνατούν να εκπληρώ-
σουν τις σχετικές υποχρεώσεις είτε λόγω της ασάφειας του πλαι-
σίου εφαρµογής είτε λόγω του δυσβάστακτου οικονοµικού
κόστους που υποχρεώνονται να επωµιστούν;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί
από το «Alert Summer Camp».

Σας καλωσορίζουµε, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Αξιότιµη κύρια συνάδελφε, να διορθώσουµε κατ’
αρχάς κάτι. Ο σχετικός κανονισµός έγινε νοµοθετική υποχρέωση,
υιοθετήθηκε πριν από έναν χρόνο και κάτι, τον Μάιο του 2023,
και τον Μάρτιο εστάλη εγκύκλιος - υπενθύµιση σε όλους -κυρίως
προς τους δήµους- για την εφαρµογή αυτού του κανονισµού. 

Ακολούθησε µια απόφαση της ΚΕΔΕ, πολιτική απόφαση, ότι
δεν προτίθενται οι δήµοι, που είχαν και την ευθύνη των ελέγχων
και των προστίµων για τον κανονισµό, να εφαρµόσουν αυτόν τον
κανονισµό γιατί δεν µπορούν να προχωρήσουν στην εφαρµογή
του. 

Ταυτόχρονα, εµείς κάναµε µία τροποποίηση του συγκεκριµέ-
νου κανονισµού για να διευκολύνουµε τους πολίτες που θα επέ-
λεγαν να κάνουν τις σχετικές εκθέσεις ακολουθώντας το γράµµα
του νόµου, βάζοντας ότι όλα τα έργα που προέβλεπε ο κανονι-
σµός ως υποχρεωτικά είναι ενδεικτικά για τον επιστήµονα που
θα παρέµβει. 

Τώρα τι αφορά αυτός ο κανονισµός; Θα µπορούσε να προκύ-
πτει η εφαρµογή του από κρατική παρέµβαση; Όχι, διότι ο κανο-
νισµός αφορά την πυροπροστασία των κατοικιών και επιχει-
ρήσεων και άλλων κτηρίων σε ό,τι αφορά το εσωτερικό του οικο-
πέδου. Δεν αφορά έξω από το οικόπεδο και αφορά κατά κύριο
λόγο τη ζώνη γύρω από το κτήριο. Είδαµε τις πρόσφατες πυρκα-
γιές. Είδαµε να καίγονται στέγες. Και πώς καίγονται οι στέγες και
τα σπίτια; Καίγονται όταν έχεις κλαδιά και δέντρα που ακουµπάνε
εκεί, ιδιαίτερα πεύκα. 

Ποια είναι τώρα η αναλογία; Πόσο θέλω να έχω ζώνη βλάστη-
σης γύρω από το σπίτι -όλοι το θέλουµε, σπίτια έχουµε όλοι- και
πόσο αυτό είναι επικίνδυνο, είναι κάτι που δεν είναι εύκολο να το
αποφασίσεις χωρίς τη συνδροµή ενός ειδικού επιστήµονα. 

Σε κάθε περίπτωση, επειδή παρατηρούµε τη δυσκολία στην
εφαρµογή -τώρα τελείωσε η χρονική περίοδος- θα κάνουµε δύο
πράγµατα: 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, γιατί αυτό ένα πολύ µεγάλο
θέµα και δυστυχώς αδικείται από τον χρόνο που έχουµε, κυρία

συνάδελφε, για να το συζητήσουµε. 
Το πρώτο, λοιπόν, πράγµα που θα κάνουµε θα είναι ότι για

τους συµπολίτες µας που κατέθεσαν εκθέσεις -είναι κάποιες χι-
λιάδες- και οι οποίοι παρά το γεγονός ότι υπήρχε αντίδραση, οι
δήµοι έλεγαν ότι δεν εφαρµόζεται το κανονισµός, δεν θα τον
εφαρµόσουν κ.λπ., ήταν συνεπείς, θα έρθουµε και για τις παρεµ-
βάσεις τους που έχουν να κάνουν µε βάση την έκθεση και θα
τους συνδράµουµε ως πολιτεία. Ένα το κρατούµενο. 

Το δεύτερο πράγµα που θα κάνουµε είναι ότι θα πάρουµε δείγ-
µατα από τις τεχνικές εκθέσεις, θα δούµε πόσος είναι ο αριθµός
τους, ποιοι ανέλαβαν την πρωτοβουλία και θέλουν να έχουν αυτή
την πυροπροστασία, τι ακριβώς περιλαµβάνουν οι εκθέσεις και
µε βάση αυτές θα έρθουµε και θα αναθεωρήσουµε τον κανονι-
σµό µετά τη λήξη της αντιπυρικής περιόδου.

Όµως, κρατήστε αυτό, η αναστολή ενός κανονισµού στη χει-
ρότερη δυνατή χρονιά από πλευράς κλιµατικής κρίσης που
έχουµε ζήσει µέχρι τώρα από πλευράς θερµοκρασιών, ξηρότη-
τας των δασών κ.λπ., πυροπροστασίας, θα έδινε κατά τη γνώµη
µου το τελείως λάθος µήνυµα προς την κοινωνία για τον κίνδυνο
που έχουµε φέτος το καλοκαίρι. 

Στη δευτερολογία θα απαντήσω για την προετοιµασία της πο-
λιτείας γιατί δεν έχω τον χρόνο τώρα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, µόλις οµο-

λογήσατε, αν κατάλαβα καλά, ότι το συγκεκριµένο νοµοθετικό
πλαίσιο ρύθµισης ενός πολύ σοβαρού ζητήµατος που αφορά σε
όλους τους Έλληνες πολίτες και στην ίδια την πολιτεία, πραγµα-
τικά βρίθει ασαφειών και προβληµατικών διατάξεων. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, δεν αποδέχεστε τον πυρήνα του προ-
βλήµατος ότι µε τον συγκεκριµένο, κατ’ ευφηµισµόν αποκαλού-
µενο, Κανονισµό Πυροπροστασίας βλέπουµε την πολιτεία
κατώτερη των περιστάσεων να µεταθέτει την ευθύνη και τα
κόστη στους πολίτες, µέσα σε ένα εντεινόµενο καθεστώς τροµο-
κρατίας τήρησης προθεσµιών και επιβολής υπέρογκων προστί-
µων. 

Οι πυρκαγιές περικυκλώνουν τη χώρα µας από τον Απρίλιο κι
εσείς τι κάνετε; Εφεύρετε έναν κακότεχνο, αναποτελεσµατικό,
αντισυνταγµατικό τρόπο αντιµετώπισης του κινδύνου, βγάζοντας
από τα συρτάρια τον κανονισµό που ψηφίστηκε τον Μάρτιο του
2023 και ενεργοποιήσατε λίγο πριν από το πέρας της πρώτης
προθεσµίας, αναδιπλούµενοι, φυσικά, αργότερα µε αναστολή
εφαρµογής της έκθεσης του µηχανικού, απαιτώντας από πολίτες
και δήµους την τήρηση κανόνων, σε µια πλατφόρµα δυσλειτουρ-
γική. Δεν µπορεί να µην έχετε λάβει γνώση των καταγγελιών των
πολιτών ότι η συγκεκριµένη πλατφόρµα δεν λειτουργεί. 

Δεν µπορεί, επίσης, να µην έχετε λάβει γνώση των προβληµά-
των που σας εκθέτουν µε σωρεία διαµαρτυριών όλοι οι δήµοι
σχεδόν της χώρας, λέγοντας το πολύ σαφές που επικρατεί σε
εικόνα σε όποιον πολίτη κυκλοφορεί, ότι στην προσπάθειά τους
να αποψιλώσουν, να καθαρίσουν τα εδάφη της ιδιοκτησίας τους
έχουν βρεθεί τόνοι µαζεµένων, κοµµένων φυτικών υπολειµµάτων
που αποξηραίνονται και αποτελούν εύφλεκτο υλικό, εύφλεκτους
λόφους που σε περίπτωση µιας σπίθας θα γίνουν παρανάλωµα
µέσα σε κατοικηµένες περιοχές. 

Παραγνωρίζετε το γεγονός ότι η ίδια η Πυροσβεστική Υπηρε-
σία δίνει εντολή να µην προχωρούν µε συνθήκες επικινδυνότητας
τεσσάρων έως πέντε µποφόρ σε χρήση χορτοκοπτικών µηχανη-
µάτων διότι µπορεί να παραχθεί σπινθήρες ο οποίος µπορεί να
προκαλέσει πυρκαγιά.

Παραγνωρίζετε το γεγονός και θέτετε προθεσµίες ότι µέσα σε
συνθήκες καύσωνα οι δηµοτικοί υπάλληλοι δεν µπορούν να ερ-
γαστούν. Όταν για παράδειγµα στον Δήµο Σαλαµίνας έχουµε
εξήντα χιλιάδες ακίνητα και µόνο εξήντα δηµοτικούς υπαλλή-
λους, καταλαβαίνετε ότι δεν είναι δυνατόν σε καµµία περίπτωση
οι δήµοι να επιληφθούν των περιπτώσεων που οι πολίτες, οι
οποίοι κατά πλειοψηφία αδυνατούν να ανταπεξέλθουν σε αυτόν
τον όγκο και στα έξοδα της νοµοθετικής αυτής ρύθµισης, είναι
αδύνατο να παραχθεί αυτό το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα. 

Υπάρχει και ένα άλλο ζήτηµα το οποίο χρήζει ιδιαίτερης προ-
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σοχής. Με βάση ποιο νοµοθετικό και θεσµικό πλαίσιο εξουσιο-
δοτούνται δηµοτικές αρχές να επεµβαίνουν για υλοτοµίες σε
εκτός σχεδίου πόλης περιοχές, δασικού χαρακτήρα, όπου την
αποκλειστική δικαιοδοσία και αρµοδιότητα έχει η δασική υπηρε-
σία και όχι ο οικείος ΟΤΑ. 

Οι δασολόγοι, επίσης, καταγγέλλουν συστηµατικά την κατα-
σπατάληση δηµοσίου χρήµατος η οποία εκφεύγει του σκοπού
που επιχειρεί να επιλύσει το πρόβληµα της πυροπροστασίας.
Έχετε συστήσει, ειδικά µε το ν.4662/2020 από την προηγούµενη
κυβέρνηση, πάρα πολλούς οργανισµούς, νοµικά πρόσωπα, Γε-
νική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας, οι οποίοι έχουν τη δυ-
νατότητα να διαχειριστούν µυστικούς πόρους και να συντάσσουν
προϋπολογισµούς χωρίς να τους ελέγχει κανείς. Πότε έχει γίνει
απολογισµός; Ποια έργα έχουν γίνει; Πότε εκσυγχρονίστηκαν οι
δοµές της Πυροσβεστικής, των οργάνων πολιτικής προστασίας;
Με ποιους τρόπους; Γιατί οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης
έχουν απορροφηθεί µόλις στο 1% και όχι περαιτέρω; 

Και εν πάση περιπτώσει, µε όλα αυτά τα απειλούµενα πρόστιµα
κατά της ιδιοκτησίας των πολιτών, µε την πολιτεία να µην αναλαµ-
βάνει την πραγµατική της ευθύνη, που είναι η προστασία του πε-
ριβάλλοντος και η προσαρµογή στον κανονισµό αποκατάστασης
της φύσης, όπως ορίζει το Συµβούλιο της Ευρώπης και κρούει τον
κώδωνα του κινδύνου, τελικά καταλήγουµε να µην είναι εφικτό
ούτε οι πολίτες να προστατευτούν ούτε η χώρα µας ούτε η οικο-
νοµία και η προστασία της ιδιωτικής ιδιοκτησίας που θα δουν να
χάνεται σε πλειστηριασµούς εξαιτίας της επιβολής υπέρογκων
προστίµων, µε τη σαθρή αυτή επιχειρηµατολογία ότι κάποιος δεν
είχε τη δυνατότητα να καθαρίσει το οικόπεδο του και να προφυ-
λαχθεί ο ίδιος και οι υπόλοιποι πολίτες από την πυρκαγιά. 

Σας ευχαριστώ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μια παρατήρηση: Δεν είµαι Υπουργός -όπως νοµί-
ζετε- Πολιτικής Προστασίας και Κλιµατικής Κρίσης. Είµαι Υπουρ-
γός Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Συνεπώς, τα µισά από αυτά
που θέσατε αφορούν άλλο Υπουργείο. Για την κοινοβουλευτική
διαδικασία, παρακαλώ να ρωτάτε τον αρµόδιο Υπουργό θέµατα
αρµοδιότητας του, γιατί αλλιώς δεν µπορούµε να κάνουµε συζή-
τηση οργανωµένη. Είναι προφανές.

Επίσης, η προσπάθεια της αντιµετώπισης της κλιµατικής κρί-
σης απαιτεί µία στοιχειώδη συνεννόηση, συναντίληψη και προ-
σπάθεια να ενώσουµε δυνάµεις. Έχουµε µπροστά µας µία
εξαιρετικά δύσκολη πραγµατικότητα. Δεν γίνεται να αντιµετωπι-
στεί η κλιµατική κρίση, λέγοντας «τα πάντα θα τα κάνει το κρά-
τος. Είναι ο µεγάλος προστάτης, πατερούλης», σαν να ζούµε στη
Σοβιετική Ένωση του Στάλιν. Και τι έκανε το συγκεκριµένο κρά-
τος τότε για το περιβάλλον, ο Θεός και η ψυχή µας. 

Το δε κράτος δεν είναι κάποιο θεωρητικό κατασκεύασµα. Χρη-
σιµοποιεί χρήµατα των πολιτών. Δεν πρόκειται να τα πάρουµε
από τα δέντρα τα χρήµατα. Από τους πολίτες θα πάρουµε τα
χρήµατα. Αν πρόκειται, δηλαδή, αντί να καθαρίσετε εσείς το δικό
σας οικόπεδο, να το καθαρίσει το κράτος, µε λεφτά των φορο-
λογουµένων θα το καθαρίσει. Θα πληρώσει µια κυρία ΦΠΑ στο
σουπερµάρκετ για να καθαρίσει το δικό σας οικόπεδο. Αυτή η
γενική αντίληψη ότι τα πάντα τα κάνει το κράτος, µέσα από λε-
φτόδεντρα που χαρακτηρίζει πολιτικούς χώρους, δεν οδηγεί
πουθενά. 

Πάµε τώρα στα πρακτικά, τα οποία θέσατε. Έχουµε προετοι-
µασία; Δίνουµε φέτος για πρόληψη µέσω του «ANTINERO» και
των 30 εκατοµµυρίων ευρώ που δίνουµε στους δήµους, εκτά-
κτως, χωρίς καν να µας ζητήσουν, για να εφαρµόσουν τον κανο-
νισµό πυροπροστασίας από πλευράς προστασίας των οικισµών
που είναι µέσα ή δίπλα στα δάση, πάνω από 200 εκατοµµύρια
ευρώ. Τι έδιναν οι κυβερνήσεις ιστορικά τον χρόνο; Έδιναν 20
µε 30 εκατοµµύρια ευρώ. Μιλάµε φέτος για οκταπλασιασµό των
πόρων που πηγαίνουν σε πρόληψη. Έχουµε προβλήµατα στην
αποκοµιδή; Έχουµε. Γιατί έχουµε προβλήµατα; Γιατί φέτος, για
πρώτη φορά θα έλεγα, έχουµε τόσο µεγάλη εφαρµογή του κα-
νονισµού που αφορά στα ακαθάριστα οικόπεδα, όχι του κανονι-
σµού πυροπροστασίας. Ποιος έχει την ευθύνη για να γίνει
συλλογή; Το ξέρετε πολύ καλά, αν παρακολουθείτε την ελληνική
ζωή, ότι η αποκοµιδή απορριµµάτων και φυτικών απορριµµάτων

ήταν, είναι και θα είναι ευθύνη της τοπικής αυτοδιοίκησης. Να
βοηθήσουµε; Βεβαίως και θα βοηθήσουµε την τοπική αυτοδιοί-
κηση. Έβγαλε ο κύριος Υπουργός Εσωτερικών και ένα κονδύλι
έκτακτης βοήθειας, ειδικά για τις περιοχές της Αττικής. Αλλά ο
καθένας πρέπει να έχει την ευθύνη του σε µία πολιτεία και να
κάνει και αυτός την προετοιµασία. Βλέποντας ότι υπάρχει εκτε-
ταµένη ανταπόκριση των πολιτών στην υποχρέωση του καθαρι-
σµού, κάποιοι δήµοι το κάνουν, κάποιοι έχουν άλλες αδυναµίες.
Ο σκοπός δεν είναι την ώρα που θα έχουµε µπροστά µας µία κλι-
µατική κρίση να τσακωνόµαστε ποιος θα µαζέψει αυτή τη θηµω-
νιά. Ο σκοπός είναι να τα µαζεύουµε τα κλαδιά, να καθαρίζουµε
τα οικόπεδα, να κάνουµε την προστασία και να το κάνουµε µε τη
µέγιστη δυνατή αποτελεσµατικότητα. Θα υπάρχουν προβλή-
µατα; Ναι, θα υπάρχουν προβλήµατα γιατί εάν επί δεκαετίες
άφηνες το οικόπεδο ακαθάριστο, την πρώτη φορά που θα το κα-
θαρίσεις θα βγει πολύ πράγµα και αυτή είναι µια πραγµατική δυ-
σκολία που κοιτάµε να δούµε πώς θα τη διαχειριστούµε. Να
λύσουµε, όµως, τα προβλήµατα τσακωνόµενοι επί παντός του
επιστητού δεν υπάρχει περίπτωση. Και ειδικά η κλιµατική κρίση
απαιτεί περισσότερη σύνεση και σωφροσύνη από όλους µας,
διότι δεν αστειεύεται. Διότι η πραγµατικότητα αυτού του καλο-
καιριού που έρχεται είναι ότι είχαµε τον θερµότερο χειµώνα, εί-
χαµε τους περισσότερους καύσωνες και οι καύσωνες µας ήρθαν
από τον Ιούνιο. Θυµάστε εσείς καύσωνες από τον Ιούνιο; 

Ζούµε µια καινούργια πραγµατικότητα. Και σε αυτή την και-
νούργια πραγµατικότητα η προσαρµογή δεν γίνεται µε διαρκείς
συγκρούσεις και καταγγελίες. Γίνεται µε δουλειά και συνεν-
νόηση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα υπάρ-

ξει µια ολιγόλεπτη διακοπή µέχρι να έρθει ο Υπουργός.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την πέµπτη, µε αριθµό 1148/18-6-2024, επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κωνσταντίνου
Χήτα, προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Ελλιπής ο δηµόσιος
ακτινοθεραπευτικός χάρτης για τους καρκινοπαθείς».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. Είναι από τις περιπτώσεις και τα

θέµατα που πραγµατικά θα είµαι πολύ χαρούµενος όταν θα τε-
λειώσει αυτή η συνοµιλία µας αν έχουµε καταφέρει να στείλουµε
ένα µήνυµα αισιοδοξίας στους ανθρώπους οι οποίοι αγωνιούν
εκεί έξω. Όπως και πολλοί συνάδελφοι -δεν είµαι ο πρώτος, δεν
διεκδικώ την αποκλειστικότητα- έχω φέρει αυτό το πολύ σοβαρό
θέµα των συνανθρώπων µας που έχουν χτυπηθεί ή ταλαιπωρούν-
ται από τον καρκίνο, τις γυναίκες και τους άνδρες οι οποίοι χρή-
ζουν ακτινοθεραπείας. Και θα προτιµούσα, επειδή το θέµα είναι
πολύ σηµαντικό, να µην περιοριστούµε σε πολιτικές κορώνες και
σε διαξιφισµούς και εν πάση περιπτώσει να µην µαλώσουµε εσείς
κι εγώ µεταφέροντας -επαναλαµβάνω- την αγωνία εκατοντάδων
χιλιάδων ανθρώπων που έχουν χτυπηθεί από τον καρκίνο. 

Η αλήθεια είναι, κύριε Υπουργέ, ότι δεν ξέρω αν το θέµα αυτό
µπορεί να λυθεί από τη µια ηµέρα στην άλλη. Είναι πολύ δύ-
σκολο. Βρίσκονται σε πολύ δύσκολη και απελπιστική θέση οι
καρκινοπαθείς Έλληνες πολίτες που χρήζουν ακτινοθεραπειών.
Ο ακτινοθεραπευτικός χάρτης στην Ελλάδα πραγµατικά δεν είναι
σε καθόλου καλή κατάσταση και το µεγάλο πρόβληµα είναι ότι
υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι υποφέρουν και δίνουν τη µάχη της
ζωής ενάντια στον καρκίνο και δυσκολεύονται και αναγκάζονται
να διανύουν εκατοντάδες χιλιάδες χιλιόµετρα από τον τόπο κα-
τοικίας τους για να µεταβούν στο πλησιέστερο δηµόσιο νοσοκο-
µείο.

Νοµίζω ότι δεν είναι τιµητικό για το πολιτικό σύστηµα της
χώρας, για το πολιτικό προσωπικό και για όλους εµάς ότι για πε-
ρίπου δώδεκα εκατοµµύρια Έλληνες πολίτες -αν εξαιρέσει κά-
ποιος τα τρία και τα τέσσερα ακτινολογικά στη Θεσσαλονίκη και
στην Αθήνα, στα δύο µεγάλα κέντρα, δηλαδή- υπάρχουν µόλις
έξι σε όλη την υπόλοιπη Ελλάδα.
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Είναι από τις παθογένειες του ελληνικού συστήµατος και του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Όµως, εδώ πραγµατικά έχουµε να
κάνουµε µε ανθρώπους οι οποίοι είναι µαχητές της ζωής και θέ-
λουν, τουλάχιστον, την αυτονόητη στήριξη της πολιτείας.

Νοµίζω ότι όλοι έχουµε παραδείγµατα στον κοντινό µας κύκλο,
στις οικογένειές µας, στον φιλικό κύκλο. Θα φέρω και ένα παρά-
δειγµα. Από εκεί -αν θέλετε- πήρα και το ερέθισµα να καταθέσω
την ερώτηση, κύριε Υπουργέ. Είναι µία κυρία στη Σπάρτη η οποία
διαγνώστηκε µε καρκίνο του µαστού. Ο γιατρός τής είπε ότι πρέ-
πει να κάνει οπωσδήποτε ακτινοθεραπείες. Η γυναίκα αυτή, λοι-
πόν, η µαχήτρια αυτή της ζωής, πρέπει κάθε φορά που πρέπει
να κάνει την ακτινοθεραπεία να φεύγει από τη Σπάρτη και να πη-
γαίνει ή στην Πάτρα ή στην Αθήνα. Αν το κάνουµε εικόνα αυτό,
είναι πραγµατικά ανατριχιαστικό. Ένας άνθρωπος ο οποίος τα-
λαιπωρείται από τον καρκίνο και πρέπει να κάνει ακτινοθερα-
πείες, πρέπει να υποβάλει τον εαυτό του σε αυτή τη διαδικασία,
να ταλαιπωρηθεί, να κάνει χιλιόµετρα, να έχει συνοδό, ο συνο-
δός, προφανώς, πρέπει να αφήσει και τη δουλειά του, να έχει
έξοδα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Άρα, κύριε Υπουργέ, κλείνοντας την πρώτη τοποθέτηση-ερώ-
τηση και επειδή, δυστυχώς, ο καρκίνος µαστίζει, ιδίως τα τελευ-
ταία χρόνια, ιδίως στις γυναίκες, δηλαδή οκτώ στις δέκα
γυναίκες εµφανίζουν κάποιο είδος καρκίνου δυστυχώς, δυστυ-
χέστατα, θα ήθελα να ρωτήσω: Πώς µπορούµε και πώς µπορεί η
πολιτεία, πραγµατικά, να ελαφρύνει λίγο την άσχηµη αυτή κατά-
σταση και να σταθεί στο πλευρό των ανθρώπων αυτών;

Σε πρώτη φάση αυτά και θα επανέλθω. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Ζητώ συγγνώµη από τον κύριο συνάδελφο για τη δεκάλεπτη

καθυστέρηση. Ήµουν όµως στην Κηφισιά όπου κάναµε τα εγκαί-
νια του σταθµού του ΕΚΑΒ, στον Δήµο Κηφισιάς.

Ορµώµαι λίγο από το προσωπικό παράδειγµα που αναφέρατε
για να πω το εξής: Και δεν αντιδικούµε, καλά κάνατε και κάνατε
την ερώτηση. Είναι σωστές αυτές οι ερωτήσεις και, προς Θεού,
τέτοιου είδους ερωτήσεις πρέπει να γίνονται συνέχεια στη
Βουλή. Είχα συγκινηθεί πάρα πολύ στην οµιλία µου σήµερα εκεί
στην Κηφισιά, διότι θυµήθηκα ότι ο χώρος που φτιάξαµε στον
σταθµό του ΕΚΑΒ στην Κηφισιά είναι δίπλα από το σχολείο, στο
οποίο τελείωσα. Και ήταν ο χώρος όπου στις 5 Μαρτίου του 1990
ήταν η τελευταία ηµέρα που είδα τον πατέρα µου ζωντανό, γιατί
το πρωί µε πήγε σχολείο και το µεσηµέρι µε πήραν να µου πουν
ότι είχε φύγει από τη ζωή από έµφραγµα. Και τότε είχε παίξει
ρόλο, δυστυχώς, στον θάνατό του ότι το ΕΚΑΒ δεν µπόρεσε να
ανταποκριθεί και καθυστέρησε πάρα πολύ να πάει ασθενοφόρο,
µε συνέπεια να τον πάνε στο νοσοκοµείο µε ταξί και να πεθάνει
καθ’ οδόν. 

Άρα αντιλαµβάνοµαι πλήρως ότι το να λύνουµε προβλήµατα
υγείας των ανθρώπων είναι υποχρέωσή µας και καµµιά φορά από
παράληψή µας κάποιος µπορεί να χαθεί και από τη δράση µας
κάποιος µπορεί να σωθεί. Το ερώτηµα είναι, όπως στην ερώτησή
σας: Πρώτον, είναι δυνατόν να έχουµε ακτινολογικά κέντρα παν-
τού; Θέλω να σας µιλήσω µε ειλικρίνεια, δεν γίνεται. Δεν το έχει
καταφέρει καµµία χώρα στον κόσµο. Οι πλουσιότερες χώρες του
κόσµου δεν το έχουν καταφέρει. 

Ήµουν την Παρασκευή στο Λουξεµβούργο, στο Συµβούλιο
Υπουργών Υγείας και σε κουβέντα που είχα εκεί µε ανθρώπους
και γιατρούς από το Λουξεµβούργο µου αποκάλυψαν ότι στην
πλουσιότερη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο Λουξεµ-
βούργο, για να κλείσεις να κάνεις µια ψηφιακή µαστογραφία,
κυρία Πρόεδρε, η αναµονή είναι δεκαέξι µήνες. Και είναι η πλου-
σιότερη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Γιατί το λέω αυτό; Η ιδέα που θέλουµε να πούµε στον κόσµο
ότι υπάρχει κάποιο κράτος που µπορεί να φτιάξει ένα ακτινολο-
γικό κέντρο δίπλα σου, όπου και να είσαι, δεν είναι πραγµατική. 

Όσον αφορά στο παράδειγµα που φέρατε από τη Σπάρτη,
πράγµατι, η 6η ΥΠΕ από ακτινολογικά κέντρα έχει µόνο τα δύο,

στην Πάτρα και στα Ιωάννινα. Άρα το εγγύτερο είναι στην Πάτρα
ή µετά να έρθουν στην Αθήνα. Αυτά είναι τα εγγύτερα. 

Όταν θα ολοκληρωθεί η δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρ-
χος» και θα έχουµε το νέο µεγάλο νοσοκοµείο στη Σπάρτη, αυτό
το νοσοκοµείο θα έχει πράγµατι µέσα και ακτινολογικό κέντρο,
αλλά αυτό είπαµε ότι θα γίνει µετά από το 2027. Σήµερα που µι-
λάµε η απόσταση είναι αυτή. 

Το ερώτηµα είναι τα δύο ακτινολογικά κέντρα που λειτουργούν
στην Πάτρα είναι επαρκώς στελεχωµένα και λειτουργούν; Η
απάντηση που έχω εδώ από την υπηρεσία είναι ότι είναι στο 83%
στελεχωµένα και ο µέσος χρόνος αναµονής για κάποιον που
θέλει να κάνει ακτινοθεραπεία είναι πέντε ηµέρες. Θέλω να είναι
µία ηµέρα και οι πέντε ηµέρες µπορώ να δεχτώ ότι είναι πολλές
για ακτινοθεραπεία. Αλλά δεν είναι τριάντα ηµέρες, δεν είναι δύο
µήνες, είναι πέντε µέρες. 

Το λέω γιατί αυτή τη στιγµή, παρά τη γενική εικόνα που καλ-
λιεργείται και από πολιτικές δυνάµεις και από ορισµένα µέσα µα-
ζικής επικοινωνίας, το Υπουργείο Υγείας της Ελλάδας έχει την
τύχη, λόγω του Ταµείου Ανάκαµψης –και δεν θέλω να πω ότι
κάνω κάτι παραπάνω από τους προκατόχους µου στις προηγού-
µενες κυβερνήσεις, έχουµε στα χέρια µας ένα εργαλείο που δεν
το είχαν οι προκάτοχοί µας-, αυτή τη στιγµή να έχει σε εξέλιξη
το µεγαλύτερο έργο αγοράς µηχανηµάτων στην ιστορία του
ΕΣΥ, στα 100 εκατοµµύρια ευρώ µέχρι το τέλος του 2025. 

Πολλά από αυτά τα µηχανήµατα είναι µηχανήµατα για ακτινο-
θεραπείες. Σε πάρα πολλά νοσοκοµεία αντικαθιστούµε παλαιά
µηχανήµατα που έχει λήξει ο χρόνος ζωής τους µε ολοκαίνουρ-
για µηχανήµατα µέσα στους επόµενους µήνες. Σε πολλά άλλα
νοσοκοµεία που δεν είχαν τέτοια µηχανήµατα, προσφέρουµε τέ-
τοια µηχανήµατα και µέσα από αυτή τη δράση, η παροχή υπη-
ρεσιών υγείας θα είναι πραγµατικά πάρα πολύ καλύτερη. 

Κλείνω λέγοντας ότι κι εγώ συµφωνώ µαζί σας. Ένας που δίνει
τη µάχη µε τον καρκίνο είναι ένας µαχητής της ζωής. Και δεν
θέλω να πω ότι κάνω κάτι γιατί είµαι σπουδαίος Υπουργός. Το
καθήκον καθενός που θα βρισκόταν στη θέση µου -είµαι βέβαιος
και υµών, εάν ποτέ σας αξιώσει η ζωή και ο ελληνικός λαός να
έχετε τέτοια θέση- θα ήταν να κάνει το ίδιο, να προσφέρει το µέ-
γιστο δυνατόν για να κάνει τη ζωή αυτών των ανθρώπων όσο γί-
νεται ευκολότερη, ώστε να δώσουν την άνιση µάχη µε τον
καρκίνο µε τους καλύτερους δυνατούς όρους. 

Άρα σας διαβεβαιώ ότι το Υπουργείο Υγείας, ο Πρωθυπουρ-
γός και εγώ προσωπικά αυτό προσπαθούµε να κάνουµε και πι-
στεύω ότι σε έναν µεγάλο βαθµό οι άνθρωποι που δίνουν αυτή
τη µάχη το ξέρουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χήτα, έχετε τον
λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ξέρετε, αυτό που µε στενοχωρεί είναι ότι το ίδιο θέµα απασχο-

λούσε και απασχολεί, κύριε Υπουργέ, εδώ και χρόνια και όχι µόνο
τώρα που είστε εσείς στο Υπουργείο. Από περιέργεια µπήκα να
δω πόσοι συνάδελφοι στο παρελθόν έχουν ασχοληθεί µε το θέµα
αυτό από όλες τις παρατάξεις. Δηλαδή, έχω µπροστά µου ερώ-
τηση ενός συναδέλφου από το Κίνηµα Αλλαγής που είχε κατα-
θέσει το 2019 ακριβώς το ίδιο πρόβληµα προς τον κ. Κικίλια. Έχω
ερώτηση του κ. Μπούγα της Νέας Δηµοκρατίας το 2022. Τότε
ήταν ο κ. Πλεύρης Υπουργός Υγείας, ακριβώς το ίδιο θέµα, προ-
βλήµατα και αντιµετώπιση στην ακτινοθεραπεία. Έχω ερώτηση
του κ. Κακλαµάνη Νικήτα το 2023, ο οποίος τυγχάνει και γιατρός,
ακριβώς το ίδιο θέµα. Έχω από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας. Έχω από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον Ιούλιο του 2020. Άρα είναι µια κα-
τάσταση, η οποία µάλλον δεν βελτιώνεται.

Προφανώς, δεν µπορεί κάθε χωριό, κάθε πόλη, κάθε κωµό-
πολη να έχει ένα ακτινολογικό κέντρο. Υπάρχουν, όµως, και
άλλοι τρόποι που µπορούµε να βοηθήσουµε τους ανθρώπους
αυτούς. Επίσης, το γεγονός ότι µειώθηκε η αναµονή, βεβαίως
και βοηθάει. Συνέβαλε σε αυτό, για παράδειγµα το «Νιάρχος».
Είναι µια πρωτοβουλία, όµως, ενός ιδρύµατος. Αυτό δεν ξέρω
εάν περιποιεί τιµή για την πολιτεία. Δηλαδή, το ίδιο το κράτος
δεν έχει κάνει κάτι, το έχει κάνει το «Νιάρχος». Καλοδεχούµενο,
εννοείται και όποιος µπορεί να βοηθήσει σε αυτό το πράγµα, να
βοηθήσει. 
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Αλλά, πώς θα µπορούσαµε αλλιώς να τους βοηθήσουµε αυ-
τούς τους ανθρώπους, κύριε Υπουργέ; Δεν µπορεί να υπάρχει
ακτινολογικό κέντρο σε κάθε περιοχή. Αυτό είναι κατανοητό.
Μπορεί το Υπουργείο, η Κυβέρνηση να αναλάβει τα έξοδα µετα-
κίνησης και διαµονής, τουλάχιστον, των καρκινοπαθών που υπο-
βάλλονται σε αυτές τις ακτινοθεραπείες; Ένα ερώτηµα είναι
αυτό.

Θα µπορούσε το Υπουργείο να προβεί στην υπογραφή µιας
σύµβασης µε τα ιδιωτικά νοσοκοµεία, στα οποία καταφεύγουν οι
Έλληνες πολίτες; Διότι, όταν ο άλλος θέλει να σώσει τη ζωή του,
ένας που έχει χρήµατα ίσως να µπορεί να πάει, ένας που δεν έχει
χρήµατα και ζορίζεται, όµως, και που θέλει να πάει, γιατί θέλει
να ζήσει ο άνθρωπος, στην περίπτωση αυτή να πληρώνουµε -το
κράτος, δηλαδή- τα ιδιωτικά νοσοκοµεία, για να µην υποβάλλον-
ται σε αυτή την επιπλέον καταβολή στον ΕΟΠΥΥ οι ασθενείς.

Είστε διατεθειµένος να καλύψετε τα έξοδα -το Υπουργείο-
οποιωνδήποτε επιπλέον χρεώσεων επιβάλλουν οι τελευταίοι;

Φυσικά, το τελευταίο είναι και το θέµα των προσλήψεων του
κατάλληλου αριθµού του εξειδικευµένου προσωπικού. Επανα-
λαµβάνω, δεν είναι θέµα για να µαλώνουµε, όχι εµείς οι δύο
µόνο, αλλά γενικά το πολιτικό προσωπικό της χώρας. Είναι θέµα
το οποίο πρέπει να µας ευαισθητοποιήσει ακόµα περισσότερο. 

Και εγώ τη µητέρα µου από καρκίνο του µαστού την έχασα
πριν από πολλά χρόνια και νεότατη. Νοµίζω και επαναλαµβάνω,
δυστυχώς, όλοι έχουν στο πολύ στενό τους κύκλο µία τέτοια
ιστορία που τους βασανίζει και κυρίως, βασανίζει τους ανθρώ-
πους που οι ίδιοι υποφέρουν. 

Άρα, λοιπόν, σε καµµία χώρα του πλανήτη δεν είναι λυµένα
όλα, ακόµα και στις πολύ πιο πλούσιες από εµάς. Όµως, νοµίζω
ότι µπορούµε να βελτιώσουµε τις συνθήκες µάχης που δίνουν οι
άνθρωποι αυτοί και ότι δεν έχουµε φτάσει στο απόλυτο, δεν εί-
µαστε στο καλύτερο σηµείο. Σίγουρα έχουµε να προσφέρουµε
πολλά-πολλά ακόµα και στη στήριξη και στα ακτινολογικά και στο
θέµα του προσωπικού και στην οικονοµική ενίσχυση και στη µε-
ταφορά τους και όλα αυτά, για να µας νιώθουν δίπλα τους οι άν-
θρωποι αυτοί. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για να ολοκληρώσετε την απάντησή σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Πρώτα από όλα, κύριε συνάδελφε, είναι φυσιολογικό να βρίσκετε
ερωτήσεις συναδέλφων για τα θέµατα της υγείας. Και στην προ-
ηγούµενη περίοδο αν πηγαίνατε, θα βρίσκατε άλλων συναδέλ-
φων και στην πιο προηγούµενη, άλλων συναδέλφων. Αλίµονο αν
το Κοινοβούλιο δεν ρωτάει για τα θέµατα της υγείας. Το θεωρώ
υποχρέωση των Βουλευτών και αυτονόητο. 

Χαίροµαι που αναγνωρίζετε ότι έχει µειωθεί η αναµονή. Η προ-
σπάθειά µας δεν είναι να πετύχουµε το ιδανικό, το οποίο δεν
υπάρχει στον πραγµατικό κόσµο. Είναι να κάνουµε πρόοδο, να
πηγαίνουµε προς τα µπρος. Και αυτή τη στιγµή το σύστηµα πη-
γαίνει προς τα µπρος. Και προσλήψεις γίνονται και έχουµε προ-
κηρύξει τις περισσότερες θέσεις µόνιµου προσωπικού στο ΕΣΥ
από την ίδρυσή του. Φέτος, εξήµισι χιλιάδες θέσεις µόνιµου προ-
σωπικού προκηρύσσει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Δεν είναι
πάντα εύκολο να βρούµε γιατρούς, θέλω να είµαι ειλικρινής, για
λόγους που έχω εξηγήσει. Άλλωστε, αν όλα πάνε καλά σύµφωνα
µε τους σχεδιασµός µου, την επόµενη εβδοµάδα θα υπογράψω
και την Υπουργική Απόφαση, την εφαρµοστική του νόµου µας
για τη δυνατότητα διενέργειας ιδιωτικού έργου των γιατρών του
ΕΣΥ πέραν του ωραρίου τους, ακριβώς για να κάνουµε τη θέση
του λειτουργού του ΕΣΥ περισσότερο ελκυστική. Πιθανολογείται
ότι θα έχουµε περισσότερη προσέλευση γιατρών στις προσκλή-
σεις που κάνουµε οπουδήποτε αυτές µένουν άγονες. Κυρίως µέ-
νουν άγονες σε επαρχιακές πόλεις, για να είµαι ειλικρινής. Η
Σπάρτη είναι ένα τέτοιο παράδειγµα µια και την αναφέρατε, όπου
έχουµε διαρκώς άγονες προσκλήσεις.

Θα µου επιτρέψετε να διαφωνήσω ως προς το θέµα των ιδιω-
τικών χορηγιών εντελώς. Έχω µια διαφορετική γνώµη από αυτή
που συνήθως ακούγεται στη Βουλή. Η χορηγία δεν είναι µόνο
ευπρόσδεκτη, δεν έχει τίποτα να δείξει η χορηγία ότι υπολείπεται
σε κάτι το κράτος, το αντίθετο. Η χορηγία είναι ευπρόσδεκτη,

συµπληρωµατική του κράτους, αρχαία ελληνική συνήθεια, το
λέω σε εσάς που αγαπάτε την ελληνική ιστορία. Άλλωστε η λέξη
«χορηγός» είναι αρχαιοελληνική από εκείνους που πλήρωναν µε
τα έξοδα του χορού για τα Μεγάλα ή εν άστει Διονύσια στην αρ-
χαία αθηναϊκή δηµοκρατία, ώστε ο αθηναϊκός δήµος να απολαµ-
βάνει αυτή τη µεγάλη προσφορά της τότε τέχνης. Δεν
διανοήθηκε κανείς στην αρχαία Αθήνα να πει γιατί δεν τα πλη-
ρώνει ο αθηναϊκός δήµος. Μια χαρά τα πλήρωναν οι χορηγοί και
έµεινε το όνοµά τους αθάνατο στην ιστορία εξ αυτού. Πολύ ευ-
πρόσδεκτη από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». Είναι πολύ µε-
γάλη προσφορά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» διαχρονικά
στην ελληνική κοινωνία και ιδιαίτερα στον τοµέα της υγείας. Ένα
από τα µεγάλα νοσοκοµεία που χτίζουν, όπως ξέρετε, είναι στη
Σπάρτη λόγω και της καταγωγής του αείµνηστου Σταύρου Νιάρ-
χου από εκεί εις ένδειξη τιµής στη µνήµη του δωρητή του Ιδρύ-
µατος «Σταύρος Νιάρχος» και τους ευχαριστούµε. 

Και επαναλαµβάνω, πέραν των χορηγών, αυτή τη στιγµή µέσω
του Ταµείου Ανάκαµψης εκτελούµε το µεγαλύτερο έργο αγοράς
ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού της ιστορίας του ΕΣΥ σε διά-
στηµα ενάµιση χρόνου, 100 εκατοµµύρια ευρώ. Αγοράζουµε µη-
χανήµατα και ακτινολογικά κατά κύριο λόγο -όχι µόνο
ακτινολογικά και µαγνητικούς τοµογράφους και αξονικούς τοµο-
γράφους- και άλλου τύπου µηχανήµατα που χρειάζονται για αι-
µοδυναµικά κέντρα, αλλά κατά κύριο λόγο ακτινολογικά σε πάρα
πολλά νοσοκοµεία της χώρας. Άρα, επεκτείνουµε το δίκτυο το
οποίο έχουµε, λέγοντας στον κόσµο µε ειλικρίνεια ότι δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε τα πάντα.

Κλείνω, λέγοντας, ίσως να µην το γνωρίζατε, προβλέπεται
αποζηµίωση για τη µετακίνηση και των ασφαλισµένων και ενός
συνοδού τους από τον ΕΟΠΥΥ, όπου τους πληρώνουµε τα εισι-
τήρια να πάνε και να γυρίσουν εάν δεν υπάρχει τρόπος το θέµα
της υγείας τους να αντιµετωπιστεί πλησίον της κατοικίας τους.
Άρα αυτό που λέτε γίνεται. Δεν πληρώνουµε τη διαµονή αν αυτό
εννοείται, πληρώνουµε τη µετακίνηση να πάνε και να γυρίσουν
στον τόπο της κατοικίας τους µε κάποια κριτήρια και αυτά τη-
ρούνται και γίνεται αυτή η αποζηµίωση. 

Τώρα εάν αυτό που µε ρωτάτε είναι αν πρέπει να αυξηθεί η
αποζηµίωση ή να συµπεριλάβει και περισσότερα πράγµατα δεν
θα ήµουν αρνητικός αν θα µπορούσα να εξοικονοµήσω πόρους
από κάπου αλλού, γιατί ο προϋπολογισµός είναι συγκεκριµένος. 

Οφείλω, όµως, να σας πω ότι και χθες ίσως να παρατηρήσατε
έχουµε µια πολύ µεγάλη προσπάθεια, την οποία κάνουµε για τη
µείωση του clawback στα νοσοκοµεία και στα φάρµακα. Η προ-
σπάθεια φαίνεται ότι αποδίδει. Πιθανόν να έχουµε εξοικονοµήσει
πόρους για να µπορούµε να κάνουµε και κάτι παραπάνω σ’ αυτό
που αναγνωρίζω ότι θα ήταν χρήσιµο για τους ασθενείς να δώ-
σουµε το κάτι παραπάνω, γιατί δέχοµαι ότι κάποιος πάει να κάνει
µια ακτινογραφία παραδείγµατος χάριν στην Πάτρα, ίσως να
έπρεπε να µείνει ένα βράδυ εκεί, ίσως να µην είναι στην κατάλ-
ληλη θέση για να µπορεί να γυρίσει αυθηµερόν πίσω στη Σπάρτη.
Σας το λέω για το παράδειγµα που φέρατε. Παρόµοια παραδείγ-
µατα µπορούµε να τα πούµε σε διάφορες περιοχές της Ελλάδος.
Δέχοµαι ότι αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να το δούµε σε επό-
µενο χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι δύο Ελληνοαµερικανοί φοιτητές και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί στο πλαίσιο του προγράµµατος «AHEPA». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1154/19-6-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Ευστράτιου
(Στράτου) Σιµόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης µε θέµα: «Αποσύνδεση αύξησης επιδόµατος
ανεργίας από αύξηση κατώτατου µισθού».

17794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύριε Σιµόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, υπάρχουν κλάδοι σήµερα της οικονοµίας

στους οποίους ο εργαζόµενος κάτω από πολύ δύσκολες συνθή-
κες δουλεύει µέχρι τα εξήντα επτά. Ταυτόχρονα, όµως, υπάρ-
χουν και άνεργοι, τους οποίους εγώ θα αποκαλούσα
«επαγγελµατίες ανέργους». Δεν είναι όλοι οι άνεργοι έτσι. Υπάρ-
χουν άνεργοι πάνω από πενήντα πέντε χρονών που έχουν µεγάλο
πρόβληµα να βρουν εργασία, ενώ την επιζητούν. Υπάρχουν,
όµως και άνεργοι, οι οποίοι επιθυµούν και επιζητούν να είναι
άνεργοι, αυτούς τους ονοµάζω «επαγγελµατίες ανέργους», ώστε
να παίρνουν το επίδοµα ανεργίας. 

Εµείς, ως κυβέρνηση, η Νέα Δηµοκρατία, το 2022 έφερε τον
νόµο 4921, ο οποίος ουσιαστικά δίνει τη δυνατότητα µέσα από
µία διαδικασία να εξαιρούνται από το επίδοµα ανεργίας όποιοι
δεν τηρούν κάποιες βασικές προϋποθέσεις, όπως είναι η επανα-
κατάρτιση, η άρνηση να πάνε σε τρεις διαφορετικούς εργοδότες.
Δεν ακουµπήσαµε, όµως, τον πυρήνα αυτής της κατάστασης, η
οποία οδηγεί στο να υπάρχουν οι επαγγελµατίες άνεργοι, τονί-
ζοντας ότι είναι αρκετοί. Δεν είναι λίγοι, αλλά προφανώς δεν είναι
όλοι οι άνεργοι έτσι. Ο πυρήνας είναι η σύνδεση του κατώτατου
µισθού µε το επίδοµα ανεργίας. Όταν αυξάνεται το κατώτατος
µισθός, αυξάνεται και το επίδοµα ανεργίας. 

Ερωτώ, λοιπόν, αν το Υπουργείο έχει σκοπό να εξετάσει την
αποσύνδεση αυτής της σύνδεσης και επίσης, αν έχει στοιχεία
κατά πόσο εφαρµόζεται και µε ποιο τρόπο ο νόµος, τον οποίον
ψηφίσαµε πριν περίπου δύο χρόνια. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσει η

Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Νίκη Κερα-
µέως. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ
πολύ κύριε συνάδελφε, για την πολύ ενδιαφέρουσα αυτή επί-
καιρη ερώτηση που µας δίνει δυνατότητα να συζητήσουµε ευρύ-
τερα για ζητήµατα ανεργίας, κινήτρων για εργασία και ζητήµατα
επιδοµάτων.

Θα έλεγα ότι το ζητούµενο στην επιδοµατική πολιτική δεν είναι
να δηµιουργήσουµε αντικίνητρα εργασίας -µακριά από εµάς-,
αλλά να παρέχουµε ένα δίχτυ προστασίας εν προκειµένω από
τον κίνδυνο της ανεργίας και προφανώς, απώτερος στόχος είναι
η παρακίνηση στην εργασία.

Το επίδοµα ανεργίας, λοιπόν, χορηγείται από τη Δηµόσια Υπη-
ρεσία Απασχόλησης του Υπουργείου Εργασίας, σε εργαζόµε-
νους που έχουν ασφαλιστεί για τον κίνδυνο της ανεργίας και
απολύθηκαν ή έληξε η σύµβαση εργασίας τους. Είναι εγγεγραµ-
µένοι ως άνεργοι στη ΔΥΠΑ και είναι διατεθειµένοι και ικανοί να
εργαστούν.

Έχετε δίκιο όταν λέτε ότι σήµερα ως έχει το επίδοµα ανεργίας
συνδέεται µε τον κατώτατο µισθό, συγκεκριµένα µε το κατώτατο
ηµεροµίσθιο του ανειδίκευτου εργάτη όπως ισχύει και ορίζεται
ως ένα ποσοστό του, το οποίο συναρτάται άµεσα µε το είδος
απασχόλησης και το ύψος των αποδοχών των ανέργων πριν απο-
κτήσουν αυτή την ιδιότητα. 

Είναι γεγονός ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει
προβεί σε αλλεπάλληλες αυξήσεις το τελευταίο διάστηµα του
κατώτατου µισθού. Όπως ξέρετε ο νόµος για τον κατώτατο
µισθό σήµερα είναι στα 830 ευρώ και το νόµιµο κατώτατο ηµε-
ροµίσθιο για εργατοτεχνίτες είναι στο 37,07. Βάσει αυτών, το βα-
σικό ηµερήσιο ποσό τακτικής επιδότησης ανεργίας ορίζεται σε
20,39 ευρώ και το βασικό µηνιαίο επίδοµα ανεργίας στα 509,75
ευρώ. 

Όπως, πολύ σωστά είπατε, το επίδοµα το λαµβάνουν µόνο
όσοι πληρούν πολύ συγκεκριµένες προϋποθέσεις. Και για να
έχουµε εικόνα για τα στοιχεία συγκεκριµένα, σύµφωνα µε στοι-
χεία της ΔΥΠΑ µιλάµε για περίπου 120.000 έως 215.000 κάθε
µήνα ανάλογα µε την εποχικότητα, για παράδειγµα τον Απρίλιο
που µας πέρασε ήταν 170.000, τον Ιανουάριο 212.000, τον Οκτώ-
βριο πέρυσι, ήταν 119.000 χιλιάδες. 

Μία από τις πολύ σηµαντικές µεταρρυθµίσεις του νόµου που
αναφέρατε, του ν.4921, ήταν η θέσπιση εισοδηµατικών κριτηρίων
για την πρόσβαση µακροχρόνια ανέργων σε παροχές που συν-
δέονται µε την κάρτα ανεργίας, όπως είναι τα δωρεάν µέσα µα-
ζικής µεταφοράς, αλλά και οι υποχρεώσεις των εγγεγραµµένων
ανέργων και οι αντίστοιχες κυρώσεις. 

Όπως ξέρετε, λοιπόν, ο νόµος ορίζει ότι η ενεργή αναζήτηση
εργασίας περιλαµβάνει αποδοχή προσφερόµενης θέσης εργα-
σίας που είναι σύµφωνη µε το λεγόµενο ψηφιακό ατοµικό σχέδιο
δράσης, συµµετοχή σε προγράµµατα συνεχιζόµενης επαγγελ-
µατικής κατάρτισης και απασχόλησης που υποδεικνύει η ΔΥΠΑ,
συνεργασία µε εργασιακό σύµβουλο και ούτω καθεξής. Και η άρ-
νηση τριών κατάλληλων προσφερόµενων θέσεων εργασίας, επι-
φέρει σύννοµη διαγραφή δύο ετών από το µητρώο. Ενώ η
άρνηση συµµετοχής σε δράσεις κατάρτισης ή η παράλειψη σύν-
ταξης ατοµικού σχεδίου δράσης σε συνεργασία µε εργασιακό
σύµβουλο, οδηγεί σε διαγραφή έξι µηνών. 

Είναι γεγονός ότι το τελευταίο διάστηµα η Δηµόσια Υπηρεσία
Απασχόλησης έχει συνεργαστεί µε τον ΟΟΣΑ για τη µελέτη µιας
νέας φιλοσοφίας σε ό,τι αφορά το επίδοµα ανεργίας. Για τη νέα
φιλοσοφία, αν θέλετε, θα πω λίγα περισσότερα και στη δευτερο-
λογία. Ο στόχος είναι να παρέχουµε τα σωστά κίνητρα και ο στό-
χος είναι, επίσης, να µην αντιµετωπίζουµε όλες τις καταστάσεις
µε όµοιο τρόπο. Προφανώς είναι διαφορετική η κατάσταση ενός
ο οποίος έχει δουλέψει δύο µήνες στη ζωή του και ενός άλλου ο
οποίος έχει δουλέψει δεκαπέντε χρόνια στη ζωή του. 

Όλα αυτά είναι στο πλαίσιο µιας νέας πολιτικής για το επίδοµα
ανεργίας η οποία είναι υπό επεξεργασία. Έχει γίνει σηµαντική
προσπάθεια από πλευράς ΔΥΠΑ και ΟΟΣΑ. Ο ΟΟΣΑ έχει κατα-
θέσει, δηλαδή, µία µελέτη. Θα πω περισσότερα και εν συνεχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σιµόπουλε,
έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Θα χρειαστώ πολύ
λιγότερο, κυρία Πρόεδρε. 

Καλύπτοµαι από την απάντηση όσον αφορά ότι είναι υπό συ-
ζήτηση το θέµα το οποίο έθεσα. Θα επιθυµούσα -αν υπάρχουν-
τα στοιχεία ώστε να δούµε τα τελευταία δύο χρόνια που είναι σε
εφαρµογή ο νόµος, αν έχουν βγει από την επιδότηση εργασίας
επειδή αρνήθηκαν να συµµορφωθούν µε τον νόµο και πόσοι είναι
αυτοί οι εργαζόµενοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Πρώτα απ’ όλα να πούµε το εξής: Ο νόµος αυτός είναι ο ν.4921
του 2022 και προβλέπει σηµαντικές µεταρρυθµίσεις, κατά τη
γνώµη µου, και είναι σε πλήρη εφαρµογή ο νόµος αυτός. Προφα-
νώς στα πρώτα στάδια υπάρχουν κάποιες δυσκολίες, ανακύπτουν
προκλήσεις, αλλά ο νόµος εφαρµόζεται κανονικά σύµφωνα µε τη
Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης. Να θυµίσω ότι έχει θεσπιστεί
ένα σύστηµα µε το οποίο εξειδικεύονται οι υποχρεώσεις αφ’ ενός
της ΔΥΠΑ και αυτών που αναζητούν εργασία. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, της εφαρµογής αυτού του νέου νόµου, ο
οποίος, όπως σας είπα, εφαρµόζεται κανονικά σε όλες τις πτυχές
του, ανακύπτουν προκλήσεις και διαπιστώνονται και παραλείψεις.
Θα σας πω µερικά παραδείγµατα. Για παράδειγµα, η εκπρόθεσµη
ενηµέρωση ή παράλειψη ενηµέρωσης για τη συνδροµή λοιπών
λόγων διαγραφής στο ψηφιακό µητρώο ή ταυτόχρονη εγγραφή
και παραµονή στο ψηφιακό µητρώο, ενώ π εγγεγραµµένος µπορεί
να απασχολείται. Άρα όλα αυτά διορθώνονται πλέον. Άλλα παρα-
δείγµατα είναι η µη υποβολή στοιχείων και δικαιολογητικών εντός
του προκαθορισµένου διαστήµατος, η µη εµφάνιση σε προκαθο-
ρισµένα ραντεβού µε εργασιακό σύµβουλο της ΔΥΠΑ. Όλα αυτά
είναι ζητήµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε την εφαρµογή του
νόµου. 

Θυµίζω και πάλι ότι η άρνηση των τριών κατάλληλων προσφε-
ρόµενων θέσεων εργασίας επιφέρει διαγραφή δύο ετών από το
µητρώο και αυτό διότι ο απώτερος στόχος µας είναι πώς θα το-
νώσουµε την απασχόληση, πώς θα παρακινήσουµε στην εργα-
σία. 

Όπως είπα, λοιπόν, προηγουµένως, τον τελευταίο ενάµιση
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χρόνο περίπου η ΔΥΠΑ είχε ζητήσει από τον ΟΟΣΑ µία µελέτη -
τεχνική βοήθεια σε σχέση µε µια µεταρρύθµιση στο επίδοµα
ανεργίας. Ο στόχος είναι το επίδοµα να γίνει πιο αποτελεσµα-
τικό, πιο δίκαιο και πιο ανταποδοτικό. Θα αναφέρω εν συντοµία
µόνο κάποια πρώτα πορίσµατα της τεχνικής βοήθειας. Το λέω
αυτό γιατί προφανώς θα υπάρξει εκτενέστερα διάλογος επ’
αυτού. Όπως ξέρετε, εγώ ανέλαβα πολύ πρόσφατα. 

Είναι υπό επεξεργασία το σχέδιο αυτό, αλλά θα έλεγα ότι οι
βασικοί πυλώνες της φιλοσοφίας έχουν να κάνουν τα εξής: να
υπάρχει µεγαλύτερη διασύνδεση µεταξύ του εργασιακού και
ασφαλιστικού βίου του συγκεκριµένου προσώπου και του ύψους
και της διάρκειας του επιδόµατος. Αυτός είναι ένας θεµελιώδης
πυλώνας αυτής της φιλοσοφίας. 

Δεύτερος πυλώνας: Το επίδοµα να είναι εµπροσθοβαρές, να
είναι µεγαλύτερο τους πρώτους µήνες ανεργίας και να µειώνεται
σταδιακά για να είναι πιο οµαλή µετάβαση από την εργασία στην
ανεργία και να υπάρχει µεγαλύτερο κίνητρο επανένταξης, εν συ-
νεχεία στην απασχόληση. Επίσης να επανεξεταστούν συνολικά
οι προϋποθέσεις της διάρκειας εργασίας για τη λήψη επιδόµα-
τος. 

Θέλω να προσθέσω εδώ ότι µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης
έχουν εξασφαλιστεί εκατό 100 εκατοµµύρια ευρώ για την υλο-
ποίηση πιλοτικού έργου το οποίο θα υλοποιήσει και θα αξιολο-
γήσει αυτή τη µεταρρύθµιση. Άρα, µιλάµε για µία µελέτη που
είναι σε εξέλιξη και µιλάµε για ένα πιλοτικό πρόγραµµα σε σχέση
µε την υλοποίηση ακριβώς αυτής της µεταρρύθµισης. 

Να θυµίσω, επίσης, ότι από τον Ιανουάριο του 2023 υλοποιεί-
ται και το επίδοµα εργασίας το οποίο επιβραβεύει τον επιδοτού-
µενο άνεργο που βρίσκει δουλειά µε το 50% του επιδόµατος
ανεργίας επιπλέον του µισθού του για το υπολειπόµενο διάστηµα
επιδότησης. 

Θα έλεγα -και θα κλείσω- ότι ο στόχος µας είναι ο εξορθολο-
γισµός και η µέγιστη αξιοποίηση του επιδόµατος ανεργίας για
την ενεργοποίηση των ανέργων και την τόνωση και αύξηση της
απασχόλησης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 1170/25-6-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας»
κ. Λεωνίδα Στολτίδη, προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης µε θέµα: «Σε διαθεσιµότητα οι εργαζόµενοι της «ΦΙΕ-
ΡΑΤΕΞ Α.Ε.» στην ΠΕ Κιλκίς».

Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, οι εργαζόµενοι στα βαφεία - πλεκτήρια «ΑΦΟΙ

ΑΝΕΖΟΥΛΑΚΗ Α.Ε. ΦΙΕΡΑΤΕΞ» στο Κιλκίς είναι τα τελευταία θύ-
µατα της πολυδιαφηµισµένης καπιταλιστικής ανάπτυξης, της πο-
λιτικής σταθερότητας και των ελεύθερων ευρωπαϊκών αγορών
που ευαγγελίζεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Οι ερ-
γαζόµενοι είναι σε καθεστώς διαθεσιµότητας από τις 5-6-2024
και ως τα τέλη Ιουνίου, ενώ η εργοδοσία άφησε ανοικτό το ενδε-
χόµενο το καθεστώς διαθεσιµότητας να συνεχιστεί και τους επό-
µενους µήνες µε αβέβαιο το µέλλον της επιχείρησης. Από τους
εκατό περίπου εργαζόµενους που έχει η επιχείρηση, οι τριάντα
έφυγαν οικειοθελώς, κάτω από τον φόβο της αβεβαιότητας,
παίρνοντας τη µισή αποζηµίωση, όπως ορίζει ο νόµος. 

Αυτόν τον οικονοµικό στραγγαλισµό των εργαζοµένων, που
καλούνται να ανταποκριθούν στις ανάγκες των οικογενειών τους
µε µισό εισόδηµα, µέσα σε συνθήκες αβάσταχτης ακρίβειας,
προσπαθεί να αξιοποιήσει η εργοδοσία για να οδηγήσει ακόµα
περισσότερους στην παραίτηση και να γλυτώσει έτσι από τις εν-
δεχόµενες αποζηµιώσεις που θα δικαιούνται σε περίπτωση που
προχωρήσει σε απολύσεις. 

Να σηµειωθεί ότι πρόκειται για µια επιχείρηση στην οποία στο
διάστηµα 2015 - 2023 οι εργαζόµενοι παρήγαγαν σηµαντικό
πλούτο, µε κύκλους εργασίας εννιαετίας πάνω από 220 εκατοµ-
µύρια ευρώ και κέρδη προ τόκων, φόρων και αποσβέσεων που
ξεπερνάνε τα 6 εκατοµµύρια. 

Οι εργαζόµενοι εδώ και δεκαετίες κρατάνε ανοιχτή φυσικά την
επιχείρηση µε τη δουλειά τους και σήµερα βρίσκονται αντιµέτω-

ποι µε την ανασφάλεια και τον κίνδυνο της ανεργίας. Η εργοδο-
σία έχει ήδη προχωρήσει σε επιστροφή πρώτων υλών στους προ-
µηθευτές της και προσπάθησε να βγάλει και εξοπλισµό έξω από
τις εγκαταστάσεις, κάτι που έγινε αντιληπτό από τους εργαζό-
µενους που περιφρουρούν το εργοστάσιο και κάλεσαν την Επι-
θεώρηση Εργασίας. 

Η εργοδοσία επικαλείται ότι υπήρχε έλλειψη παραγγελιών,
αλλά η πραγµατικότητα είναι ότι ενώ έρχονταν παραγγελίες, η
εταιρεία έδιωχνε µε σκοπό να δηµιουργηθεί αβεβαιότητα και να
υπάρχει πάτηµα για τις προαναφερθείσες εξελίξεις αλλά και να
φύγουν οι εργαζόµενοι από µόνοι τους. 

Επίσης τον Γενάρη του 2024 είχαν µπει σε καθεστώς εκ περι-
τροπής εργασίας για δεκαπέντε µέρες, µε την εταιρεία να δια-
βεβαιώνει πως κάτι τέτοιο δεν θα ξαναγίνει. 

Ερωτάσθε, κυρία Υπουργέ, τι θα κάνει η Κυβέρνηση για να
δοθεί έκτακτο επίδοµα από τη ΔΥΠΑ ίσο µε τον µισθό, για να κα-
λυφθούν οι υπόλοιπες ασφαλιστικές εισφορές για τον µήνα Ιού-
νιο, που οι εργαζόµενοι βρίσκονται σε καθεστώς διαθεσιµότητας,
να µην επαναληφθεί µετά το πέρας του µήνα το καθεστώς δια-
θεσιµότητας και να διασφαλιστούν όλες οι θέσεις εργασίας
χωρίς να καταργηθούν εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα
των εργαζοµένων.

Επίσης ερωτάσθε τι θα κάνει η Κυβέρνηση για να διασφαλι-
στούν όλα τα δεδουλευµένα, οι µισθοί και τα ένσηµα των εργα-
ζοµένων, καθώς και όλες οι θέσεις εργασίας, να γίνει πάγωµα
δανειακών υποχρεώσεων, οφειλών σε ΔΕΗ, νερό κ.λπ., κανένας
πλειστηριασµός κατοικίας εργαζοµένου για όσο διάστηµα απαι-
τείται και να παρθούν αντίστοιχα µέτρα προστασίας των εργα-
ζοµένων που βρέθηκαν άνεργοι µετά τις τελευταίες εξελίξεις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε, για την ερώτηση αυτή, που θα έλεγα ότι
αφορά πρωτίστως τους εργαζόµενους στους οποίους αναφέρε-
στε, αλλά θα το διεύρυνα λέγοντας ότι αφορά ευρύτερα κάθε
εργαζόµενο, στον οποίο οφείλουµε να διασφαλίσουµε ότι η νο-
µιµότητα τηρείται και ο κρατικός µηχανισµός λειτουργεί για την
προστασία του.

Εν προκειµένω, στην περίπτωση της «ΦΙΕΡΑΤΕΞ Α.Ε.» ενηµε-
ρωθήκαµε από την Επιθεώρηση Εργασίας ότι υποβλήθηκαν πολ-
λές καταγγελίες στο Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων
Κιλκίς µε αντικείµενο την τετραήµερη απασχόληση και χορήγηση
κανονικής άδειας κατά την πέµπτη µέρα χωρίς συγκατάθεση των
εργαζοµένων. 

Η τοπική υπηρεσία πραγµατοποίησε σειρά ελέγχων τον Ια-
νουάριο, τον Μάρτιο, τον Ιούλιο, τον Σεπτέµβριο, τον Δεκέµβριο
του ’23, τον Ιανουάριο του 2024 ως προς την υποχρέωση εκ µέ-
ρους της επιχείρησης σε υπογραφή αιτήσεων κατάτµησης κα-
νονικής άδειας και στην περίπτωση ενός εργαζόµενου παράτυπα
διαπιστώθηκε παράβαση, για την οποία και επιβλήθηκε πρό-
στιµο, καθώς δεν βρέθηκαν οι υπογεγραµµένες αιτήσεις κατά-
τµησης αδείας για τις εν λόγω ηµέρες χορήγησης αδείας. 

Κατά τη διάρκεια, λοιπόν, των ελέγχων αυτών πραγµατοποι-
ήθηκαν αυτεπάγγελτα έλεγχοι και για την καταβολή δεδουλευ-
µένων αποδοχών Νοεµβρίου 2022, Απριλίου 2023 Μαΐου 2023,
Ιουνίου, Νοεµβρίου, Δεκεµβρίου 2023 και επιδόµατος αδείας
2023 και έλεγχοι για καταβολή δώρων Χριστουγέννων 2022 και
2023, όπου δεν διαπιστώθηκαν εκεί παραβάσεις της εργατικής
νοµοθεσίας. 

Εν συνεχεία, τον Ιούνιο του 2024 πραγµατοποιήθηκε έλεγχος
σχετικά µε µια καταγγελία του επιχειρησιακού σωµατείου των
εργαζοµένων περί µη τήρησης διατάξεων διαβούλευσης µε τους
εργαζοµένους. Δεν διαπιστώθηκαν παραβάσεις, όπως επίσης
δεν διαπιστώθηκαν παραβάσεις της εργατικής νοµοθεσίας σε
σχέση µε την εφαρµογή του µέτρου της διαθεσιµότητας στους
εργαζόµενους από τις 4 Ιουνίου 2024 και γι’ αυτό έγινε έλεγχος.

Τώρα, ως προς το πρώτο ερώτηµά σας και το επίδοµα διαθε-
σιµότητας από τη ΔΥΠΑ, πράγµατι η Δηµόσια Υπηρεσία Απασχό-
λησης µάς έχει ενηµερώσει ότι το Κέντρο Προώθησης Απασχό-
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λησης Κιλκίς γνωστοποίησε στη ΔΥΠΑ ότι εξήντα επτά εργαζό-
µενοι της «ΦΙΕΡΑΤΕΞ Α.Ε.» τέθηκαν σε καθεστώς διαθεσιµότη-
τας για το διάστηµα 5 έως 30 Ιουνίου 2024 και ως εκ τούτου
µπορούν να λάβουν κανονικά το επίδοµα διαθεσιµότητας. 

Σας θυµίζω ότι σύµφωνα µε τον ν.1836/1989 όταν ο εργοδότης
θέσει µισθωτούς σε διαθεσιµότητα, τότε ο ΟΑΕΔ και νυν ΔΥΠΑ
καταβάλλει σε αυτούς που παραµένουν άνεργοι κατά τη διάρκεια
διαθεσιµότητας το 10% του µέσου όρου τακτικών αποδοχών των
δύο τελευταίων µηνών υπό καθεστώς πλήρους απασχόλησης.
Άρα αυτό έχει ήδη δροµολογηθεί και αντιστοίχως θα ήθελα να
σας διαβεβαιώσω και για το σύνολο των ενσήµων. Θα αναφερθώ
εν συνεχεία στη δευτερολογία µου και στο ζήτηµα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Στολτίδη, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Σωστά είναι όλα αυτά που λέτε,
κυρία Υπουργέ, αλλά θέλουµε συγκεκριµένη απάντηση, γιατί η
διαθεσιµότητα και το επίδοµα αυτό είναι ένα εργαλείο για να ξε-
φεύγει εργοδότης από τις υποχρεώσεις του. Οι εργάτες, όµως,
δεν µπορούν να βγάλουν τον µήνα και το ζήτηµα είναι αν θα βοη-
θήσετε σε αυτή την κατεύθυνση.

Όµως να το πω συγκροτηµένα. Βέβαια εδώ η κατάσταση δεί-
χνει ότι το «Θα φέρουµε καλές δουλειές και καλούς µισθούς»
κλείνει το ένα εργοστάσιο µετά το άλλο. Στην κεντρική Μακεδο-
νία «SONOCO», «ΒΑΡΒΑΡΕΣΟΣ», «ΦΙΕΡΑΤΕΞ» µόνο σε λίγους
µήνες και έπονται κι άλλα. Σε περίοδο ανάπτυξης µάλιστα. 

Αυτή είναι, όµως, η ανάπτυξή σας, γιατί είναι γνωστό ότι εκα-
τοµµύρια είναι τα κέρδη. Αναφερθήκαµε για τον κάθε εργοδότη.
Επιδοτήσεις από το κράτος, χρηµατοδοτήσεις, φοροαπαλλαγές
για τις επιχειρήσεις είναι δεδοµένα. Και όταν δεν αρέσει στους
εργοδότες το ποσοστό κέρδους πετάνε τους εργάτες στον
δρόµο. Και γι’ αυτό λέµε ότι τους δώσατε ολόκληρο νοµοθετικό
οπλοστάσιο να φεύγουν από την επιχειρηµατική δραστηριότητα
µε άθικτα τα κέρδη τους, να ξεφεύγουν δηλαδή από υποχρεώ-
σεις και έχουν αυτά τα εργαλεία -εκ περιτροπής εργασία, διαθε-
σιµότητα- για να ξεφεύγουν, λοιπόν, από τις υποχρεώσεις
δεδουλευµένων αποζηµιώσεων. 

Τα παραδείγµατα είναι πάρα πολλά. Έχουµε αναφερθεί µε επί-
καιρες και στον «ΒΑΡΒΑΡΕΣΟ», στον Καρυπίδη και παντού. Και
σε αυτή την περίπτωση ίδιος είναι ο εκβιασµός. Τι τους λέει;
«Μείνετε µε µισό µισθό µέχρι να εξαντληθείτε και να αποφασί-
σετε να παραιτηθείτε» για να γλιτώσει από τις αποζηµιώσεις σε
περίπτωση που κλείσει. 

Και σας ρωτάµε τόσο απλά, κυρία Υπουργέ: Τα δώσατε όλα
στους εργοδότες και ό,τι τους δώσατε είναι λεφτά των εργαζο-
µένων, χρηµατοδοτήσεις κ.λπ.. Επιτέλους πείτε µας, θα βοηθή-
σετε τους εργάτες όταν βιώνουν αυτή την κατάσταση να ζήσουν,
να επιβιώσουν; Και αυτά που ζητάνε είναι δικά τους, τα ίδια, τα
δικά τους λεφτά. Δεν είναι δικά σας, δικά µας, της Κυβέρνησης. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς πρέπει να σας πούµε ότι οι εργάτες
δεν τρώνε κουτόχορτο. Είναι πολύ έµπειροι πλέον. Είµαστε κάθε
µέρα µαζί τους. Ξέρουν πολύ καλά και ποιος κλείνει τα εργοστά-
σια και ποιος είναι υπεύθυνος για αυτά που βιώνουν και ήδη βρί-
σκονται σε σωστή τροχιά, ενώνονται, συσπειρώνονται και
κινητοποιούνται από κοινού µε άλλους εργάτες που βιώνουν τα
ίδια, από τον «ΒΑΡΒΑΡΕΣΟ» και άλλα εργοστάσια.

Και πρέπει να πούµε, κυρία Υπουργέ, ότι αν πριν λίγους µήνες
λέγαµε ότι χρειάζονται κιάλια για να δείτε το 41% που έγινε τε-
λικά 28%, τώρα χρειάζονται κιάλια για να δείτε και το 28%. Αυτό
φαίνεται στους εργάτες. 

Βέβαια εµείς θα είµαστε στο πλευρό τους µέχρι να επιβάλουν
το δίκιο τους. Σε αυτό θέλουµε να απαντήσετε, κυρία Υπουργέ,
αν θα τους βοηθήσετε, όπως βοηθήσατε µε το νοµοθετικό οπλο-
στάσιο και τις χρηµατοδοτήσεις το κεφάλαιο και τις επιχειρήσεις,
αν θα τους βοηθήσετε αυτούς που παρήγαγαν όλο τον πλούτο
να επιβιώσουν και να βγάλουν τον µήνα και να αντέξουν στον εκ-
βιασµό που κάνει η εργοδοσία για να τους αναγκάσει σε παραί-
τηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για να ολοκληρώσετε την απάντησή σας.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε.
Στα δύο ερωτήµατα κατ’ αρχάς που έχετε θέσει και στη γρα-

πτή επίκαιρη ερώτησή σας, το ένα που αφορά το έκτακτο επί-
δοµα από τη ΔΥΠΑ, έχουν λαµβάνειν οι εργαζόµενοι από το
επίδοµα αυτό. Σας είπα και τους συγκεκριµένους αριθµούς. Άρα
αυτό είναι ήδη δροµολογηµένο.

Σε ό,τι αφορά τα ένσηµα, για να µη µένουν απορίες σχετικά
µε τα ασφαλιστικά δικαιώµατα, κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσουµε το
εξής. Ο θεσµός της διαθεσιµότητας είναι ένα µέσο προστασίας
των µισθωτών, στους οποίους εξασφαλίζεται ένα µέρος των απο-
δοχών κατά την περίοδο µείωσης εργασιών.

Η χρονική περίοδος διαθεσιµότητας θεωρείται πραγµατικός
χρόνος υπηρεσίας. Η εργασιακή σχέση δεν λύεται και συνεχίζε-
ται κανονικότατα η ασφάλιση του εργαζόµενου, εφόσον υπάρχει
η αξίωση για αποδοχές.

Σύµφωνα µε τις ενηµερώσεις, γνωστοποιήσεις στους εργαζό-
µενους της εταιρείας που τέθηκαν σε διαθεσιµότητα, θα λαµβά-
νουν το 50% των αποδοχών που θα δικαιούνται, βάσει της
ατοµικής σύµβασης εργασίας τους. 

Επιπλέον όµως αυτού, επιτρέψτε µου, επειδή κάνατε µία ανα-
φορά ότι η Κυβέρνηση αυτή λέτε -αν το κατάλαβα σωστά- ενι-
σχύει τους εργοδότες και όχι τους εργαζόµενους και µεταξύ των
πάρα πολλών πολιτικών που έχουν θεσπιστεί τα τελευταία πέντε
χρόνια, θέλω να σας θυµίσω τα εξής:

Την ενεργοποίηση του µηχανισµού του κατώτατου µισθού.
Έχουµε σηµαντικότατη αύξηση του κατώτατου µισθού επί Κυ-
βερνήσεως της Νέας Δηµοκρατίας. Τον εκσυγχρονισµό των
όρων για την επέκταση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας.
Την καθιέρωση τηλεργασίας. Την πατρική γονική άδεια. Την εν-
δυνάµωση του θεσµού της άδειας µητρότητας. Την προστασία
εργαζοµένων από τη βία και την παρενόχληση στην εργασία. Την
ενδυνάµωση της προστασίας των εργαζοµένων από απόλυση και
τη θέσπιση της συµφιλίωσης οικογενειακής και επαγγελµατικής
ζωής.

Η κάρτα εργασίας. Μεθαύριο, 1η Ιουλίου, µπαίνουν περίπου
εξακόσιες χιλιάδες εργαζόµενοι στο πλαίσιο προστασίας της ψη-
φιακής κάρτας εργασίας. Πρόκειται για µια πολύ σηµαντική µε-
ταρρύθµιση για τη θωράκιση των δικαιωµάτων όλων των
εργαζοµένων. Όπως ξέρετε, από 1η Ιουλίου προβλέπεται η πλή-
ρης εφαρµογή του µέτρου της ψηφιακής κάρτας εργασίας σε
όλη τη βιοµηχανία, σε όλο το λιανεµπόριο και µιλάµε για περίπου
εξακόσιους χιλιάδες εργαζόµενους. Άρα η κάρτα εργασίας είναι
ένα όπλο εναντίον της αδήλωτης εργασίας, εναντίον της σπον-
δυλωµένης εργασίας, ένα εργαλείο για την περαιτέρω θωράκιση
των δικαιωµάτων των εργαζοµένων.

Θεσπίσαµε κανόνες για την εργασία µέσω πλατφόρµας. Θε-
σπίσαµε τον δόκιµο εργαζόµενο και τη διαφάνεια στους βασι-
κούς όρους της ατοµικής σύµβασης εργασίας. Προωθήσαµε
πολιτικές για τον περιορισµό του ψηφιακού αναλφαβητισµού και
των ανισοτήτων. Καθιερώσαµε τις υποχρεώσεις των ανέργων.
Προωθούµε καλύτερους όρους σύζευξης µεταξύ προσφοράς
και ζήτησης.

Επιπλέον, µέσω της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, µε
πάρα πολλά προγράµµατα κατάρτισης, επανακατάρτισης, επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης κ.ο.κ., στοχεύουµε στη διαρκή ενίσχυση
της απασχόλησης και στην καταπολέµηση της ανεργίας. 

Θα έλεγα ότι όλα αυτά έχουν να κάνουν µε πολλές πρωτοβου-
λίες στην κατεύθυνση ουσιαστικής θωράκισης των εργαζοµένων,
προστασίας των εργαζοµένων, όπως και το τελευταίο µέτρο το
οποίο µπαίνει και σε πλήρη εφαρµογή, η ψηφιακή κάρτα εργα-
σίας. Για να έχετε εικόνα των µεγεθών, έως σήµερα η ψηφιακή
κάρτα εργασίας αφορούσε, περίπου, εκατόν πενήντα χιλιάδες
εργαζόµενους. Από 1η Ιουλίου, που µπαίνουν πλέον η βιοµηχανία
και το λιανεµπόριο στην πλήρη εφαρµογή της ψηφιακής κάρτας
εργασίας, πλέον µιλάµε για επιπλέον, περίπου, εξακόσιους χιλιά-
δες εργαζόµενους που µπαίνουν σε αυτό το «προστατευτικό
δίχτυ» για τη θωράκιση -εάν θέλετε- των δικαιωµάτων των εργα-
ζοµένων. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα συζητηθεί τώρα η

δέκατη µε αριθµό 1171/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
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κύκλου, του Βουλευτή Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Για την
κατάργηση της κυριακάτικης αργίας από τα «LIDL» στην Κέρ-
κυρα».

Ορίστε, κύριε Έξαρχε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έτσι είναι. Άλλοι απολύονται και µένουν στον δρόµο και άλλοι

δουλεύουν και τις Κυριακές. Δηλαδή, δουλειά όποτε θέλουµε,
όπως θέλουµε και όπου θέλουµε. Αυτό το λέω µε βάση το προ-
ηγούµενο ερώτηµα του συντρόφου Λεωνίδα Στολτίδη.

Σύµφωνα µε τις καταγγελίες του Κερκυραϊκού Συνδέσµου
Ιδιωτικών Υπαλλήλων, τα δύο καταστήµατα της πολυεθνικής
«LIDL» στην πόλη της Κέρκυρας άρχισαν να λειτουργούν και τις
Κυριακές. Η λειτουργία ξεκίνησε την Κυριακή 19 Μαΐου, συνεχί-
ζεται κάθε Κυριακή και προγραµµατίζεται για όλο το διάστηµα
της θερινής περιόδου, ενώ µάλιστα ήδη έχουν ανακληθεί και
όλες οι άδειες των εργαζοµένων.

Η εργοδοσία της πολυεθνικής για την κυριακάτικη λειτουργία
των καταστηµάτων της επικαλείται την απόφαση της πρώην δη-
µάρχου του Δήµου Κεντρικής Κέρκυρας και Διαπόντιων Νήσων,
η οποία όµως εξαιρεί ρητά τις υπεραγορές σουπερµάρκετ από
τη λειτουργία τις Κυριακές κατά την παραπάνω περίοδο. Προκύ-
πτει, δηλαδή, και ζήτηµα παράνοµης λειτουργίας για το παρα-
πάνω διάστηµα, αλλά και για το επόµενο που έχει εξαγγείλει η
εργοδοσία.

Το θέµα συζητήθηκε στις 28 Μαΐου στο δηµοτικό συµβούλιο
της κεντρικής Κέρκυρας, όπου επιβεβαιώθηκε ότι η απόφαση
αυτή δεν αφορά το συγκεκριµένο είδος καταστηµάτων.

Επίσης, στις 19 Μαΐου πραγµατοποιήθηκε επιτόπιος έλεγχος
και το τµήµα Κέρκυρας στο Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας από
όπου και τελικά επιβλήθηκαν πρόστιµα 6.200 ευρώ στην εταιρεία
µε απόφαση του τµήµατός της. Ιδιαίτερα, βέβαια, ερωτηµατικά
προκαλεί και η στάση της Αστυνοµίας, η οποία µε κάθε τρόπο δι-
καιολογεί το άνοιγµα των καταστηµάτων, ισχυριζόµενη αρχικά
ότι υπάρχει άδεια και στη συνέχεια, δηλώνει αναρµόδια τόσο για
να κάνει έλεγχο, όσο και για να εφαρµόσει τη σχετική απόφαση
του δήµου.

Το αποτέλεσµα, βέβαια, είναι ότι η πολυεθνική λειτουργεί κα-
νονικά, παράνοµα φυσικά, τα καταστήµατά της, παρά τα πρό-
στιµα και τους ελέγχους και το θεσµικό πλαίσιο που ισχύει έτσι
και αλλιώς, που έχει διαµορφωθεί και την προστατεύει.

Η παραπάνω µεθόδευση στρέφεται εναντίον των εργαζόµε-
νων, καθώς προφανώς και έχει επιπτώσεις στην υγεία τους, στην
προσωπική, οικογενειακή και κοινωνική ζωή, στη µητρότητα κ.λπ.
αλλά και στους αυτοαπασχολούµενους και µικρούς επαγγελµα-
τίες, που τελικά θα αναγκαστούν να βάλουν λουκέτο, µην αντέ-
χοντας τον ανταγωνισµό µε τις πολυεθνικές.

Ρωτάµε, λοιπόν: Τι µέτρα θα πάρει το Υπουργείο, ώστε να στα-
µατήσει η εργοδοσία της «LIDL» το άνοιγµα των καταστηµάτων
τις Κυριακές στην Κέρκυρα; Και φυσικά, τι µέτρα θα παρθούν,
ώστε να ενισχυθούν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί και το Σώµα Επιθε-
ώρησης Εργασίας µε προσωπικό, µέσα και αρµοδιότητες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, κυρία
Κεραµέως, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε, για την επίκαιρη αυτή ερώ-
τηση που αφορά, πράγµατι, καταγγελίες για λειτουργία καταστή-
µατος αλυσίδας, υπεραγορά σουπερµάρκετ στην Κέρκυρα
ηµέρα Κυριακή και συγκεκριµένα την Κυριακή 19 Μαΐου.

Πρώτα απ’ όλα, θέλω να σας ενηµερώσω και επισήµως ότι
σύµφωνα µε έγγραφο της Επιθεώρησης Εργασίας, διενεργή-
θηκε επιτόπιος έλεγχος την ίδια ηµέρα στο κατάστηµα και αφού
το κλιµάκιο έκρινε τις γραπτές εξηγήσεις της εταιρείας ως µη
ικανοποιητικές, της επέβαλε δύο πρόστιµα ως ακολούθως 3.000
ευρώ για τη λειτουργία κατά την Κυριακή 19 Μαΐου και 3.200
ευρώ για εργασία τεσσάρων εργαζοµένων την Κυριακή 19
Μάϊου, ηµέρα υποχρεωτικής εβδοµαδιαίας ανάπαυσης.

Τώρα να δούµε ποιο είναι το ισχύον θεσµικό πλαίσιο. Το ισχύον
θεσµικό πλαίσιο απαγορεύει κατά την Κυριακή και κατά τις ηµέ-

ρες αργίας τη λειτουργία των καταστηµάτων, υπό κάποιες όµως
εξαιρέσεις, όπως πρατήρια υγρών καυσίµων, εστιατόρια, ζαχα-
ροπλαστεία, κυλικεία, ανθοπωλεία, περίπτερα, συναφή καταστή-
µατα. Με απόφαση του οικείου περιφερειάρχη µπορεί να
επιτρέπεται η λειτουργία την Κυριακή και ηµέρες αργίας ορισµέ-
νων καταστηµάτων που εξυπηρετούν την τουριστική κίνηση σε
αυστηρά οριοθετούµενες περιοχές δήµων και κοινοτήτων που
έχουν ανακηρυχθεί ως τουριστικοί τόποι και τόποι παραθεριστι-
κής κατοικίας.

Με τον νόµο του 2013, τον ν.4177/2013, ρυθµίστηκε η προαι-
ρετική λειτουργία εµπορικών καταστηµάτων τις Κυριακές, κατό-
πιν αιτιολογηµένης απόφαση του κατά τόπου αρµοδίου
δηµάρχου, η οποία εκδίδεται µετά από διαβούλευση µε τοπικούς
και συλλογικούς φορείς. Όλες αυτές οι διατάξεις, αν θέλετε,
ρυθµίζουν τη λειτουργία καταστηµάτων κατά την Κυριακή και
ανήκουν στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Ανάπτυξης.

Επίσης, η δηµοτική αρχή µπορεί να ρυθµίσει το ωράριο του
συνόλου των εµπορικών καταστηµάτων του δήµου στο πεδίο
εφαρµογής του ν.4177/2013. Δεν µπορεί, όµως, να καθορίσει το
είδος των εµπορικών καταστηµάτων για τα οποία προβλέπεται
επέκταση του ωραρίου προαιρετικής λειτουργίας, ούτε του πα-
ρέχεται από τον νόµο διακριτική ευχέρεια για να εξαιρέσει κά-
ποια από αυτά.

Άρα το νοµικό πλαίσιο είναι σαφές. Έγιναν επί τόπου έλεγχοι
της Επιθεώρησης Εργασίας. Επιβλήθηκαν πρόστιµα. Να σας πω
ότι µόλις πριν έρθω στη Βουλή είχα µια τελευταία ενηµέρωση
από την Επιθεώρηση Εργασίας ότι η τοπική υπηρεσία εκεί διε-
ρευνά κατά πόσο, παρά τα πρόστιµα, συνέχισε να λειτουργεί το
κατάστηµα και άλλες Κυριακές του Μαΐου ή του Ιουνίου. Δεν έχει
υποβληθεί καταγγελία, αλλά παρ’ όλα αυτά έχει ξεκινήσει διε-
ρεύνηση για το κατά πόσο µετά την επιβολή των προστίµων έχει
συνεχίσει να λειτουργεί το κατάστηµα και άλλες Κυριακές.

Θα απαντήσω στη δευτερολογία µου σχετικά µε τα ερωτήµατά
σας, σε ό,τι αφορά την ανεξάρτητη αρχή της Επιθεώρησης Ερ-
γασίας, τη στελέχωσή της κ.ο.κ..

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Δεν ξέρω κατά πόσον σας

έχουν διαβεβαιώσει από την Επιθεώρηση, αλλά λειτουργεί κανο-
νικά όλες τις Κυριακές, όλες, από 19 Μάϊου και µετά. Άρα δεν
χρειάζεται και πολύ ψάξιµο.

Σε κάθε περίπτωση, ανεξάρτητα από όλα αυτά, δεν νοµιµοποι-
είται να δουλεύουν την Κυριακή οι εργαζόµενοι στα σουπερµάρ-
κετ. Και ανεξάρτητα από οτιδήποτε άλλο, πρόκειται για
αυθαίρετη διευθέτηση του εργάσιµου χρόνου, χωρίς φυσικά τη
σύµφωνη γνώµη των εργαζόµενων, µε τους γνωστούς εκβια-
σµούς και την τροµοκρατία που επιβάλλουν οι εργοδότες, οι
οποίοι και θέλουν και αξιοποιούν το νοµικό πλαίσιο που τους επι-
τρέπει να ελίσσονται.

Πρόκειται για ένα νοµικό πλαίσιο, κυρία Υπουργέ, που επιµε-
λώς έχετε φροντίσει όλες οι κυβερνήσεις από το 2013 και µετά,
για να λύσετε τα χέρια στις µεγάλες αλυσίδες σουπερµάρκετ, µε
δουλειά «λάστιχο», µε τετράωρα, µε εξάωρα, και µε εξαήµερα.
Τέτοιες είναι στην πλειοψηφία τους, για να µην πω στο σύνολό
τους, όλες οι νέες συµβάσεις. Τώρα θα δουλεύουν και την Κυ-
ριακή, χωρίς κλαδική συλλογική σύµβαση από το 2012. Δηλαδή
δουλειά όποτε θέλουν, όπου θέλουν και όπως θέλουν οι εργο-
δότες, µε ένα και µόνο κριτήριο, το κέρδος τους. 

Εδώ οφείλουµε να πούµε ότι τα έχετε καταφέρει, γιατί την ίδια
στιγµή που οι εργαζόµενοι στο εµπόριο βιώνουν όλα αυτά -τις
ελαστικές µορφές εργασίας, τους µισθούς πείνας, την εντατικο-
ποίηση, την τροµοκρατία- την ίδια στιγµή που ο λαός µατώνει κυ-
ριολεκτικά από την ακρίβεια και µετράει και το τελευταίο ευρώ
για να µπει να ψωνίσει στο σουπερµάρκετ τα απολύτως απαραί-
τητα, την ίδια στιγµή οι τζίροι και τα κέρδη των µεγάλων αλυσί-
δων εκτινάσσονται. 

Ο τζίρος των πέντε µεγαλύτερων αλυσίδων σουπερµάρκετ στη
χώρα µας πέρσι ήταν 11,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ο κύκλος ερ-
γασιών της «LIDL», της συγκεκριµένης δηλαδή επιχείρησης στη
χώρα µας ήταν 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ. Και βέβαια 114 δισε-
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κατοµµύρια παγκόσµια είναι ο κύκλος των εργασιών αυτού του
συγκεκριµένου κολοσσού, που βάλατε πρόστιµο 6.200 ευρώ και
που φυσικά ξέρουµε όλοι πολύ καλά ότι δεν πρόκειται να πλη-
ρωθεί, µε διάφορες προφάσεις και µε διάφορες προσφυγές.
Αλλά και να πληρωθεί είναι στη λογική του τύπου «σου παίρνω
εκατό και σου δίνω ένα». Επιπλέον βάζετε το θεµέλιο για το τσά-
κισµα των εργασιακών σχέσεων. Δεν τους φτάνουν όλα αυτά, θέ-
λουν και τις Κυριακές, γιατί αυτό ακριβώς επιβάλλει ο σιδερένιος
νόµος του καπιταλισµού, που εσείς και οι προκάτοχοί σας τον
βαφτίζετε «ανάπτυξη».

Ανάπτυξη και κέρδη πάνε χέρι-χέρι µε το τσάκισµα κάθε δι-
καιώµατος των εργαζοµένων, ακόµα και την Κυριακή δουλειά,
που και εσείς προφανώς -και είµαι βέβαιος για αυτό- γνωρίζετε
καλύτερα από τον καθένα την ανάγκη του γονιού -µιας και έχετε
κάνει και Υπουργός Παιδείας- να αφιερώσει χρόνο την Κυριακή
στο παιδί του. Φυσικά αδιαφορούν για όλα αυτά, αδιαφορούν για
το αν υπάρχει οικογένεια, αν υπάρχουν παιδιά, αν µπορούν µία
µέρα να την αφιερώσουν σαν άνθρωποι να ξεκουραστούν οι ίδιοι
ή να την αξιοποιήσουν όπως εκείνοι νοµίζουν.

Σε κάθε περίπτωση είναι υποχρέωση των αρµόδιων κρατικών
φορέων να παρέµβουν και να επιβάλουν άµεσα να σταµατήσει
αυτή η παράνοµη, αυθαίρετη τακτική της συγκεκριµένης επιχεί-
ρησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη, κυρία Πρόεδρε.
Τώρα όσον αφορά για το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, να πω

ότι υπάρχουν τεράστιες ελλείψεις και στη συγκεκριµένη περιοχή,
και σε προσωπικό και σε υλικοτεχνικές υποδοµές, που δίνουν τη
δυνατότητα στους εργοδότες να κινούνται ανεξέλεγκτα, µετα-
τρέποντας τους χώρους δουλειάς µε την εντατικοποίηση, τα ατέ-
λειωτα ωράρια και όλα αυτά σε παγίδες θανάτου. Ήδη µετράµε
δύο νεκρούς, έναν στην Κέρκυρα πριν από τρεις ηµέρες και έναν
πριν είκοσι µέρες στα Γιάννενα, γιατί το τµήµα υγείας και ασφά-
λειας για τρεις νοµούς Γιάννενα, Θεσπρωτία, Κέρκυρα έχει τέσ-
σερις ελεγκτές και ένα απαρχαιωµένο αυτοκίνητο, και µάλιστα
εδώ και δύο χρόνια δεν υπάρχει γιατρός στο συγκεκριµένο
Σώµα. Και µιλάµε για µια περιοχή τεράστια. Επίσης, µιλάµε για
την Κέρκυρα για έναν νοµό που καταλαβαίνετε και καταλαβαί-
νουµε όλοι τι συµβαίνει το καλοκαίρι µε τα ξενοδοχεία, τα εργο-
τάξια και τα λοιπά. Και εδώ λοιπόν υπάρχουν ευθύνες. Έχετε
ευθύνες, και η Κυβέρνησή σας και οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις, για την υποστελέχωση και τις ελλείψεις που οδηγούν σε
αυτά τα τραγικά για τους εργαζόµενους αποτελέσµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα για την συγκεκριµένη αλυσίδα σουπερµάρκετ και για
όλους τους άλλους απαιτείται υποχρεωτικά να επιβληθεί εδώ και
τώρα de facto η υποχρεωτικότητα της Κυριακάτικης αργίας. Δεν
πρέπει να γίνουν οι εργαζόµενοι σύγχρονοι δούλοι επειδή έτσι
το θέλουν κάποιοι. Φυσικά εµείς δεν έχουµε αυταπάτες, ούτε για
τις προτεραιότητες που βάζετε, και η Κυβέρνησή σας, αλλά και
όλοι όσοι έχουν κυβερνήσει και ορκίζονται στα ιερά και τα όσια
των επενδύσεων της περιβόητης ανάπτυξης της ανταγωνιστικό-
τητας και πάει λέγοντας. 

Φυσικά και ξέρουµε, πολύ καλά, ότι δεν θα βρουν το δίκιο τους
οι εργαζόµενοι µόνο και µόνο από αυτή εδώ την Αίθουσα. Το
δίκιο θα το επιβάλουν µε την οργάνωση, τη µαζικοποίηση, µε τον
ανυποχώρητο αγώνα, µε την αλληλεγγύη της τάξης µας για συλ-
λογικές συµβάσεις, για αυξήσεις, για µόνιµη σταθερή δουλειά,
για σύγχρονα δικαιώµατα, για µείωση του εργάσιµου χρόνου,
που σήµερα υπάρχουν όλες αυτές οι δυνατότητες που όµως
σκοντάφτουν ακριβώς γιατί είναι υποταγµένα όλα στα κέρδη των
λίγων.

Κατά τη γνώµη µας, αυτό είναι και το µήνυµα των πρόσφατων
εκλογών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ:…και δεν µπορεί κανείς να το
αναποδογυρίζει και να επιταχύνει τις αντιλαϊκές, αντεργατικές
µεταρρυθµίσεις, όπως ο Πρωθυπουργός, γιατί έτσι το εξέλαβε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, το γεγονός ότι έχουµε αυτόν τον διάλογο
αποδεικνύει ότι το σύστηµα λειτουργεί. Έγινε σωστά µία καταγ-
γελία για µία λειτουργία παράνοµη την Κυριακή, την ίδια µέρα
πήγε η Επιθεώρηση Εργασίας και επέβαλε δύο πρόστιµα. Και
παρ’ ότι δεν έχει γίνει µεταγενέστερη καταγγελία, ο έλεγχος συ-
νεχίζεται για να δούµε κατά πόσο, παρά τα πρόστιµα, εξακολου-
θεί και υπάρχει µια παραβατική συµπεριφορά. Άρα εδώ είµαστε
όλοι από µια µεριά. Ο στόχος είναι η πιστή εφαρµογή της εργα-
τικής νοµοθεσίας. Και νοµίζω ότι το συγκεκριµένο παράδειγµα
αποδεικνύει ότι το σύστηµα λειτουργεί. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο εξής. Επειδή, όπως ξέρετε, έχω αναλά-
βει καθήκοντα πολύ λίγες µέρες, η πρώτη συνάντηση που πραγ-
µατοποίησα, ήταν µε τους εκπροσώπους της Επιθεώρησης
Εργασίας, η οποία πλέον, όπως ξέρετε, είναι ανεξάρτητη αρχή.
Και εκεί πιάσαµε πολλά ζητήµατα που αφορούν την εύρυθµη λει-
τουργία της Επιθεώρησης Εργασίας, όπως τα ζητήµατα της στε-
λέχωσης. 

Έχω, λοιπόν, εύκαιρα τα νούµερα για να σας πω ότι στον ορ-
γανισµό της ανεξάρτητης αρχής -γιατί µιλάµε για µια ανεξάρτητη
αρχή- της Επιθεώρησης Εργασίας προβλέπονται εννιακόσιες
ενενήντα πέντε οργανικές θέσεις. Καλυµµένες είναι οι επτακό-
σιες σαράντα οκτώ. Δεσµευµένες για προκηρύξεις και κινητικό-
τητα, που έρχεται, είναι οι εκατόν δεκαεννιά. Δηλαδή µιλάµε για
ένα ποσοστό άνω του 87% των οργανικών θέσεων που είναι ήδη
καλυµµένο ή δεσµευµένο, µε βάση τις επικείµενες αλλαγές.

Σ' ό,τι αφορά το τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων
Κέρκυρας, εκεί υπηρετούν τέσσερις επιθεωρητές εργασίας. Και
σε κάθε περίπτωση το έργο ενισχύεται από την Υπηρεσία Ειδικών
Επιθεωρητών Εργασίας, ειδικά για τη θερινή περίοδο όπου προ-
φανώς είναι και πολύ µεγαλύτερες οι απαιτήσεις. Και απόδειξη,
όπως είπα, για την αποτελεσµατική λειτουργία της ανεξάρτητης
αρχής είναι το γεγονός ότι την ίδια µέρα της καταγγελίας, την
ίδια µέρα έγινε έλεγχος και επιβλήθηκε πρόστιµο στην εν λόγω
εταιρεία για παραβατική συµπεριφορά σε σχέση µε το υφιστά-
µενο πλαίσιο. 

Να πω, όµως, επιπλέον ότι, πέρα από την εύρυθµη λειτουργία
της Επιθεώρησης Εργασίας που είναι καταλυτικής σηµασίας για
εµάς -εµείς πιστεύουµε πάρα πολύ στην Επιθεώρηση Εργασίας
και θα καταβάλλουµε κάθε προσπάθεια για την ενίσχυση της λει-
τουργίας, την ενίσχυση του ανθρώπινου δυναµικού, προκειµένου
ακριβώς να επιτελεί την πολύ σηµαντική αυτή λειτουργία, που
είναι ο έλεγχος της πιστής εφαρµογής της εργατικής νοµοθε-
σίας- επιπλέον όµως αυτού, δείτε πόσο χρήσιµη είναι τώρα, ας
πούµε η ψηφιακή κάρτα εργασίας, πόσο χρήσιµο είναι ως µέσο
για να δούµε ακριβώς σε τι βαθµό τηρείται η εργατική νοµοθε-
σία.

Όπως είπα στην προηγούµενη απάντηση, η ψηφιακή κάρτα ερ-
γασίας εφαρµόζεται τα τελευταία χρόνια στη χώρα µας στα-
διακά. Έως σήµερα έχουν υπαχθεί περίπου εκατόν πενήντα
χιλιάδες εργαζόµενοι και από 1η Ιουλίου, µεθαύριο, εντάσσονται
όλη η βιοµηχανία και όλο το λιανεµπόριο. Μιλάµε για περίπου
εξακόσιες χιλιάδες εργαζόµενους. Είναι ένα εργαλείο για την
προστασία των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. 

Δεύτερον, πάµε στην αύξηση του κατώτατου µισθού. Έχετε
δει σε τι βαθµό έχει αυξηθεί ο κατώτατος µισθός; Έχει αυξηθεί
περίπου κατά 28% τα τελευταία χρόνια, για την προστασία, για
τη θωράκιση των δικαιωµάτων του εργαζοµένου. Επιπλέον, δρο-
µολογούµε το αµέσως επόµενο διάστηµα την υιοθέτηση και την
ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας για τους επαρκείς κατώ-
τατους µισθούς και την ενίσχυση της υγείας και της ασφάλειας
στην εργασία. Επιπλέον δροµολογούµε και περαιτέρω πρωτο-
βουλίες σ' ό,τι αφορά την ενίσχυση της Επιθεώρησης Εργασίας,
όπως για παράδειγµα την περαιτέρω ψηφιοποίηση και τον εκ-
συγχρονισµό του ηλεκτρονικού της συστήµατος, για τους πιο
αποτελεσµατικούς ελέγχους επιθεώρησης εργασίας. 

Άρα, θα έλεγα, κύριε συνάδελφε, και θα κλείσω µε αυτό ότι η
τήρηση της νοµιµότητας, η διασφάλιση των δικαιωµάτων των ερ-
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γαζοµένων, η υγεία και η ασφάλεια των εργαζοµένων είναι η από-
λυτη προτεραιότητα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τώρα θα συζητηθεί η όγδοη µε αριθµό 1157/21-6-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κερκύρας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Αλέξανδρου Αυλωνίτη, προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα:
«Άµεση ανάγκη ενίσχυσης του Κέντρου Υγείας Παξών µε προσ-
λήψεις απαραίτητων ιατρών και εργαζοµένων και χορήγηση επι-
δόµατος αγόνου περιοχής».  

Κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο για να θέσετε το ερώτηµά σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µιλάµε για τους Παξούς σήµερα, ένα από τα

πιο σηµαντικά νησιά από τουριστική άποψη και ένα από τα οµορ-
φότερα νησιά της πατρίδας µας. Έχει κάπου δυόµισι χιλιάδες
κατοίκους και τώρα έχει πολλές φορές περισσότερους, είναι γε-
µάτο. Και έχουµε ένα κέντρο υγείας.

Θα σας θυµίσω ότι πριν από λίγο καιρό µία φωτογραφία διέρ-
ρευσε όχι µόνο στα κεντρικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης της πα-
τρίδας µας, αλλά και διεθνώς: Μία γυναίκα µεταφέρεται πάνω
στην καρότσα ενός αυτοκινήτου. Πιο µπροστά, µία γυναίκα αρ-
ρωσταίνει χειµώνα, πρέπει να µεταφερθεί στο Πανεπιστηµιακό
Νοσοκοµείο των Ιωαννίνων, δεν υπάρχει κανένα µέσο να τη µε-
ταφέρει και ένας ιδιώτης µε δικό του σκάφος αποπειράται να την
περάσει απέναντι -την πέρασε- µε έναν κακό καιρό. Απεβίωσε.
Έχω υποβάλει και σχετική µήνυση.

Γιατί λέω αυτό ως πρόλογο; Γιατί ο διευθυντής του κέντρου
υγείας έχει αποστείλει στην πολιτεία µας όλα αυτά τα έγγραφα
τα οποία θα καταθέσω και σας ζητάει τα εξής. Το επίδοµα αγό-
νου το βάζω στην άκρη, από τον Σεπτέµβριο έχει να δοθεί. Ζητάει
έναν γιατρό γενικής ιατρικής ή έναν παθολόγο, θέλει δύο νοση-
λευτές, δεν υπάρχει ΕΚΑΒ -που σας το ανέφερα προηγούµενα-
αλλά ένα ασθενοφόρο του κέντρου υγείας, δεν υπάρχει τραυµα-
τιοφορέας, καλύπτονται οι βάρδιες και οι ανάγκες γενικά µε έναν
οδηγό και µία διασώστρια.

Αυτή, λοιπόν, η κατάσταση, χωρίς να υπάρχει ούτε καν µικρο-
βιολόγος σε ένα νησί αρκετά αποµακρυσµένο από την Κέρκυρα,
δείχνει την εικόνα που εµφανίζει όχι µόνο στους ντόπιους, αλλά
και στη διεθνή κοινότητα.

Σας ερωτώ, λοιπόν, τι θα κάνετε σε αυτό το πανένδοξο και πα-
νέµορφο νησί των Παξών. Η δοξασµένη πολιτεία µας θα το βοη-
θήσει; Με συγχωρείτε που χρησιµοποιώ αυτές τις φράσεις.
Μπορεί να φαίνεται ότι ειρωνεύοµαι, αλλά δεν ειρωνεύοµαι.
Θεωρώ ότι έχετε άµεση την υποχρέωση αφ’ ενός να µου απαν-
τήσετε σήµερα για το τι έχετε κάνει, πώς θα στελεχώσετε αυτό
το κέντρο υγείας που έχει χιλιάδες κόσµου να εξυπηρετεί κάθε
µέρα. Πώς θα το βοηθήσετε, όταν τα µποφόρ είναι πάνω από
επτά, οκτώ µονίµως στη διάρκεια του χειµώνα και που αφήνετε
έναν άνθρωπο, τον διευθυντή του κέντρου υγείας, µόνο του να
αντιµετωπίσει όλες αυτές τις καταστάσεις, µε αυτά τα γεγονότα
που στην αρχή της τοποθέτησής µου προσδιόρισα και προσπά-
θησα να τα αναδείξω; Αυτό είναι το περιεχόµενο της ερώτησης,
αλλά να µου απαντήσετε όχι γενικά και αόριστα, αλλά τι ενέρ-
γειες θα κάνετε, να απαντήσετε στη σωρεία αυτών των εγγρά-
φων. Κάπου δέκα είναι εδώ, στα οποία δεν απαντήσετε ποτέ και
τίποτα δεν έχετε κάνει. Και τα καταθέτω κιόλας, για να τα πάρετε
µαζί σας για να τα ελέγξετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος - Χρήστος Αυλω-
νίτης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία Υπουργέ,
κυρία Αγαπηδάκη, έχετε τον λόγο.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, για την ερώτηση. 
Γνωρίζετε ότι το σύστηµα υγείας έχει προβλήµατα δεκαετιών,

δεν είναι η πρώτη φορά που το συζητάµε εδώ. Όµως, εδώ θα

αναφερθώ πολύ συγκεκριµένα, γι’ αυτό είµαι εδώ, για να απαν-
τήσω συγκεκριµένα στην ερώτησή σας και στο συγκεκριµένο ζή-
τηµα το οποίο θέτετε και αφορά το Κέντρο Υγείας Παξών.

Η 6η ΥΠΕ, κύριε Αυλωνίτη, µε γνώµονα ακριβώς την αδιάλειπτη
παροχή υπηρεσιών υγείας προς τους κατοίκους και ιεραρχώντας
τις ανάγκες µε βάση αυτό που θέσατε και εσείς, το ότι µιλάµε
για ένα από τα νησιά µας το οποίο έχει πολύ υψηλό ποσοστό του-
ρισµού τους καλοκαιρινούς µήνες, έχει προβεί σε µια σειρά ενερ-
γειών, προκειµένου να καλυφθούν οι έκτακτες υπηρεσιακές
ανάγκες και η ενίσχυση του προσωπικού.

Συγκεκριµένα, έχει ήδη προβεί σε πλήρη µετακίνηση ιατρού
Γενικής Ιατρικής µε βαθµό Επιµελητή Α’, η οποία ανανεώνεται σε
τακτά χρονικά διαστήµατα, ούτως ώστε ο γιατρός να εφηµερεύει
πλήρως, να συµµετέχει πλήρως σε όλες τις λειτουργίες του κέν-
τρου υγείας.

Το Κέντρο Υγείας Παξών, λοιπόν, λειτουργεί καθηµερινά επί
εικοσιτετραώρου βάσεως και το Περιφερειακό Ιατρείο Λάκκας
που υπάγεται στην περιοχή ευθύνης του ανταποκρίνεται µε συ-
νέπεια στον ρόλο του. Tο κέντρο υγείας παρέχει αδιάλειπτα κάθε
υπηρεσία προς τους κατοίκους µε τρεις ειδικευµένους γιατρούς,
συγκεκριµένα έναν ειδικότητας Γενικής Ιατρικής που έχει τον
βαθµό του διευθυντή, έναν ειδικότητας Παιδιατρικής -και οι δύο
έχουν οργανικές θέσεις- και τον µετακινηµένο γιατρό Γενικής Ια-
τρικής στον βαθµό του Επιµελητή Α’ και δύο γιατρούς υπόχρε-
ους υπηρεσίας υπαίθρου.

Όπως προκύπτει από τα ήδη κατατεθειµένα προγράµµατα, το
κέντρο υγείας έχει πλήρως εφηµεριακό πρόγραµµα µε ενεργού
ετοιµότητας εφηµερίες και τη συµµετοχή υπηρετούντων ιατρών,
καλύπτοντας τις τριάντα ηµέρες του µήνα.

Να θυµίσω ότι το 2022 λάβαµε υπ’ όψιν ότι οι Παξοί αποτελούν
νησιωτική περιοχή στην παραµεθόριο της χώρας και έτσι συστά-
θηκε το Περιφερειακό Ιατρείο Λάκκας ως αποκεντρωµένη δοµή
του Κέντρου Υγείας Παξών, συµβάλλοντας στην αναβάθµιση των
παρεχόµενων υπηρεσιών που καλύπτουν τις ανάγκες της περιο-
χής του Γάιου, του Λόγγου, εξασφαλίζοντας προσβασιµότητα
των πολιτών στις υπηρεσίες πρωτοβάθµιας.

Περαιτέρω, τον Ιούνιο του 2023 προκηρύξαµε µία θέση ειδι-
κότητας Γενικής Ιατρικής µε βαθµό Επιµελητή Β’, η οποία, δυ-
στυχώς, απέβη άγονη -το γνωρίζετε, φαντάζοµαι- την
επαναπροκηρύξαµε στις 5-12-2023 ως θέση Γενικής Οικογενει-
ακής Ιατρικής ή Εσωτερικής Παθολογίας στον βαθµό Β’, διαδι-
κασία που ούτε επίσης αυτή τελεσφόρησε. Κατά το χρονικό
διάστηµα 2020 - 2022 πραγµατοποιήθηκε τοποθέτηση επικουρι-
κού προσωπικού, ενός ΤΕ Νοσηλευτικής, δύο ΔΕ Νοσηλευτών
και ενός ΔΕ Πληρωµάτων Ασθενοφόρων.

Επιπρόσθετα, στο πλαίσιο κάλυψης των έκτακτων υπηρεσια-
κών αναγκών η 6η ΥΠΕ προέβη σε πρόσκληση εκδήλωσης ενδια-
φέροντος µεταξύ άλλων για τις εγκεκριµένες θέσεις από το
Υπουργείο Υγείας και για το Κέντρο Υγείας Παξών, για µία θέση
Γενικής Οικογενειακής ιατρικής, µία θέση ΠΕ, ΤΕ Νοσηλευτικής,
ΔΕ Βοηθών Νοσηλευτών, µία ΤΕ Ιατρικών Εργαστηρίων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Περαιτέρω -ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε- για την ενίσχυση
του Κέντρου Υγείας Παξών µε µόνιµο ιατρικό και λοιπό προσω-
πικό έχουµε ήδη προβεί στις απαιτούµενες ενέργειες για προκή-
ρυξη µόνιµων θέσεων για το τρέχον έτος για την πρωτοβάθµια
µε µία θέση ειδικότητας Οδοντιατρικής στον βαθµό του Επιµε-
λητή Β’, µία θέση Διοικητικού Λογιστικού στη βαθµίδα ΔΕ, ενώ
όσον αφορά το ΕΚΑΒ, να αναφέρω ότι το Κέντρο Υγείας Παξών
διαθέτει δύο ασθενοφόρα, στελεχωµένα µε δύο άτοµα κατηγο-
ρίας ΔΕ Πληρώµατα Ασθενοφόρων, έναν µόνιµο, έναν επικου-
ρικό, καλύπτουν πρωινές, απογευµατινές και βραδινές βάρδιες.

Και για το δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας σε σχέση µε το
Περιφερειακό Ιατρείο Λάκκας, έχουµε ήδη προχωρήσει στις απαι-
τούµενες ενέργειες προκειµένου και να χαρακτηριστεί η περιοχή
ως παραµεθόριος -το είπα και πριν- να λάβουν οι άνθρωποι τα 400
ευρώ και στους ιατρούς υπόχρεους της υπηρεσίας υπαίθρου που
υπηρετούν στο Κέντρο Υγείας Παξών και, δυστυχώς, αυτό δεν
µπορεί να επεκταθεί στα Περιφερειακά Ιατρεία, θα το λάβουν,
όµως, οι άνθρωποι οι οποίοι υπηρετούν στο Κέντρο Υγείας Παξών.
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Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Αυλω-

νίτη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Λογικά, αν είναι έτσι

όπως είπε η κ. Αγαπηδάκη, πρέπει να είµαστε ευτυχισµένοι.
Ακούστε, κυρία Υπουργέ, εγώ δεν έκανα µία επίκαιρη ερώτηση

για να έρθω εδώ πέρα και να γελοιοποιηθώ µε αυτά που µου απαν-
τήσατε. Εγώ έκανα µια επίκαιρη ερώτηση, βασιζόµενος αφ’ ενός
µεν στην προσωπική µου επίσκεψη µε τον Πρόεδρο του κόµµατός
µου, τον κ. Κασσελάκη, που επισκεφθήκαµε το κέντρο υγείας και
συζητήσαµε µε τον διευθυντή, αλλά ταυτόχρονα και µε το σύνολο
των εγγράφων που έχει γράψει ο ίδιος ο διευθυντής του κέντρου
υγείας, ο οποίος δεν έχει ούτε καν διοικητικό υπάλληλο. Και εσείς
µου εµφανίζετε ουσιαστικά ότι τα πάντα εκεί λειτουργούν έτσι
όπως είπατε και µε τις προσλήψεις που θα κάνετε και, εν πάση πε-
ριπτώσει, τον συνδυασµό σας θα λειτουργεί σαν νοσοκοµείο.

Πρέπει να πάτε! Έχετε πάει; Καµµία αντιστοίχιση αυτών που
λέτε µε την πραγµατικότητα! Γι’ αυτό είχα την πρόνοια να φέρω
όλα τα έγγραφα τα οποία είναι του 2024 όλα.

Αυτά όσον αφορά την ερώτηση και θα σας παρακαλούσα πάρα
πολύ ειλικρινά να πάρετε όλα τα έγγραφα του διευθυντή, για να
δούµε αν αντιστοιχούν σε αυτά που είπατε.

Πάµε παρακάτω. Θέλω να σας πω µε την ευκαιρία αυτή ότι πριν
από µερικές µέρες συνεδρίασε µε την πρωτοβουλία του Περιφε-
ρειάρχη Ιονίων Νήσων µία οµάδα θεσµικών παραγόντων λόγω του
τεραστίου προβλήµατος που έχει σε σχέση µε τη λειτουργία του
το Γενικό Νοσοκοµείο της Κέρκυρας. Οι γιατροί µε έγγραφό τους
-που κατά περιεχόµενο µάς ανησυχεί σφόδρα- κρούουν τον κώ-
δωνα του κινδύνου ότι το Νοσοκοµείο της Κέρκυρας και ειδικά κλι-
νικές µπορεί να κλείσουν. Έχετε αντιληφθεί ότι η Παθολογική
Κλινική λειτουργεί µε δύο γιατρούς; Έχετε αντιληφθεί ότι έχει
αποβιώσει η µοναδική ογκολόγος και δεν υπάρχει ογκολόγος στο
νοσοκοµείο µε δεκάδες ασθενείς; Έχετε αντιληφθεί ότι έχει σω-
ρεία προβληµάτων το Νοσοκοµείο της Κέρκυρας;

Το συνδυάζω µε τους Παξούς, διότι από τη στιγµή που σας
κατέθεσα την ερώτηση µέχρι σήµερα, έχουν προκύψει τόσο συν-
ταρακτικά δεδοµένα και γεγονότα, τα οποία πρέπει ουσιαστικά
να σας προβληµατίσουν και µε τη φυσική παρουσία του Υπουρ-
γού ή τη φυσική παρουσία τη δικιά σας, να έρθετε να µιλήσετε
όχι µόνο µε τους δικούς σας ανθρώπους, αλλά να καλέσετε και
εµένα, να καλέσετε τους Βουλευτές, να καλέστε τον περιφερει-
άρχη και όλους τους δηµάρχους να σας δώσουν την εικόνα του
Νοσοκοµείου της Κέρκυρας, του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
της Κέρκυρας. 

Τώρα, ολόκληρο το νησί, τα διαπόντια νησιά και οι Παξοί φι-
λοξενούν εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους. Και έχω εγώ προ-
σωπικά τα δύο τελευταία χρόνια υποβάλει δύο µηνύσεις για δύο
θανάτους λόγω της µη προσέλευσης, της µη βοήθειας, της µη
απόδοσης των ιατρικών υπηρεσιών που έπρεπε να δώσει το ορ-
γανωµένο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Άρα δεν ήρθα εδώ πέρα για να βερµπαλίσω. Το ζω. Γεννήθηκα,
µεγάλωσα και εκεί θα αφήσω την τελευταία µου πνοή. Με ανη-
συχεί είτε αν ήµουν Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας ή Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Ρίξτε, λοιπόν, µια µατιά στην πατρίδα µου,
δύο µατιές, περισσότερες µατιές και όχι µεγάλα λόγια. Μου φέ-
ρατε ένα κατεβατό για τους Παξούς που πραγµατικά µε εντυπω-
σίασε. Τώρα τα έδωσα τα χαρτιά. Αν είχα τον χρόνο θα σας
διάβαζα κατά περιεχόµενο όλα τα έγγραφα που έχουν στείλει και
που πήγαµε εµείς και που τα είπαν στον Αρχηγό της Μείζονος
Αντιπολίτευσης. Και µου λέτε όλα αυτά τα πράγµατα που σας
είπε η 6η ΥΠΕ «Θα κάνουµε εκείνο», «Θα κάνουµε εκείνο». Εδώ
είναι έγγραφα µηνών, ετών. Πριν από τρία χρόνια ξαναέκανα
ερώτηση για το κέντρο υγείας. Για το Κέντρο της Λάκκας παλέ-
ψαµε όλοι οι Βουλευτές για να δηµιουργηθεί. Εσείς καλά το κά-
νετε. Μπράβο σας! Στελεχώστε το όµως! 

Αφού, λοιπόν, πέρασε και ο χρόνος, σας καλώ, πέραν των ζη-
τηµάτων που σας έβαλα για τους Παξούς και το κέντρο υγείας,
να έρθετε στην Κέρκυρα και να µας απαντήσετε και στα µεγάλα
ζητήµατα που καταγράφονται από τους γιατρούς. 

Και το έγγραφό τους αυτό το καταθέτω, για να έχετε πλήρη
γνώση γι’ αυτούς οι οποίοι ζούνε µέσα στο νοσοκοµείο, που

ζούνε µέσα στα κέντρα υγείας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος - Χρήστος Αυ-

λωνίτης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, ορί-
στε, έχετε τον λόγο.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Αυλωνίτη, έτυχε να είµαι πρόσφατα στην Κέρκυρα -ίσως
σας διέφυγε- και να µιλήσω µε τους ανθρώπους. Νοµίζω ότι το
έχω αποδείξει στην πράξη -δεν είναι κάτι που ισχυρίζοµαι εδώ-
πως για µένα η δηµόσια υγεία είναι πέρα από κόµµατα και πέρα
από χρώµατα. Το έχω τονίσει επανειληµµένα και το έχω αποδεί-
ξει µε τη στάση µου. Το λέω αυτό…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Μας καλέσατε;
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Αν έχετε την καλοσύνη, δεν σας διέκοψα. Αλλιώς σταµατάω να
µιλήσετε, αν θέλετε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Απαντήστε, όµως,
στην ερώτηση!

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Όποτε βρίσκοµαι, ξέρετε, σε ένα µέρος δεν συνοµιλώ, όπως εί-
πατε, µε τους δικούς µας -δεν ξέρω σε ποιους αναφέρεστε- συ-
νοµιλώ µε τους ανθρώπους που είναι στο πεδίο, συνοµιλώ µε
πολίτες, συνοµιλώ µε τους γιατρούς, µε τις τοπικές αρχές, µε
τους πάντες. Και για να είµαι ειλικρινής, είναι παραπάνω από ευ-
πρόσδεκτοι οι τοπικοί Βουλευτές όλων των κοµµάτων, διότι πι-
στεύω ότι για να µπορέσουµε να λύσουµε τα προβλήµατα,
χρειάζεται να δούµε πέρα από αυτή τη στείρα κοµµατική αντιπα-
ράθεση.

Αναφέρατε, όµως, το Νοσοκοµείο της Κέρκυρας, κύριε Αυλω-
νίτη, το οποίο είναι εκτός της επίκαιρης που έχετε καταθέσει σή-
µερα για το Κέντρο Υγείας Παξών και µε βάση τον Κανονισµό
της Βουλής θα πρέπει να καταθέσετε νέα επίκαιρη ερώτηση. 

Όµως, για τα στοιχεία που σας ανέφερα για το Κέντρο Υγείας
Παξών, ξέρετε, δεν ήρθα εδώ να ωραιοποιήσω καµµία κατά-
σταση. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανένα στέλεχος της Κυβέρνησης
που να έχει παρουσιάσει µια ιδανική εικόνα για το ΕΣΥ ή που να
ζει εκτός πραγµατικότητας και να θεωρεί ότι τα πράγµατα είναι
καταπληκτικά, τέλεια και να δίνει συγχαρητήρια στον εαυτό του.
Απέχουµε πάρα πολύ από αυτό. 

Ακόµη και αν ήταν τέλεια, κύριε Αυλωνίτη, θεωρητικά µιλών-
τας, δεν νοµίζω ότι υπάρχει πλαίσιο που να υπάρξει τελειότητα
ποτέ στην υγεία, οι ανάγκες των ανθρώπων πάντα είναι περισ-
σότερες και όσα κι αν κάνουµε υπάρχουν πάντα περιθώρια βελ-
τίωσης.

Άρα, λοιπόν, αυτό που θέλω να επισηµάνω είναι ότι όταν κα-
ταθέτουµε εδώ στοιχεία -οποιοδήποτε κυβερνητικό στέλεχος ή
όποιου κόµµατος- τα στοιχεία είναι της υπηρεσίας και οι υπηρε-
σιακοί άνθρωποι, οι υπάλληλοι, χρήζουν σεβασµού. Δεν είναι κάτι
που µου έδωσε η 6η ΥΠΕ ελαφρά τη καρδία ή όπως λέτε εδώ «Α,
τι είναι αυτά τα κατεβατά», κ.λπ.. Είναι τα στοιχεία από την Υπη-
ρεσία, από τους αρµόδιους φορείς του Υπουργείου Υγείας, οι
οποίοι µας λένε ακριβώς πώς στελεχώνεται το περιφερειακό,
πώς στελεχώνεται το κέντρο υγείας, ποια είναι υφιστάµενη κα-
τάσταση. Ξαναλέω, δεν λέω ότι είναι ιδανική.

Θα µου επιτρέψετε όµως και µια παρατήρηση. Αναφέρατε την
επίσκεψη του κ. Κασσελάκη στους Παξούς και στο Νοσοκοµείο
κ.λπ.. Η επίσκεψη αυτή, όπως θυµάστε, έγινε τη Δευτέρα του
Πάσχα. Ο κ. Κασσελάκης βρισκόταν στην Κέρκυρα για τις πα-
σχαλινές του διακοπές. Συµµετείχε εκεί στα τοπικά έθιµα. Τον
συνοδεύσατε και εσείς προσωπικά. 

Πήγατε, λοιπόν, το πρωί και µέχρι το µεσηµέρι είχατε φύγει.
Το µόνο αξιοσηµείωτο -το αναφέρω από το δελτίο Τύπου που
µοιράσατε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης- είναι ότι ο κ. Κασσε-
λάκης συµµετείχε σε δύο λιτανείες και προκάλεσε ιδιαίτερη εν-
τύπωση σε πολλούς το γεγονός ότι στους Παξούς δεν µετέβη µε
το σκάφος του Λιµενικού, όπως συνηθίζεται για Αρχηγό κοµµά-
των, αλλά µε το πλοίο της γραµµής. Ο κ. Κασσελάκης δήλωσε
εντυπωσιασµένος από τη γραφικότητα των θρησκευτικών εκδη-
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λώσεων µέσα σε ένα όµορφο παραδοσιακό τοπίο. 
Δεν υπήρχε, λοιπόν, καµµία αναφορά για τα προβλήµατα, τα

νοσοκοµεία και κυρίως τις λύσεις. Και, βέβαια, µου κάνει εντύ-
πωση γιατί λίγες µέρες µετά υπεγράφησαν στην Κέρκυρα -και
υπήρχαν εκεί και οι τοπικές αρχές- οι συµβάσεις για την αναβάθ-
µιση του Γενικού Νοσοκοµείου της Κέρκυρας και την ανακαίνιση
τριών Κέντρων Υγείας ύψους 4,5 εκατοµµυρίων ευρώ, έργο από
το Ταµείο Ανάκαµψης, έργο και πόρους τους οποίους έχετε κα-
ταψηφίσει. Και βέβαια δεν είναι µόνο οι υποδοµές της Κέρκυρας.
Ξέρετε ότι έχουµε σε εξέλιξη το µεγαλύτερο πρόγραµµα ανακαί-
νισης από τότε που ιδρύθηκε το ΕΣΥ. Έχουµε ογδόντα νοσοκο-
µεία και ανακαινίζονται εκατόν πενήντα έξι Κέντρα Υγείας στη
χώρα 

Η ίδια εγώ, όταν πήγα στην Κέρκυρα -που δεν πήγα για τουρι-
σµό, κύριε Αυλωνίτη- συναντήθηκα, ξαναλέω, και µε τους εκπρο-
σώπους της τοπικής αυτοδιοίκησης και µε εκπροσώπους του
τοπικού Συλλόγου Καρκινοπαθών και ενηµερώθηκα πλήρως για
τα ζητήµατα. Έκανα την απαιτούµενη συνεννόηση και σε σχέση
µε τον Υπουργό µου και µε τον αρµόδιο Υφυπουργό, προκειµέ-
νου να αποκατασταθεί άµεσα το πρόβληµα στην ογκολογική του
νοσοκοµείου, µέχρι να µπορέσει να υπάρξει η προκήρυξη του
µόνιµου προσωπικού και η πλήρωση θέσεων για να µην αντιµε-
τωπίσουν προβλήµατα οι καρκινοπαθείς. 

Κλείνοντας, θέλω να πω το εξής: Σέβοµαι την αγωνία των κα-
τοίκων και τη µοιράζοµαι, κύριε Αυλωνίτη. Δεν είναι µόνο το ότι
έχω αυτή τη θεσµική θέση. Είµαι ένας άνθρωπος ο οποίος έχει
πολλές φορές προσφύγει στο ΕΣΥ για θέµατα υγείας, ζωής και
θανάτου. Ζω εκ των έσω. Τι σηµαίνει αυτό; Τα ζω και από την
επαγγελµατική µου ιδιότητα, προτού εµπλακώ µε την πολιτική.
Θεωρώ, λοιπόν, πάρα πολύ σηµαντικό να µην αµφισβητούµε την
αξιοπιστία των υπηρεσιακών, να τη σεβόµαστε εντός του Κοινο-
βουλίου. Έχουµε την πολιτική µας αντιπαράθεση, δεν µπορούµε
όµως να λέµε ότι τα στοιχεία που έχουµε από τις υγειονοµικές
περιφέρειες είναι εκτός πραγµατικότητας και η πραγµατικότητα
είναι µία άλλη, κ.λπ.. Νοµίζω ότι σε αυτό µπορούµε να συµφω-
νήσουµε. 

Ευχαριστώ θερµά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Λέτε ότι ο κ. Κασσε-

λάκης δεν επισκέφτηκε το κέντρο υγείας; Αυτό λέτε;
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Εγώ δεν είπα αυτό, κύριε Αυλωνίτη.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Δεν απαντάτε.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Μπορώ να απαντήσω, κυρία Πρόεδρε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Διαβάσατε το δελτίο

Τύπου, είπατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κοιτάξτε, δεν προβλέ-

πεται, αλλά για δευτερόλεπτα έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Η κυρία Υπουργός

αναφέρθηκε σ’ αυτό που είπα προηγουµένως ότι επισκεφτή-
καµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η κυρία Υπουργός
διάβασε το δελτίο Τύπου.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: …το Κέντρο Υγείας
των Παξών και δεν ήταν ο κ. Κασσελάκης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Αυλωνίτη,
επειδή δεν προβλέπεται, διάβασε δελτίο Τύπου απλώς.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Γιατί το διαβάσατε
το δελτίο Τύπου, κυρία Υφυπουργέ; Δεν καταλαβαίνω. Τι θέλετε
να πείτε; Αµφισβητείτε την αξιοπιστία µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για µερικά δευτερόλεπτα.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κύριε Αυλωνίτη, είπα ότι ο κ. Κασσελάκης βρέθηκε εκεί για δια-
κοπές. Επισκεφθήκατε το κέντρο υγείας…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Καµµία σχέση!
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Και στο δελτίο Τύπου που βγάλατε δεν αναφέρατε προβλήµατα
υγείας, γιατί δεν ήταν αυτός ο σκοπός της επίσκεψης. Μπορεί
να πήγε στο Κέντρο Υγείας Παξών, αλλά ο άνθρωπος έβγαλε

δελτίο Τύπου για τα έθιµα στην Κέρκυρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τα περισσότερα θα τα

πείτε κατ’ ιδίαν, κύριε Αυλωνίτη, γιατί δεν προβλέπεται από τη
διαδικασία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Δεν κατάλαβα. Αµ-
φισβητείτε την αξιοπιστία µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, παρα-
καλώ. Δεν αµφισβητεί κανένας την αλήθεια των λεγοµένων σας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αν είναι δυνατόν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η δέκατη

έκτη µε αριθµό 1176/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου της Βουλευτού Λέσβου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Μαρίας Κοµνηνάκα, προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για την ένταξη των εργαζόµενων
του προγράµµατος «PHILOS II - Ολοκληρωµένη επείγουσα πα-
ρέµβαση υγείας για την προσφυγική κρίση» σε αναγκαίες κρατι-
κές δοµές υπηρεσιών Δηµόσιας Υγείας µε πλήρη εργασιακά και
ασφαλιστικά δικαιώµατα». 

Ορίστε, κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε
την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κυρία Υπουργέ, αναφερόµαστε στο
Υπουργείο Υγείας για ένα ζήτηµα που αφορά κατ’ εξοχήν τη δη-
µόσια υγεία. Το ΚΚΕ έχει αναδείξει διαχρονικά την απαράδεκτη
κατάσταση που επικρατεί στο ζήτηµα προστασίας της υγείας,
της ψυχικής υποστήριξης και της υγειονοµικής περίθαλψης των
µεταναστών και προσφύγων συνολικά και ιδιαίτερα στα Κέντρα
Υποδοχής και Ταυτοποίησης και τις διάφορες δοµές προσφύ-
γων. 

Το σχετικό χρηµατοδοτούµενο από την Ευρωπαϊκή Ένωση
πρόγραµµα «PHILOS I» και «PHILOS II» αποδείχτηκε τελικά ένα
καθεστώς µόνιµης ανασφάλειας, οµηρίας και εµπαιγµού για χι-
λιάδες συµβασιούχους εργαζόµενους του προγράµµατος. Ήταν
εξάλλου όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης το να µην υπάρξει µονι-
µότητα αυτών των εργαζοµένων, αλλά να βρίσκονται σε µόνιµη
οµηρία. Ταυτόχρονα και οι όποιες στοιχειώδεις υπηρεσίες υγείας
και υποστήριξης στους ευάλωτους αυτούς πληθυσµούς των
δοµών των προσφύγων ήταν τουλάχιστον ανεπαρκείς, αποσπα-
σµατικές, αλλά και συχνά ανύπαρκτες, αφού είναι γνωστό ότι στη
δοµή της Σάµου, για παράδειγµα, που διαφηµίστηκε ως πρότυπο
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ως δοµή εγκλεισµού,
δεν υπήρχε για µήνες γιατρός. 

Μάλιστα, σε προηγούµενη ερώτηση που κατέθεσε το κόµµα
µας από τον Ιούλιο του 2023 προς τους Υπουργούς Υγείας, Ερ-
γασίας και Μετανάστευσης, το Υπουργείο Υγείας δεν απάντησε
ποτέ, ενώ στην αναφορά που καταθέσαµε τον Μάιο του 2024
σχετικά µε το θέµα το Υπουργείο Μετανάστευσης δήλωνε τότε
ότι οι συµβάσεις των εργαζοµένων είχαν παραταθεί έως την
έναρξη του προγράµµατος «ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ» και πάντως όχι
πέραν της 31ης Ιουλίου του 2024. 

Μιλάµε για εκατοντάδες εργαζόµενους µε πολύτιµη πείρα,
πολλοί από τους οποίους καλύπτουν εδώ και χρόνια κενά στο
διαλυµένο σύστηµα υγείας σε νοσοκοµεία, σε κέντρα υγείας και
στο ΕΚΑΒ. Δεν µιλάµε µόνο για τις προσφυγικές δοµές. Βεβαίως,
ακόµη και για αυτούς τους εργαζόµενους που σήµερα βρίσκον-
ται σε διήµερη απεργιακή κινητοποίηση, τους ήρθε ενηµέρωση
εντελώς ξαφνικά -τους ανακοινώθηκε και µε e-mail µάλιστα- για
τη λύση των συµβάσεών τους από 30 Ιουνίου, χωρίς στην πραγ-
µατικότητα να έχει διασφαλιστεί και η όποια συνέχεια στην υγει-
ονοµική προστασία των προσφύγων, αφού το νέο πρόγραµµα
«ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ» έχει ανατεθεί στον Διεθνή Οργανισµό Μετανά-
στευσης, ο οποίος βεβαίως µε τη σειρά του φέρεται να το έχει
αναθέσει σε µεγάλο επιχειρηµατικό όµιλο της ιδιωτικής υγείας
σε συνεργασία µε ΜΚΟ και ήδη τα στελέχη του συγκεκριµένου
οµίλου περιφέρονταν στα ΚΥΤ για να διαφηµίζουν και να υπό-
σχονται την απορρόφηση ορισµένων εργαζοµένων και χωρίς να
είναι ξεκάθαρο µε τι όρους θα γίνει η απορρόφηση των εργαζο-
µένων αυτών και βεβαίως σε απροσδιόριστο χρόνο. 

Είναι καθαρό ότι οι διερµηνείς και οι διοικητικοί υπάλληλοι του
συγκεκριµένου προγράµµατος δεν πρόκειται να συµπεριλη-
φθούν στις νέες προσλήψεις. Κανένας, επίσης, δεν γνωρίζει ούτε
τις διαδικασίες ούτε τα κριτήρια ανάθεσης στον συγκεκριµένο
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επιχειρηµατικό όµιλο της υγείας ούτε πολύ περισσότερο τους
όρους πρόσληψης και εργασίας του όποιου προσωπικού από αυ-
τούς συνεχίσει να εργάζεται. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, τι σκοπεύει να κάνει η Κυβέρνηση µε τους
περίπου τετρακόσιους εργαζόµενους του υπάρχοντος προγράµ-
µατος «PHILOS II», οι οποίοι τονίζουµε ότι διαχειρίστηκαν επί
πέντε χρόνια την παροχή υγείας εν µέσω πανδηµίας και στα κέν-
τρα των προσφύγων, αλλά και σε νοσοκοµεία, Κέντρα Υγείας και
θα πρέπει να διασφαλιστεί γι’ αυτό η ένταξή τους σε αναγκαίες
κρατικές δοµές υπηρεσιών δηµόσιας υγείας, µε πλήρη εργα-
σιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα και όχι βεβαίως να συνεχίσουν
να βρίσκονται σε καθεστώς οµηρίας, όσοι απ’ αυτούς συνεχί-
σουν να εργάζονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρία Κοµνηνάκα, όπως καλά γνωρίζετε -το αναφέρατε και
εσείς- το πρόγραµµα «PHILOS II» υλοποιείται από το 2019 από
το Υπουργείο Μετανάστευσης. Χρηµατοδοτείται µε κονδύλια κοι-
νοτικά. Είναι ένα πρόγραµµα, λοιπόν, το οποίο είναι στην κυριό-
τητα του Υπουργείου Μετανάστευσης και είχε ανατεθεί στον
ΕΟΔΥ από το Υπουργείο Μετανάστευσης η συγκεκριµένη εκτέ-
λεση έργων στο πλαίσιο αυτό. 

Με τροπολογία που κατατέθηκε τον Σεπτέµβριο πήρε µία πα-
ράταση ως τη 15η Φεβρουαρίου 2024 και η παράταση αυτή έγινε
προκειµένου να υπάρξει η µετάβαση, γιατί αλλάξαµε Προγραµ-
µατική Περίοδο στο ΕΣΠΑ -το γνωρίζετε- και χρειάστηκε να
υπάρξει αυτή η επέκταση προκειµένου να διασφαλιστεί η κάλυψη
των αναγκών των αιτούντων ασύλου και των προσφύγων που βρί-
σκονταν στις δοµές σε τοπικό, σε εθνικό επίπεδο, µέχρι να ολο-
κληρωθούν οι διαδικασίες µετάβασης στο νέο πρόγραµµα
παροχής πρωτοβάθµιων υπηρεσιών υγείας και ψυχοκοινωνικής
υποστήριξης µε το όνοµα «ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ». 

Το πρόγραµµα, λοιπόν, αυτό υλοποιείται από το Υπουργείο
Μετανάστευσης. Κάθε Υπουργείο χαράσσει το πρόγραµµά του,
τις πολιτικές του και διαχειρίζεται σύννοµα και µε βάση τις δια-
χειριστικές αρχές και τους κανόνες τα κοινοτικά κονδύλια. 

Το Υπουργείο Μετανάστευσης -και το λέω αυτό γιατί παρ’ ότι
δεν είναι στην αρµοδιότητά µου, επιχειρώ να σας δώσω µια
απάντηση, νοµίζω ότι ακόµα καλύτερα θα µπορούσε να απευ-
θυνθεί αυτή η ερώτηση στο αρµόδιο Υπουργείο- έκανε λοιπόν
έναν διαφορετικό σχεδιασµό, αναθέτοντας αυτό το έργο όχι στο
Υπουργείο Υγείας. Για το σκέλος που αφορά την πρωτοβάθµια
εξακολουθεί ο ΕΟΔΥ να έχει την ευθύνη για ζητήµατα δηµόσιας
υγείας, δηλαδή επιδηµιολογική επιτήρηση, έλεγχο διασποράς
µεταδιδόµενων νοσηµάτων, οτιδήποτε θα µπορούσε να απειλή-
σει τη ζωή των ευάλωτων αυτών πληθυσµών και την εµβολια-
στική κάλυψη βέβαια, τον συντονισµό παρεµβάσεων σε
επείγουσες καταστάσεις, για να προστατευτεί η δηµόσια υγεία.

Επειδή έχει τύχει να υπηρετήσω και ως Γενική Γραµµατέας Δη-
µόσιας Υγείας στο Υπουργείο Υγείας και ως Ειδική Γραµµατέας
για τα ασυνόδευτα στο Υπουργείο Μετανάστευσης, µπορώ να
σας πω πάρα πολλά για το πρόγραµµα «PHILOS II», θετικά και
αρνητικά, παρά τις προσπάθειες. Ξέρω ότι κάθε ένας εργαζόµε-
νος έκανε τα καλύτερα που µπορούσε. Σχεδιαστικά ίσως να είχε
ανάγκη διαφορετική το πρόγραµµα εξαρχής. Υπήρξαν και σχετι-
κές παρατηρήσεις από την Κοµισιόν για το πώς πρέπει να βελ-
τιωθεί το πλαίσιο. Γι’ αυτό το Υπουργείο Μετανάστευσης.
ανέπτυξε το πρόγραµµα «ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ» ξεχωρίζοντας τα δύο
κοµµάτια, της πρωτοβάθµιας και το κοµµάτι το αµιγώς ιατρικό
που αφορά άλλου τύπου υπηρεσίες και το κοµµάτι δηµόσιας
υγείας, πρόληψης µεταδιδόµενων νοσηµάτων, που πολλές
φορές απειλούν αυτούς τους πληθυσµούς, όπως για παράδειγµα
η φυµατίωση και άλλα που αφορούν στο κοµµάτι του ΕΟΔΥ. 

Επειδή, όµως, δεν είναι σωστό να απαντώ εγώ εκ µέρους του
Υπουργείου Μετανάστευσης –το αντιλαµβάνεστε- και ειδικά στα
θέµατα που θίγετε που αφορούν τις εργασιακές σχέσεις και όχι
την ουσία του προγράµµατος σε σχέση µε τη δηµόσια υγεία, νο-
µίζω ότι θα µπορούσε να επαναληφθεί αυτή η ερώτηση λίγο πιο
συγκεκριµένα –αυτή τουλάχιστον είναι η δική µου σκέψη, µπορεί

να τη βρείτε χρήσιµη- για να έρθει ο αρµόδιος Υπουργός να σας
απαντήσει.

Από την άλλη, ξαναλέω ότι νοµίζω πως είναι σηµαντικό να
λάβει κανείς υπ’ όψιν τα σχόλια της Κοµισιόν, τα σχόλια της αξιο-
λόγησης του προγράµµατος «PHILOS II» όπως έκλεισε στην προ-
ηγούµενη προγραµµατική, ανεξάρτητα από το πώς υλοποιείται.
Να πω ότι έχει γίνει σύννοµα η διαδικασία από το Υπουργείο Με-
τανάστευσης. Δεν υπάρχει τίποτα σε σχέση µε κρυφά ή αυτό που
είπατε πώς ανατέθηκε στον ανάδοχο, κ.λπ.. Είναι µία σύννοµη,
ανοικτή διαδικασία, νοµιµότατη που έχει κάνει το Υπουργείο Με-
τανάστευσης. Ο Διεθνής Οργανισµός Μετανάστευσης είναι διε-
θνής οργανισµός που σηµαίνει ότι είναι ο Οργανισµός Ηνωµένων
Εθνών. Δεν θα µπορούσε να συµβληθεί ποτέ σε κάτι το οποίο δεν
είναι σύννοµο, οπότε σε σχέση µε το κοµµάτι που αφορά την κά-
λυψη των αναγκών νοµίζω ότι είναι προφανές ότι έχουν ληφθεί
όλα τα απαραίτητα µέτρα.

Σε σχέση µε το κοµµάτι που έχει να κάνει µε τις εργασιακές
σχέσεις που είναι κάτι διαφορετικό, εγώ δεν είµαι αρµόδια για
να σας απαντήσω.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κοµνηνάκα, ορί-

στε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κυρία Υπουργέ, µας απασχόλησε σε

ποιο Υπουργείο θα πρέπει να απευθυνθούµε. Όµως, σας τόνισα
και στην πρωτολογία ότι επιµένουµε να απευθυνόµαστε προς το
Υπουργείο Υγείας γιατί είναι ένα θέµα που αφορά την προστασία
της υγείας, ανεξάρτητα προς ποιον απευθύνεται, ιδιαίτερα όταν
µιλάµε για ευάλωτα κοµµάτια του πληθυσµού, όπως είναι ο προ-
σφυγικός πληθυσµός και στις δοµές που δηµιουργούνται πολλές
φορές και συνθήκες δύσκολες επιδηµιολογικά, κ.λπ..

Εποµένως θεωρούµε ότι η προστασία της δηµόσιας υγείας
είναι ένα θέµα που πρωτίστως αφορά το Υπουργείο Υγείας και
δεν θα πρέπει να δίνεται µέσω του Υπουργείου Μετανάστευσης
που λειτουργεί τελικά ως ντίλερ των ιδιωτικών επιχειρηµατικών
συµφερόντων. Διότι αυτό ήταν όταν παραδίδεται τελικά η φρον-
τίδα της δηµόσιας υγείας σε έναν τεράστιο ιδιωτικό κολοσσό της
υγείας και στις διάφορες ΜΚΟ που υπάρχει γνωστή αρνητική εµ-
πειρία στο πώς λειτούργησε τα προηγούµενα χρόνια µια τέτοια
επιλογή. Πολύ περισσότερο, όταν ο ίδιος ο Παγκόσµιος Οργανι-
σµός Υγείας λέει ότι η παγκόσµια υγεία δεν µπορεί να υπάρξει,
αν υπάρχουν τµήµατα του πληθυσµού χωρίς φροντίδα υγείας. 

Άρα, ποιο είναι το αρµόδιο Υπουργείο; Δεν επιµένω στην αρ-
µοδιότητα. Να µπούµε στην ουσία. Τι θα γίνει από τη Δευτέρα
τους µήνες Ιούλιο και Αύγουστο στις δοµές που είναι δεδοµένο
–το έχουν κάνει ξεκάθαρο οι εκπρόσωποι του ΔΟΜ- ότι πριν από
τις 15 Σεπτέµβρη δεν υπάρχει περίπτωση να είναι έτοιµοι για να
λειτουργήσουν το πρόγραµµα «ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ»;

Τι θα γίνει, λοιπόν, µε την παροχή υγείας σ’ αυτό τον ευάλωτο
πληθυσµό τους µήνες Ιούλιο και Αύγουστο; Ποιος θα φροντίζει
γι’ αυτό; Τι θα γίνει µε τη λειτουργία των νοσοκοµείων και τις
βάρδιες από Δευτέρα; Διότι σας είπα –και επιµελώς αποφύγατε
να απαντήσετε- ότι µέρος αυτών των εργαζοµένων σήµερα κα-
λύπτουν για χρόνια κενά και τρύπες στο διαλυµένο και υποστε-
λεχωµένο σύστηµα υγείας στα νοσοκοµεία, στα κέντρα υγείας,
στα ΕΚΑΒ. Είναι αυτοί οι εργαζόµενοι για τους οποίους κανένας
δεν απαντά τι θα γίνουν. Αν δεχτούµε για τους υπόλοιπους ερ-
γαζόµενους των δοµών ότι µπορεί και κάποιοι από αυτούς και µε
ορισµένους όρους να περάσουν στο πρόγραµµα «ΙΠΠΟΚΡΑ-
ΤΗΣ», αυτοί οι εργαζόµενοι τι θα γίνουν; 

Να σας πω συγκεκριµένα παραδείγµατα. Πώς θα βγαίνουν
από Δευτέρα οι βάρδιες στο Νοσοκοµείο «ΈΛΕΝΑ», για παρά-
δειγµα, που τέσσερις-πέντε µαίες είναι εργαζόµενες µε τέτοιου
είδους προγράµµατα; Και να µην µπω στην περιπτωσιολογία. Τι
θα γίνει µε τα δικαιώµατα αυτών των εργαζοµένων που βρίσκον-
ται υπό καθεστώς οµηρίας επί τέσσερα-πέντε χρόνια; Να µην
αναφερθώ στο πώς «πετσοκόφτηκαν» οι αµοιβές κατά 40% των
εργαζοµένων που ήταν στις δοµές. Όµως, ακόµη και αυτοί µετά
από τόσα χρόνια που έχουν αποκτήσει µια πολύτιµη εµπειρία και
θα µπορούσαν να παρέχουν υπηρεσίες στις υποστελεχωµένες
δηµόσιες δοµές υγείας και είναι κάτι παραπάνω από αναγκαίοι,
καλούνται, σύµφωνα µε την προκήρυξη, πάλι σε συνέντευξη. Δεν
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είναι εξασφαλισµένο καν ότι το σύνολό τους θα απορροφηθεί
στο νέο πρόγραµµα «ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ», ούτε πολύ περισσότερο οι
όροι απορρόφησής τους. Διάφορα ειπώθηκαν από τον ιδιώτη
επιχειρηµατία στη συνάντηση για µπλοκάκια κ.λπ., δηλαδή µε κα-
νέναν τρόπο δεν εξασφαλίζεται η εργασία τους µε όρους µονι-
µότητας, µε όρους πλήρους ασφάλισης κ.λπ.. 

Τέλος, τι θα γίνει µε τους διερµηνείς και διοικητικούς υπαλλή-
λους που δεν προβλέπεται µε τίποτα ότι θα απορροφηθούν στο
πρόγραµµα «ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ»; Εµείς ρωτάµε και για την ουσία. Πώς
θα παρέχεται, για παράδειγµα, η υπηρεσία του ψυχολόγου στις
δοµές των προσφύγων χωρίς τους διερµηνείς; Θα γίνεται µε
google translate στα φαρσί η επαφή των ψυχολόγων µε τους πρό-
σφυγες; Είναι και η ουσία προβληµατική, το γεγονός ότι εγκατα-
λείπεται πραγµατικά στην τύχη του ένα τόσο ευαίσθητο ζήτηµα. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, ξανά, γιατί αφορά το Υπουργείο σας το
πώς θα καλυφθεί αυτό, ιδιαίτερα στο διάστηµα που µεσολαβεί,
στο κενό που υπάρχει, αλλά και στο διηνεκές. Είναι θέµα που θα
πρέπει να προβληµατίζει το Υπουργείο αν µε όρους και µε την
επίβλεψη του δηµοσίου θα παρέχεται η υγεία σε αυτές τις δοµές
ή µε όρους κέρδους µε την ευθύνη ενός ιδιωτικού οµίλου υγείας
που έχει άλλα κριτήρια για την παροχή υγείας. Βέβαια, δεν µας
ξενίζει αυτό, όταν αυτή η επιλογή επιλέγεται σε όλη τη δηµόσια
υγεία, δηλαδή να παραχωρείτε στους ιδιώτες.

Σας ρωτάµε ξανά πώς θα διασφαλιστεί η ένταξη αυτών των
πολύτιµων εργαζοµένων στις αναγκαίες κρατικές δοµές υπηρε-
σιών της δηµόσιας υγείας µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά
δικαιώµατα και αυτό δεν αφορά µόνο τις προσφυγικές δοµές,
αλλά και τα νοσοκοµεία και τα κέντρα υγείας, στα οποία πραγ-
µατικά είναι κάτι παραπάνω από αναγκαίοι αυτοί οι άνθρωποι και
εργάζονται σήµερα και γι’ αυτούς δεν υπάρχει καµµία απάντηση
στο τι θα γίνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, απ’ όσο µπορώ τουλάχιστον να κατανοήσω,
νοµίζω ότι έχετε µια αγωνία τι θα απογίνουν οι εργαζόµενοι και
έρχεστε εδώ και µου κάνετε ουσιαστικά µια -επιτρέψτε µου τον
όρο και συγγνώµη, αλλά δεν µπορώ να σκεφτώ µια πιο κατάλ-
ληλη λέξη- συνδικαλιστικού τύπου ερώτηση.

Γιατί το λέω αυτό, κυρία Κοµνηνάκα; Διότι µου λέτε ότι παρα-
δίδουµε την υγεία στους ιδιώτες. Από τη µία προσπαθείτε να δεί-
ξετε ότι έχουµε ανάγκες στο σύστηµα υγείας. Μα, δεν εµποδίζει
κανείς κανέναν εργαζόµενο αυτήν τη στιγµή σε ανοιχτές προκη-
ρύξεις που υπάρχουν του Υπουργείου Υγείας -και είναι αρκετές-
να κάνει αίτηµα να προσληφθεί ως µόνιµο προσωπικό. Από τη
µία, λοιπόν, προσπαθείτε να εστιάσετε στο τι θα γίνει στην ερ-
γασιακή σχέση και για να µπορέσετε να αιτιολογήσετε αυτό το
ενδιαφέρον, µου λέτε µία για κενά στις δοµές, µία για κενά εδώ,
µία για κενά εκεί.

Είπατε και κάτι το οποίο θα µου επιτρέψετε, επειδή πραγµα-
τικά δεν επιτρέπεται να ακούγονται τέτοια πράγµατα εδώ µέσα,
να το αποσαφηνίσω. Δεν µπορώ να φανταστώ ότι υπάρχει εκλεγ-
µένος Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου που να ισχυρίζεται
ότι ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών επιχειρεί εις βάρος των δι-
καιωµάτων και της υγείας των ανθρώπων να κάνει δεν ξέρω τι µε
αφορµή το κέρδος. Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα, κυρία Κο-
µνηνάκα. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: … (Δεν ακούστηκε)
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Σας παρακαλώ. Δεν σας διέκοψα. Σας άκουσα µε πολλή προ-
σοχή και σεβασµό.

Το Υπουργείο Μετανάστευσης χρησιµοποιεί νόµιµες διαδικα-
σίες σε συνεργασία µε τον Διεθνή Οργανισµό Μετανάστευσης,
ο οποίος είναι Οργανισµός των Ηνωµένων Εθνών, έχει συγκεκρι-
µένους κανόνες να καλύψει και πραγµατικά δεν µπορώ να φαν-
ταστώ κάτι άλλο. Ίσως να µη γνωρίζετε ότι αυτές οι διαδικασίες
γίνονται κατόπιν εγκρίσεως της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Δηλαδή
όλοι αυτοί οι φορείς, ο ΟΗΕ, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ο Διεθνής
Οργανισµός Μετανάστευσης, το Υπουργείο παραβιάζουν τα δι-
καιώµατα των ανθρώπων και κάνουν κάτι µε σκοπό το κέρδος;

Δεν είναι έτσι, κυρία Κοµνηνάκα και το γνωρίζετε. Καταλαβαίνω
την αγωνία σας για το κοµµάτι που αφορά τις εργασιακές σχέ-
σεις. Είναι στον ιδεολογικό σας πυρήνα αυτή η προσέγγιση και
το κατανοώ. Από την άλλη, όµως, να µη διαστρεβλώνουµε την
πραγµατικότητα. 

Ξαναλέω: Εµείς ως Υπουργείο Υγείας έχουµε µια σειρά από
προγράµµατα σε εξέλιξη, προκειµένου να διευκολύνουµε έτι πε-
ραιτέρω τις ανάγκες, την πρόσβαση των ανθρώπων στην υγεία.
Μία από αυτές είναι η διαπολιτισµική διαµεσολάβηση και εργα-
ζόµαστε από κοινού µε το Υπουργείο Μετανάστευσης για να
υπάρξει οριζόντια συνεργασία σε σχέση µε τα κοµµάτια που
αφορούν τη φροντίδα των βρεφών, των γυναικών, µια σειρά από
θέµατα. Αυτό που µε ρωτάτε σήµερα είναι κάτι άλλο και η δευ-
τερολογία σας εκφεύγει της ερώτησης που έχετε καταθέσει και
µία µιλάµε για τα νοσοκοµεία, µία για τα κέντρα υγείας κ.λπ..

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Τι θα γίνουν οι συγκεκριµένοι εργαζό-
µενοι …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κυρία Κο-
µνηνάκα.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Να τελειώσω µε το εξής: Ξέρετε, κυρία Κοµνηνάκα, προκειµένου
να καλυφθούν οι δαπάνες υγείας του πληθυσµού αυτού, οι
οποίες έχουν ένα υψηλό κοµµάτι που αφορά στη χρηµατοδό-
τηση, η Κυβέρνηση αυτή -διότι πριν δεν ήταν αυτή η κατάσταση,
δεν χρηµατοδοτούνταν από κοινοτικά κονδύλια- θέσπισε µια
σειρά από διαδικασίες, µεταξύ των οποίων και το ΠΑΑΥΠΑ, για
να µπορεί να απορροφά κοινοτικά κονδύλια και να πληρώνει τις
δαπάνες υγείας προσφύγων και µεταναστών. Αυτό το λέω γιατί
χωρίς αυτά τα κονδύλια, η µόνη πηγή χρηµατοδότησης είναι οι
φόροι. Προσωπικά θεωρώ απαράδεκτο σε µια χώρα σαν τη δική
µας, µε τόσες ανάγκες, µετά από δεκαετή κρίση, µετά από τόσες
περιπέτειες, να πληρώνουµε από την τσέπη µας δαπάνες για ένα
πρόβληµα το οποίο δεν δηµιούργησε η χώρα. 

Εµείς δεχόµαστε πληθυσµό, σεβόµαστε τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα, προσπαθούµε να ανταποκριθούµε στις ανάγκες των αν-
θρώπων και στην υγεία και στα ψυχοκοινωνικά θέµατα. Γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά το έργο που έχει γίνει και µε τους ευάλωτους
πληθυσµούς και µε τα ασυνόδευτα, αλλά από την άλλη δεν
µπορώ να ακούω εδώ ότι µε ένα µαγικό τρόπο θα πάµε να µονι-
µοποιήσουµε εκατοντάδες ανθρώπους στο δηµόσιο µε πρό-
σχηµα ότι θα πάµε να εξυπηρετήσουµε τις ευαλωτότητες και τις
ανάγκες υγείας του πληθυσµού. 

Πιστέψτε µε για το πρόγραµµα «PHILOS». Μπορείτε να δείτε
τα αντίστοιχα reports. Δεν είναι δικά µου λεγόµενα. Είναι της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, αν θεωρείτε ότι είναι αξιόπιστη. Λέει τις
αδυναµίες και πώς έπρεπε να αναδιαµορφωθεί. Μαζί µε την Κο-
µισιόν έγινε ο επανασχεδιασµός. Με την έγκριση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής το Υπουργείο Μετανάστευσης και ο Διεθνής
Οργανισµός Μετανάστευσης προχώρησαν σε αυτή τη διαδικα-
σία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω

ότι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευάγγελος Συρίγος
αιτείται άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τη Δευ-
τέρα 1 Ιουλίου έως και την Πέµπτη 4 Ιουλίου 2024. Η Βουλή εγ-
κρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 1155/20-6-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νι-
κολαΐδη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού µε θέµα: «Μεγάλη και αδικαιολόγητη καθυστέρηση
στη χορήγηση οικονοµικών παροχών σε αθλητές και αθλήτριες
υψηλών διακρίσεων από την Πολιτεία».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ιωάννης Βρούτσης.

Κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι στο θέµα των οικονοµικών πα-
ροχών των αθλητών µε υψηλές διακρίσεις. Όπως γνωρίζετε, στις
17 Ιανουαρίου του 2024 καταθέσαµε γραπτή ερώτηση για το ζή-
τηµα αυτό. Στις 2 Φεβρουαρίου λάβαµε την απάντησή σας, από
την οποία διαπιστώσαµε ότι οι οικονοµικές παροχές σε αθλητές
και αθλήτριες που έχουν πετύχει υψηλές διακρίσεις καταβάλλον-
ται µε τεράστιες καθυστερήσεις που αγγίζουν τα τέσσερα χρό-
νια, όσα δηλαδή και τα έτη µιας Ολυµπιάδας. 

Νοµίζω ότι και εσείς αντιλαµβάνεστε ότι αυτό που συµβαίνει
αποτελεί άδικη αντιµετώπιση προς τους αθλητές αυτούς, να συµ-
περιφέρεται δηλαδή η Κυβέρνηση µε αυτό τον τρόπο στους
αθλητές που µε κόπο και µεγάλες προσωπικές θυσίες κάνουν
υπερήφανους τους Έλληνες µε τις επιδόσεις τους και τα µετάλ-
λιά τους. Θεωρώ ότι δεν µπορεί να γίνει αποδεκτό από κανέναν
µας να καταβάλλεται η οικονοµική βοήθεια µε αυτές τις τερά-
στιες καθυστερήσεις, καθώς έτσι χάνεται στην πραγµατικότητα
το νόηµά της. 

Οι άνθρωποι αυτοί, κύριε Υπουργέ, έχουν µεγάλες ανάγκες.
Προπονούνται συνεχώς για να µπορούν να διατηρηθούν σε
υψηλό επίπεδο και γι’ αυτό οφείλουµε να τους στηρίζουµε
άµεσα, χωρίς χρονοτριβές και χωρίς γραφειοκρατία, έτσι ώστε
απερίσπαστοι να συνεχίζουν την προσπάθειά τους και τον αγώνα
τους. 

Κύριε Υπουργέ, αναµένουµε να λάβετε άµεσα πρωτοβουλίες
ώστε να ελαχιστοποιηθούν οι χρόνοι καταβολής των οικονοµικών
αυτών παροχών και πράγµατι να είµαστε όλοι µαζί πλάι σε αυ-
τούς τους ανθρώπους που προσφέρουν σηµαντικές υπηρεσίες
στη χώρα µας και µεγάλες συγκινήσεις στις Ελληνίδες και στους
Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βρούτση, έχετε

στη διάθεσή σας τα επόµενα τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Νικολαΐδη, θέλω να ξεκινήσω αποδίδοντας πραγµατικά

προς εσάς ευαισθησία για ένα ζήτηµα το οποίο απασχόλησε και
µένα ως Υπουργό από την πρώτη στιγµή, και σας συγχαίρω γι’
αυτό. Γιατί εδώ ο κοινοβουλευτικός έλεγχος ακριβώς σε αυτό
αποσκοπεί: στον έλεγχο της Κυβέρνησης εκ µέρους των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων. Υπεισέρχεστε σε ένα ζήτηµα το οποίο
πραγµατικά και αδικίες δηµιουργεί απέναντι στους αθλητές µας
και δικαιολογηµένα θεωρείτε µεγάλη την καθυστέρηση. Πράγ-
µατι, είναι µεγάλη η καθυστέρηση. Σε αυτό το οποίο δεν θα συµ-
φωνήσουµε είναι ότι είναι αδικαιολόγητη, και θα εξηγήσω γιατί. 

Με την ευκαιρία όµως της ερώτησής σας αυτής να σας πω,
επειδή µιλάµε για τον αθλητισµό, ότι υπήρξε και από τη µεριά τη
δική σας και του κόµµατός σας ακόµα µία πολιτική χρονική
στιγµή όταν πριν τέσσερις – πέντε µήνες στο κρίσιµο και µεγάλο
νοµοσχέδιο για την αντιµετώπιση της αθλητικής βίας το κόµµα
σας, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, στήριξε το νοµοσχέδιο και σή-
µερα, τέσσερις µήνες µετά, αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο αντι-
µετωπίστηκε θετικά από την Κυβέρνηση -λογικά, γιατί εκείνη το
έφερε- και από εσάς και από κάποια άλλα κόµµατα, φαίνεται ότι
αποδίδει για πρώτη φορά καρπούς και έχει θετικό αποτύπωµα.
Άρα η επιτυχία αυτή διαχέεται σε όσους πίστεψαν ότι αυτό το
νοµοσχέδιο έρχεται να αντιµετωπίσει ένα κρίσιµο ζήτηµα που λέ-
γεται «βία στον αθλητισµό», κάτι το οποίο µας ενώνει ως πολιτικό
σύστηµα. Και όπως έλεγα και τότε, και το αποδέχεστε και εσείς,
ο αθλητισµός δεν έχει χρώµα, δεν έχει κοµµατικό πρόσηµο, ενώ-
νει και χτίζει γέφυρες επικοινωνίας µεταξύ λαών και κοινωνιών.

Στη βάση, λοιπόν, αυτή θέλω να σας πω -και θα απαντήσω επι-
σταµένως και αναλυτικά στη δεύτερη τοποθέτησή µου- ότι το
συγκεκριµένο ζήτηµα που αφορά την καθυστέρηση δεν είναι αδι-
καιολόγητο -έρχοµαι σε αυτό-, για τον εξής απλό λόγο. Αναλαµ-
βάνοντας το Υπουργείο Αθλητισµού -το αναβαθµισµένο τώρα
πλέον από Υφυπουργείο σε Υπουργείο Αθλητισµού- διαπίστωσα
ότι όντως είχαµε τρεις καθυστερήσεις: τις αµοιβές ή τα πριµ των
αθλητών του 2019, του 2020 και του 2021. Αξιολογώντας τους
χρόνους που αποδίδονταν στο παρελθόν, οι χρόνοι που αποδί-
δονταν ήταν αυτοί που περιγράψατε: τέσσερα χρόνια. Έτσι, λοι-
πόν, έπρεπε µε µεγάλη ταχύτητα, µε έναν διαφορετικό τρόπο,

να αντιµετωπίσω -µαζί µε τις υπηρεσίες µου- τις καταβολές των
πριµ και του 2019 και του 2020 και του 2021, γιατί αν το άφηνα
σε χρόνους -θα το εξηγήσω στη δευτεροµιλία µου- να εξελιχθεί
στη βάση τού πώς το παρέλαβα και ίσχυε για πολλά-πολλά χρό-
νια πριν, στην ίδια διαδικασία, αφού δεν άλλαξε τίποτα, τότε τα
πριµ του 2021 των αθλητών θα πληρώνονταν το 2025. Άρα λοι-
πόν σήµερα -και θα εξηγήσω πώς- είµαι στην ευχάριστη θέση να
σας πω ότι και το 2019 ήδη έχει πληρωθεί, το 2020 βρίσκεται σε
διαδικασία πληρωµής µέσα στον Ιούνιο και το 2021 θα σας πω
πότε ακριβώς πληρώνεται στη δευτεροµιλία µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Νικολαΐδη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το έχουµε συζητήσει πολλές φορές και εγώ

ως ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής για το νο-
µοσχέδιο για την οπαδική βία είχα ταχθεί υπέρ, όπως και το
κόµµα µου, γιατί η βία στα γήπεδα πρέπει να σταµατήσει. Και
όπως είπατε και εσείς, το είπαµε και εµείς ότι ο αθλητισµός, η
υγεία, η παιδεία, η άµυνα δεν έχουν χρώµατα, δεν έχουν κόµ-
µατα. Πρέπει έπειτα από συζητήσεις να βγάζουµε αποτελέσµατα
για το καλό των Ελλήνων.

Από εκεί και πέρα, θα ήθελα να σας πω ότι το 2024 -το γνωρί-
ζουµε όλοι- είναι µια ολυµπιακή χρονιά. Σε λίγες µέρες η εθνική
µας αποστολή θα ταξιδέψει στο Παρίσι και περιµένουµε από
αυτά τα παιδιά να µας φέρουν επιτυχίες. Αυτό που ζητάνε οι
αθλητές µας για να συνεχίσουν τον αγώνα τους και να µας κά-
νουν εµάς ως Ελληνίδες και ως Έλληνες υπερήφανους είναι να
παίρνουν αυτά που δικαιούνται και να τα παίρνουν στον σωστό
χρόνο.

Νοµίζω ότι η απάντησή σας καλύπτει όλους αυτούς τους αθλη-
τές. Εύχοµαι να φτάσουµε στο σηµείο να πληρωθούν και τις δια-
κρίσεις τους το 2023, όσο πιο γρήγορα γίνεται. Και θα πω ένα
µεγάλο ευχαριστώ για την καλή συνεργασία που έχουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βρούτση, έχετε
τα επόµενα λεπτά για τη δευτερολογία σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Συνεχίζοντας στο ίδιο καλό
κλίµα της επίκαιρης ερώτησης του αγαπητού συναδέλφου κ. Νι-
κολαΐδη να προσθέσω για την αντιµετώπιση της αθλητικής βίας
ότι είναι µια διαρκής προσπάθεια. Αυτή δεν τελειώνει ποτέ. Στη
βάση αυτής της προσπάθειας, κύριε Νικολαΐδη, σε επικείµενο
νοµοσχέδιο που θα έρθει σε λίγες µέρες θα διευρύνουµε τις αρ-
µοδιότητες όσον αφορά τις περιπτώσεις παραβατικότητας και
στο µπάσκετ, στο οποίο µε υπουργική απόφαση θα έρθει και εκεί
το ηλεκτρονικό εισιτήριο µε την ταυτοπροσωπία, έτσι ώστε να
κλείσει και το θέµα των αγώνων του µπάσκετ στο ζήτηµα της ταυ-
τοπροσωπίας των εισιτηρίων, κάτι που ήδη γίνεται στο ποδό-
σφαιρο, για να σταµατήσει να είναι ξέφραγο αµπέλι και το
γήπεδο του µπάσκετ. Και επίσης, στα γήπεδα του µπάσκετ θα
απαγορευτεί επί ποινή κλεισίµατος των αγώνων από φιλάθλους,
σε περίπτωση που πέσουν καπνογόνα ή ανάψουν φωτοβολίδες.
Αυτά είναι δύο καινούργια στοιχεία τα οποία θα τα δείτε τις επό-
µενες µέρες.

Πάµε τώρα στο ζήτηµα το συγκεκριµένο. Ναι, κύριε Νικολαΐδη,
πρόκειται για αδικία, συµφωνήσαµε. Πρόκειται για καθυστέρηση,
συµφωνήσαµε. Πρόκειται για αδικαιολόγητη καθυστέρηση; Όχι,
γιατί σας είπα ότι οι χρόνοι ήταν για πολλές δεκαετίες οι ίδιοι.
Τώρα είµαστε µπροστά σε ένα ζήτηµα. Για φέτος είµαστε στην
ευχάριστη θέση να πούµε ότι ενώ για το 2021 θα έπρεπε να πλη-
ρωθούν το 2025, η πληρωµή θα γίνει µέχρι τέλος, µέσα στον Ιού-
λιο τουλάχιστον, ή να πω και κάποιες µέρες του Αυγούστου. Ήδη
στην πρώτη υπουργική απόφαση που χρειάστηκε δεσµεύτηκαν
τα ποσά των 3.358.750 από τον εξαιρετικό Υπουργό κ. Πετραλιά,
«κλειδώθηκαν» τα χρήµατα, ήρθε η υπουργική απόφαση. Και
όσον αφορά τη δεύτερη υπουργική απόφαση, έπρεπε να κλη-
θούν όλοι οι αθλητές και κλήθηκαν να φέρουν τα δικαιολογητικά
-η προθεσµία της καταληκτικής ηµεροµηνίας είναι 7 Ιουλίου- οι
οµοσπονδίες πλέον και µε βάση τα δικαιολογητικά βγαίνει µία
δεύτερη υπουργική απόφαση βάσει της οποίας πληρώνεται ο κα-
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θένας στον λογαριασµό του από τα 3.358.750 το ποσό που του
αναλογεί. Άρα πιο µπροστά, πιο γρήγορα, µε την ίδια διαδικασία. 

Εγείρεται ένα ερώτηµα, πώς µπορούµε να νικήσουµε τον µακρύ
αυτό χρόνο. Και εδώ έρχεται το δεύτερο ζήτηµα που επ’ ευκαιρία
της ερώτησής σας θέλω να σας πω πώς θα αντιµετωπίσουµε µία
διαδικασία πάγια πολλών δεκαετιών. Ναι, τώρα µπορούµε να ατε-
νίζουµε µε αισιοδοξία την αντιµετώπιση της γραφειοκρατίας στο
µέλλον, µέσα από τη µεγάλη µεταρρύθµιση που έγινε στις 21
Μαρτίου, όπως υποσχέθηκα από την πρώτη µέρα που ανέλαβα το
Υπουργείο Αθλητισµού. Η µεγάλη µεταρρύθµιση, αντίστοιχη της
«ΕΡΓΑΝΗ» που δηµιούργησα στο Υπουργείο Εργασίας, ήταν η
χαρτογράφηση του αθλητισµού της χώρας µας ψηφιακά η οποία
συντελέστηκε µε τη µεταρρύθµιση «e-Kouros» από τις 21 Μαρτίου.
Από τις 21 Μαρτίου του 2024 η Ελλάδα για πρώτη φορά έχει ψη-
φιοποιήσει τον αθλητισµό της, γνωρίζοντας ανά δήµο, ανά περι-
φέρεια, ανά νοµό όλα για τον αθλητισµό: αθλητικά σωµατεία,
αθλητές, προπονητές, τα πάντα. Είναι µία καινοτοµία για τον ελ-
ληνικό αθλητισµό, η οποία είναι αποτυπωµένη και είναι κτήµα όλων
των Ελλήνων και του ελληνικού αθλητισµού, και των παραγόντων,
και των φιλάθλων, και µπορεί ο οποιοσδήποτε να επισκεφθεί την
ιστοσελίδα του Υπουργείου Αθλητισµού και να δει αναλυτικά το
«e-Kouros» και ό,τι στοιχείο θέλει. 

Τι ετοιµάζουµε, λοιπόν; Η πρώτη αποτύπωση του «e-Kouros»
δηµιούργησε και την πρώτη έκθεση, την ψηφιοποιηµένη. Άρα
όλος ο ελληνικός αθλητισµός, όσοι ενδιαφέρονται, αθλητές, πα-
ράγοντες, µπορούν να δουν ψηφιοποιηµένο τον ελληνικό αθλη-
τισµό για το κάθε άθληµα ξεχωριστά και την κάθε περιοχή
ξεχωριστά. 

Στη δεύτερη έκδοση του «e-Kouros», που ετοιµάζεται τώρα
καθώς υποβάλλονται νέα στοιχεία, ετοιµάζουµε µία καινοτοµία
η οποία λέγεται ψηφιακή θυρίδα του αθλητή. Η ψηφιακή θυρίδα
του αθλητή θα δώσει την εξής δυνατότητα. Θα σας δώσω ένα
παράδειγµα. Γίνεται ένα πανελλήνιο πρωτάθληµα ενός αθλήµα-
τος χ. Δεν λέω ποιο, για να µην υπάρχει παρερµηνεία υποστήρι-
ξης κάποιου αθλήµατος. Όταν γίνεται το πανελλήνιο
πρωτάθληµα χ, την ηµέρα που διεξάγεται καθώς βγαίνουν τα
αποτελέσµατα, οι νικητές αθλητές, 1η, 2η, 3η θέση, Under 21, κα-
νονικά ανδρών, γυναικών, αυτό χρειάζεται µία γραφειοκρατία
που ξεπερνάει το ενάµισι µε δύο χρόνια για να φτάσουν τα απο-
τελέσµατα αυτά στο Υφυπουργείο Παιδείας, διότι είναι χειρό-
γραφα, φεύγουν από τις οµοσπονδίες και επικυρώνονται από το
Υπουργείο Παιδείας µε µεγάλη χρονική καθυστέρηση. Εκεί θα
έρθει η ψηφιακή θυρίδα του αθλητή -γιατί τώρα µπορούµε µε το
«e-Kouros»-, δεν θα υπάρξει πλέον τίποτα χειρόγραφο, αλλά από
το 2025 και µετά όλα θα είναι ψηφιοποιηµένα, θα εντάσσονται
στο «e-Kouros» και σε χρόνο δευτερολέπτων το Υπουργείο Παι-
δείας και το Υπουργείο Αθλητισµού θα ξέρει τις επιδόσεις όλων
των αθλητών, αλλά και ο κάθε αθλητής τις δικές του, έτσι ώστε
να νικήσουµε το τέρας της γραφειοκρατίας. 

Πρόκειται για µια δοµική αλλαγή. Η ερώτηση αυτή που µου
κάνετε σήµερα, στο απώτερο µέλλον δεν θα ξαναγίνει ποτέ. Διότι
δεν είναι ότι έλειπαν τα χρήµατα, τα χρήµατα υπήρχαν, αλλά η
γραφειοκρατία ήταν βαριά, η συγκεκριµένη υπουργική απόφαση
δεν ήταν µονή, αλλά ήταν δύο υπουργικές αποφάσεις. Δεκαετίες
τώρα χρειάζονται δύο υπουργικές αποφάσεις για να πληρωθούν
τα πριµ. Αυτό νικιέται, αλλάζει και αισιοδοξώ και εύχοµαι το 2025
πλέον µε την ψηφιακή θυρίδα της µεταρρύθµισης «e-Kouros» να
νικήσουµε το τέρας της γραφειοκρατίας και στον αθλητισµό, που
ήδη ξεκίνησε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη που θα συ-

ζητηθεί είναι η δέκατη πέµπτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό
1173/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Οξυµένο πρόβληµα µε το πόσιµο νερό σε
πολλά χωριά του Δήµου Μύκης στην ΠΕ Ξάνθης». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ.
Σπανάκης.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο να θέσετε το ερώτηµα. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, µε τη σηµερινή ερώτηση του ΚΚΕ µεταφερό-
µαστε σε ένα πανέµορφο µέρος µε θαυµάσιους ανθρώπους.
Πάµε στην ορεινή Ξάνθη, εκεί όπου δυστυχώς για ένα ακόµα κα-
λοκαίρι οι άνθρωποι είναι αντιµέτωποι µε το πρόβληµα της λει-
ψυδρίας, δεν έχουν νερό στα σπίτια τους, κύριε Υπουργέ. Μιλώ
για τον Δήµο Μύκης στην Περιφερειακή Ενότητα της Ξάνθης. Το
πρόβληµα είναι ιδιαιτέρως οξυµένο στον οικισµό του Κενταύρου. 

Κι αν δεν έχει αναδείξει το ΚΚΕ το ζήτηµα αυτό στη Βουλή. Οι
παρεµβάσεις του είναι από το 2017 ακόµα. Συνεχίστηκαν και το
2023. Ωστόσο το πρόβληµα, δυστυχώς, κάθε χρόνο επανέρχεται,
είναι εδώ, οξυµένο όλο και περισσότερο σε διάφορους οικι-
σµούς. Πέρσι ήταν, για παράδειγµα, στον οικισµό της Γλαύκης,
φέτος είναι οξυµένο περισσότερο στον οικισµό του Κενταύρου.
Και µην φανταστούµε ότι αυτοί οι οικισµοί έχουν λίγο πληθυσµό,
το αντίθετο.

Πρόκειται, κύριε Υφυπουργέ, για µια απαράδεκτη κατάσταση,
όπως και να τη δει κανείς, εν έτει 2024 οι κάτοικοι, οι άνθρωποι
αυτής της περιοχής, να στερούνται το πόσιµο νερό, ιδιαίτερα
µέσα στο καλοκαίρι εξαιτίας ενός απαρχαιωµένου δικτύου. Σκε-
φτείτε το εσείς, στο σπίτι σας, να µην έχετε µία ή δύο έστω ώρες
νερό, τι πρόβληµα είναι αυτό. 

Αυτό βέβαια το πρόβληµα είναι που καθιστά και επιτακτική την
ανάγκη να δοθεί άµεση κρατική χρηµατοδότηση για να κατα-
σκευαστούν όλα τα αναγκαία έργα για να λυθεί αυτό το ζήτηµα,
κύριε Υφυπουργέ, και να µη σέρνεται, όπως σέρνονται εδώ και
χρόνια. 

Και να το πούµε αυτό δυστυχώς, αυτή την αναγκαία κρατική
χρηµατοδότηση που απαιτείται για να λυθεί αυτό το χρόνιο πρό-
βληµα που σας περιγράφω των κατοίκων µε το νερό, δυστυχώς,
κύριε Υφυπουργέ, δεν τη διεκδίκησαν αυτή τη χρηµατοδότηση,
όσο δυναµικά θα έπρεπε και µε απαίτηση βέβαια ούτε οι τοπικές
ούτε οι περιφερειακές αρχές εκεί. 

Τη διεκδικούν όµως, τη διεκδίκησαν και συνεχίζουν να τη διεκ-
δικούν -και πολύ καλά κάνουν- οι άνθρωποι εκεί, οι απλοί κάτοικοι,
οι λαϊκοί µε τις κινητοποιήσεις τους, όπως έγινε πρόσφατα στη
Σµίνθη, όπου είναι και η έδρα του Δήµου της Μύκης και το δηµαρ-
χείο της, όπου παρευρεθήκαµε εκεί αντιπροσωπεία του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος της Ελλάδας, υποσχόµενοι µάλιστα να
φέρουµε το πρόβληµα αυτό και στη Βουλή, πράγµα που γίνεται. 

Με βάση, λοιπόν, τα παραπάνω σας ρωτάµε, κύριε Υφυ-
πουργέ, τι θα κάνετε, σε ποιες άµεσες ενέργειες θα προβείτε ως
Κυβέρνηση, ώστε µε κρατική χρηµατοδότηση και ευθύνη να δώ-
σετε επιτέλους µια µόνιµη και οριστική λύση στο πρόβληµα αυτό
και να δηµιουργηθεί ένα σύγχρονο σύστηµα υδροδότησης γι’
αυτά τα χωριά, γι’ αυτούς τους ανθρώπους, µε υγιεινό νερό, πό-
σιµο, φθηνό και σε ποσότητα βέβαια επαρκή για τις ανάγκες των
ανθρώπων που ζουν εκεί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Εσωτερικών κ. Σπανάκης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ πάρα πολύ για το ερώτηµά
σας, αλλά θεωρώ ότι τραγικοποιείτε µια κατάσταση, που δεν
είναι έτσι όπως την περιγράφετε, και κατά δεύτερον απαξιώνετε
τις προσπάθειες και το σηµαντικό έργο, τόσο της περιφέρειας
όσο και του δήµου, του δηµάρχου, της δηµοτικής αρχής του
Δήµου Μύκης. 

Ναι, η περιοχή αυτή έχει τις δικές της ιδιαιτερότητες, όπως και
κάθε περιοχή. Όµως δεν πρέπει να απαξιώνουµε, να υποβαθµί-
ζουµε και να υποτιµούµε τις προσπάθειες που έχουν γίνει µέχρι
σήµερα. 

Εγώ, αν θέλετε, για να σας τα απλοποιήσω λίγο τα ζητήµατα,
επειδή βλέπω ότι ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχετε κάνει
για το συγκεκριµένο θέµα µια ερώτηση τον Ιούλιο του 2017, µια
άλλη ερώτηση τον Αύγουστο του 2023 και µια άλλη ερώτηση τον
Ιούνιο του 2024, θέλω να σας απαντήσω συνολικά και να σας πω
ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, από την µέρα που έχει αναλάβει µέχρι σή-
µερα, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει χρηµατοδοτήσει τον Δήµο
Μύκης µε ποσό ύψους άνω των 14.700.000 ευρώ. Για υλοποίηση
έργων ύδρευσης του δήµου έχουν εγκριθεί χρηµατοδοτήσεις
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ύψους 12.700.000 ευρώ. 
Και ξέρετε πάρα πολύ καλά, γιατί είστε έµπειρος στο Κοινο-

βούλιο, ότι οι πόροι ΚΑΠ µπορούν να αξιοποιηθούν από τον δήµο
για κάλυψη οποιωνδήποτε επενδυτικών αναγκών. 

Πάµε τώρα να πούµε συγκεκριµένα πράγµατα για τον Δήµο
Μύκης. Από τους ΚΑΠ έτους 2023 κατανεµήθηκαν στον δήµο
400.000 ευρώ για την κάλυψη δαπανών, ενώ ίδιο ποσό έχει προ-
γραµµατιστεί και για το τρέχον έτος. Η περαιτέρω διαχείριση γί-
νεται µε σχετικές αποφάσεις του δηµοτικού συµβουλίου, όπως
γνωρίζετε.

Από το Πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» έχουµε χρηµατοδότηση
ύψους 450.000 ευρώ. 

Στο πλαίσιο του Προγράµµατος «Αντώνης Τρίτσης», ο δήµος
υλοποιεί ένα ακόµα έργο, «Αναβάθµιση υποδοµών ύδρευσης
Δήµου Μύκης», στον άξονα «ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ», µε ποσό χρηµατο-
δότησης περίπου 7.200.000 ευρώ και πρωταρχικό στόχο τον εκ-
συγχρονισµό των υποδοµών του δήµου, την προστασία της
δηµόσιας υγείας, τη βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών
στους πολίτες. 

Έχουµε δύο υποέργα. Ακούστε: αντικατάσταση του δικτύου
ύδρευσης και κατασκευή νέων υδατοδεξαµενών οικισµών Εχίνου
και Μελιβοίων του Δήµου Μύκης, συνολικού προϋπολογισµού
περίπου 2.700.000 ευρώ. Το υποέργο αυτό συµβασιοποιήθηκε
στις 5 Οκτωβρίου 2023 και εκτιµάται ότι θα ολοκληρωθεί εντός
δύο ετών. Άρα σήµερα που µιλάµε υπάρχουν έργα σε εξέλιξη
στον συγκεκριµένο δήµο που αναφέρεστε. 

Αντικείµενο του έργου είναι ο σχεδιασµός εσωτερικού δικτύου
ύδρευσης οικισµών Εχίνου και Μελιβοίων, αντικατάσταση πεπα-
λαιωµένων σωληνώσεων µε σύγχρονους αγωγούς και πάρα
πολλά άλλα, τα οποία γίνονται από το έργο αυτό. 

Επίσης δεύτερο υποέργο: επέκταση συστήµατος τηλεµετρίας,
έλεγχος διαρροών ύδρευσης στα εσωτερικά δίκτυα ύδρευσης,
καταµέτρηση δεδοµένων κατανάλωσης στον Δήµο Μύκης, συ-
νολικού προϋπολογισµού 4.500.000 ευρώ. Το υποέργο αυτό δη-
µοπρατήθηκε και βρίσκεται σε διαδικασία αξιολόγησης του
διαγωνισµού. 

Αντικείµενο είναι η εγκατάσταση νέων υποδοµών, σύστηµα τη-
λεελέγχου-τηλεχειρισµού στα εσωτερικά δίκτυα διανοµής πόσι-
µου ύδατος των κυριότερων οικισµών του Δήµου, µεταξύ των
οποίων και του οικισµού Κενταύρου, που αναφέρεστε, καθώς και
σε γεωτρήσεις, δεξαµενές, αντλιοστάσια, που δεν είχαν συµπε-
ριληφθεί σε προηγούµενες χρηµατοδοτικές δράσεις και προ-
γράµµατα, ώστε να επιτυγχάνεται η συγκέντρωση των πληρο-
φοριών από όλες τις εγκαταστάσεις ύδρευσης σε κέντρο ελέγ-
χου και η συνολική επεξεργασίας τους. 

Επιπλέον προβλέπεται αντικατάσταση υφιστάµενων υδροµέ-
τρων κατανάλωσης από νέα, σύγχρονης ψηφιακής τεχνολογίας,
µε δυνατότητα ασύρµατης αποστολής δεδοµένων κατανάλωσης.

Κύριε συνάδελφε, ο Δήµος Μύκης έχει πολλές ιδιαιτερότητες,
κυρίως λόγω του ότι εκτείνεται σε ορεινή περιοχή της οροσειράς
της Ροδόπης. Λόγω της µορφολογίας του εδάφους και του ανά-
γλυφου της περιοχής είναι δύσκολη η συντήρηση και προσέγ-
γιση των πηγών ύδρευσης. Η υδροδότηση όµως των οικισµών
γίνεται από πηγές νερού που η πλειονότητά τους βρίσκεται σε
δύσβατες περιοχές. Σηµειώνεται επίσης ότι δεν υπάρχει και δη-
µοτική επιχείρηση ύδρευσης αποχέτευσης.

Στην προσπάθεια για την αντιµετώπιση των προβληµάτων ο
δήµος έχει προβεί σε σχετικές ενέργειες µετά από µια σειρά σο-
βαρών, σωστών παρεµβάσεων. Συγκεκριµένα, το 2023 στον οι-
κισµό Κενταύρου ολοκληρώθηκε η κατασκευή νέας δεξαµενής
και διάταξη εξωτερικού υδραγωγείου στο πλαίσιο υλοποίησης
του έργου «Βελτίωση - Αντικατάσταση δικτύων ύδρευσης οικι-
σµών Δήµου Μύκης». 

Το έργο αυτό χρηµατοδοτήθηκε από το Επιχειρησιακό Πρό-
γραµµα «Ανατολική Μακεδονία - Θράκη» 2014 - 2020 και είχε συ-
νολικό προϋπολογισµό 1.854.000 ευρώ χωρίς ΦΠΑ. 

Μέσω του έργου αυτού ο δήµος προχώρησε και σε αντίστοι-
χες παρεµβάσεις σε άλλους οικισµούς, όπως Θερµών, Πάχνης,
Εχίνου, Ωραίου, Προσηλίου και Άλµατος και άλλων οικισµών µε
στόχο τη βελτίωση και αντικατάσταση των δικτύων ύδρευσης
των ως άνω οικισµών.

Επιπλέον µε το έργο αυτό ο δήµος ολοκλήρωσε τις απαραίτη-
τες διαδικασίες για τη ρευµατοδότηση του αντλιοστασίου του οι-
κισµού Κενταύρου και τονίζεται ότι εντός των επόµενων ηµερών
αναµένεται και η ρευµατοδότηση των αντλιοστασίων των οικι-
σµών Ζουµπουλίου - Αρναούτ και Προσηλίου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Κλείνω την πρωτολογία µου, λέγοντας ότι και σε επικοινωνία
που είχα προσωπικά µε τον Δήµαρχο Μύκης ήδη αυτή τη στιγµή
προχωράει µελέτη ο Δήµος Μύκης -γιατί είναι µία πολύ σοβαρή
δουλειά- και για την υπογειοποίηση του δικτύου ύδρευσης για
τον συγκεκριµένο οικισµό που αναφέρετε στην ερώτησή σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας

για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, εάν βρισκόταν εδώ ένας

από τους ανθρώπους που ζουν εκεί ξέρετε τι θα σας έλεγε;
Πόσες φορές να τα έχουµε ακούσει αυτά τα πράγµατα; Αυτά τα
έργα που εξαγγέλλονται, τα εκατοµµύρια που «χορεύουν» συνε-
χώς; Το ερώτηµα, όµως, είναι απλό και αµείλικτο, κύριε Υφυ-
πουργέ: Και τότε γιατί δεν έχουν νερό σε αυτές τις περιοχές; Το
πρόβληµα δεν είναι τωρινό, κρατάει χρόνια. 

Έρχεστε εδώ, µάλιστα, και αντί να αναγνωρίσετε το πρόβληµα
λέτε ότι εµείς τραγικοποιούµε το ζήτηµα. Σοβαρά; Πηγαίνετε
λίγο µέχρι εκεί να δείτε, γιατί εµείς έχουµε πάει. Δεν έχουν νερό
στα σπίτια τους, κύριε Υπουργέ, το καταλαβαίνετε; Ξέρετε τι ση-
µαίνει αυτό να µην έχουν νερό στα σπίτια τους οικογένειες που
έχουν µικρά παιδιά, που έχουν γερόντους; Και έρχεστε και λέτε
ότι τραγικοποιούµε το ζήτηµα; Το θέµα του καταλογισµού των
ευθυνών και στις τοπικές αρχές -τις οποίες υπερασπιστήκατε
εδώ- δεν το σχολιάζω, γιατί τους θεωρούµε και αυτούς συνυπεύ-
θυνους στην υλοποίηση της ίδιας αντιλαϊκής πολιτικής µε εσάς.

Συνεχίζω, λοιπόν. Μιλάµε, κύριε Πρόεδρε, για τον πολυπληθέ-
στερο ορεινό δήµο της χώρας. Πάνω από δεκαέξι χιλιάδες άν-
θρωποι ζουν εκεί σε εξήντα οικισµούς, σε µια έκταση εξακοσίων
είκοσι έξι χιλιάδων στρεµµάτων. Ξέρετε τι κάνουν πολλοί άνθρω-
ποι από αυτούς, πολλές οικογένειες; Καταφεύγουν σε ατοµικές
πηγές ύδρευσης, τις λεγόµενες υδροµαστεύσεις, µε όποιον κίν-
δυνο µπορεί να έχουν αυτές για την υγεία τους. 

Εν τω µεταξύ, για την ένταση του προβλήµατος και για το χρό-
νιο, βεβαίως, του προβλήµατος συµβάλλει και η υποστελέχωση
των υπηρεσιών του Δήµου Μύκης για το οποίο είναι υπεύθυνες
όλες οι κυβερνήσεις, όχι µόνο η δική σας. Για παράδειγµα, στον
Δήµο Μύκης αντί να υπηρετούν εβδοµήντα πέντε εργαζόµενοι
υπηρετούν µόνο τριάντα πέντε, ούτε οι µισοί, δηλαδή. 

Άλλα προβλήµατα είναι η διάλυση πρακτικά του Ινστιτούτου
Γεωλογικών Μελετών -το ΙΓΜΕ-, η ελλιπής χρηµατοδότηση των
δήµων που και αυτή όταν γίνεται, γίνεται µε καθυστέρηση. Και
βεβαίως, η υποστελέχωση υπηρεσιών αναγκαίων για την αδει-
οδότηση των γεωτρήσεων. Ξέρετε, η Διεύθυνση Υδάτων Καβά-
λας, όπου κατατίθενται οι αιτήσεις για γεωτρήσεις, λέει ότι για
να ικανοποιηθούν όλα τα αιτήµατα των δήµων και των φορέων
της περιοχής, εξαιτίας της έλλειψης προσωπικού, θα χρειαστούν
πέντε χρόνια. Πέντε χρόνια για να εγκριθεί µία άδεια γεώτρησης,
κύριε Υφυπουργέ. Για αυτά τα πράγµατα µιλάµε. 

Θέλω να αναφερθώ λίγο στο ιστορικό. Το 2017 ο κ. Φάµελλος
-Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ τότε- λέει ότι το πρόβληµα δεν µας
αφορά. Το ζήτηµα της υδροδότησης είναι, λέει, ζήτηµα που
αφορά τους δήµους και πετάει το µπαλάκι από την κυβέρνησή
του. Συνεχίζουµε το 2022 -επί δικής σας τωρινής Κυβέρνησης,
στην προηγούµενη, βεβαίως θητεία- όπου αναγγέλλεται από τον
προκάτοχό σας Υφυπουργό τον κ. Πέτσα ότι γίνεται ένα έργο
ύδρευσης 7 εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο εντάχθηκε στο πρό-
γραµµα «Αντώνης Τρίτσης», τον Απρίλιο του 2022. 

Είµαστε στο 2024, µπαίνει Ιούλιος και νερό δεν έχουν. Και βε-
βαίως, το 2023 το Υπουργείο Υποδοµών και συγκεκριµένα µε την
υπογραφή του κ. Σταϊκούρα -για τις ευθύνες των τοπικών αρχών,
όπως λέγαµε προηγούµενα- λέει ότι σας γνωρίζουµε, απαντών-
τας στην πρόσφατη ερώτησή µας, την περσινή, τον Αύγουστο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΘ’ - 28 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17807



λέει ότι σας γνωρίζουµε -απαντάει σε εµάς- ότι δεν υπήρξε κα-
νένα αίτηµα από τον Δήµο Μύκης για τη χρηµατοδότησή του
ώστε να αποκατασταθούν τα προβλήµατα χρηµατοδότησής του,
επιβεβαιώνοντας δηλαδή αυτά που λέµε εµείς.

Και βεβαίως, παρακάτω συνεχίζουµε, σας είπα για τη Διεύ-
θυνση Υδάτων της Καβάλας. Μιλάµε, δηλαδή, για µια συνεχιζό-
µενη κοροϊδία, κύριε Υφυπουργέ. Μιλάµε για ένα διαρκή
εµπαιγµό. Οι λέξεις που λέω είναι πολύ µετριοπαθείς, θα µπο-
ρούσαν να χρησιµοποιηθούν και βαρύτεροι χαρακτηρισµοί. Και
µάλιστα σε µια περιοχή -αυτό είναι το εξωφρενικό, κύριε Πρό-
εδρε- όπου τα νερά είναι άφθονα, ο υδροφόρος ορίζοντας είναι
πλούσιος, οι πηγές είναι άφθονες. Σκεφτείτε σε µια τέτοια πε-
ριοχή να µην έχουν οι άνθρωποι νερό στο σπίτι τους. Σκεφτείτε
τον παραλογισµό, που βεβαίως δεν είναι παραλογισµός, γιατί και
η σηµερινή Κυβέρνηση, όπως και οι προηγούµενες, έχουν άλλες
προτεραιότητες. Την ίδια στιγµή που εκεί δεν γίνονται τα έργα
για να έχουν αυτοί οι άνθρωποι νερό, την ίδια στιγµή στην ίδια
περιοχή επιδοτούνται αδρά επιχειρήσεις ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας και διάφορες άλλες στην ίδια περιοχή. Η δική σας Κυ-
βέρνηση στέλνει µία φρεγάτα στην Ερυθρά Θάλασσα, δίνοντας
κάθε µέρα µισό εκατοµµύριο ευρώ. Βεβαίως, να µη µιλήσουµε
για τα 21 δισεκατοµµύρια που δώσατε µόνο τα τελευταία τρία
χρόνια για εξοπλισµούς του ΝΑΤΟ. Άλλες είναι οι προτεραιότη-
τές σας για τους ανθρώπους εκεί, για τις ανάγκες τους αυτές
της βασικές. Τους λέτε ότι θα περιµένουν, τους λέτε για τα έργα
που θα χρειαστούν µελέτες. Φέξε µου και γλίστρησα και έργα
ξένων για κλείσιµο.

Είναι φανερό, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι µονόδροµος για τους
ανθρώπους εκείνης της περιοχής -και καλά κάνουν- και έχουν
ήδη ξεκινήσει τους αγώνες, για να διεκδικήσουν αυτά που δι-
καιούνται.

Αυτό που έχουµε να τους πούµε εµείς και από εδώ, από το
Βήµα της Βουλής, είναι ότι θα είµαστε στο πλευρό τους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελή.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας

για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, έχετε κάθε δικαίωµα να διατυπώνετε την
άποψή σας, την επιχειρηµατολογία σας, αλλά και εγώ έχω το δι-
καίωµα να δίνω ξεκάθαρες απαντήσεις και φυσικά, να βάλω ένα
στοπ σε γεγονότα που εσείς περιγράφετε και δεν ισχύουν.

Για παράδειγµα τώρα που µιλάµε, σήµερα που µιλάµε, 28 Ιου-
νίου 2024, ο οικισµός Κενταύρου είπατε ότι δεν έχει νερό. Σας
απαντώ: Αυτό το οποίο λέτε στην αίθουσα του ελληνικού Κοινο-
βουλίου είναι ψέµατα, γιατί ο οικισµός Κενταύρου σήµερα έχει
κανονικά νερό και µάλιστα, η δηµοτική αρχή, ο δήµαρχος, οι υπη-
ρεσίες του δήµου προχωρούν και σε εκπόνηση µελέτης, ώστε να
λυθεί οριστικά το ζήτηµα και το πρόβληµα που υπήρχε τα προ-
ηγούµενα χρόνια.

Όµως, είναι διαφορετικό να λέτε ότι υπάρχουν σπίτια χωρίς
νερό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Τα σπίτια στον οικισµό Κενταύρου έχουν κανονικά νερό.
Άρα, παρακαλώ πολύ να σταµατήσουµε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ µη διακόπτετε. Δεν σας διέκοψε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Επειδή µε ακούν, γι’ αυτό το λέω.
Μάλιστα, να σας ενηµερώσω -και θα χαρώ να έρθετε µαζί µας-

ότι µε τον Υπουργό Εσωτερικών, τον Θοδωρή Λιβάνιο, και πρώην
Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών για θέµατα αυτοδιοίκησης,
θα είµαστε στην Ανατολική Μακεδονία και στη Θράκη αλλά και
στην ευρύτερη περιοχή και θα επισκεφτούµε δήµο, δήµο. Θα
χαρώ να πάµε και παρέα να δούµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Δελή, δεν θα

σας το πω άλλη φορά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Πάµε, όµως, στην απάντηση. Στην πρωτολογία µου ανα-
φέρθηκα σε έργα που έχουν ήδη υλοποιηθεί από τον δήµο για
την αντιµετώπιση προβληµάτων υδροδότησης των οικισµών του.
Η Κυβέρνηση και ειδικά το Υπουργείο Εσωτερικών παρακολου-
θούν από κοντά και ενισχύουν κάθε προσπάθεια βελτίωσης της
ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών στους δηµότες όλων
των δήµων της χώρας, µεταξύ των οποίων και ο ορεινός Δήµος
Μύκης που συζητάµε σήµερα.

Για τον Δήµο Μύκης θέλω να σας πω και τα εξής έργα: καλ-
λιέργεια πηγής στην περιοχή του Δηµαρίου και µεταφορά του
νερού για την ενίσχυση δικτύων ύδρευσης Μελιβοίων και Εχίνου,
µε προϋπολογισµό 1.300.000 ευρώ. Το έργο χρηµατοδοτείται
από το Επιχειρησιακό Πρόγραµµα «Ανατολική Μακεδονία -
Θράκη 2014 - 2020» και θα µεταφερθεί στο Πρόγραµµα «Ανατο-
λική Μακεδονία - Θράκη 2021 - 2027». Το έργο συµβασιοποι-
ήθηκε 6 Οκτωβρίου 2023. Προγραµµατίζεται να έχει ολοκλη-
ρωθεί εντός δύο ετών. 

Αντικείµενο του έργου είναι ο σχεδιασµός µιας διάταξης εξω-
τερικού υδραγωγείου η οποία θα ενισχύει την τροφοδοσία των
υφιστάµενων δεξαµενών των οικισµών Μελιδίων και Εχίνου, εκ-
µεταλλευόµενοι µια φυσική πηγή η οποία εντοπίζεται δυόµισι χι-
λιόµετρα βορειοανατολικά του οικισµού Δηµαρίου.

Δεύτερον, να αναφέρω το έργο για την προµήθεια και εγκα-
τάσταση τηλεµετρίας και ελέγχου διαρροών για την παρακολού-
θηση των δικτύων ύδρευσης δώδεκα οικισµών του Δήµου Μύκης.
Με απόφαση του περιφερειάρχη το έργο εντάχθηκε στο Πρό-
γραµµα «Ανατολική Μακεδονία και Θράκη 2021 - 2027», µε συ-
νολικό προϋπολογισµό ύψους 1.800.000 ευρώ. Αντικείµενο του
έργου είναι η προµήθεια, η εγκατάσταση και να τεθεί σε λειτουρ-
γία το σύστηµα ηλεκτρονικής παρακολούθησης και ανίχνευσης
των υφιστάµενων διαρροών των δικτύων ύδρευσης δώδεκα οικι-
σµών του Δήµου Μύκης, µεταξύ των οποίων και του οικισµού
Κενταύρου.

Τρίτον, να αναφέρω και το έργο για τις εργασίες συντήρησης
και ηλεκτροδότησης αντλιοστασίου πηγής στην περιοχή Ταρισέ
του οικισµού Κενταύρου, συνολικού προϋπολογισµού 100.000
ευρώ, συµπεριλαµβανοµένου και του ΦΠΑ. Η κατασκευή τού
έργου ολοκληρώθηκε και αναµένεται η σύνδεση των εγκαταστά-
σεων του αντλιοστασίου µε το δίκτυο χαµηλής τάσης του ΔΕΔ-
ΔΗΕ. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών, κύριε συνάδελφε, αξιοποιώντας
διάφορα χρηµατοδοτικά εργαλεία, στηρίζει έµπρακτα την τοπική
αυτοδιοίκηση για να µπορέσει να δροµολογήσει αναπτυξιακά
κοινωνικά και άλλου είδους έργα, ώστε να επωφεληθεί και να
βελτιώσει την ποιότητα ζωής κάθε κατοίκου, κάθε δηµότη, κάθε
πολίτη σε κάθε γωνιά της χώρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Θα συνεχίσουµε µε την όγδοη µε αριθµό 1169/25-6-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Αλέξανδρου Ζερβέα
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Αποκαρδιωτική εικόνα εγκαταλείψεως του Κάµπου της Κωπαΐ-
δος. Σε εξέλιξη σχέδιο µετατροπής του κάµπου από περιοχή πα-
ραγωγής αγροτικών προϊόντων σε περιοχή εναποθέσεως
φωτοβολταϊκών».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Χρήστος Κέλλας. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δύο λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, σε πρόσφατη επίσκεψη κλιµακίου του κόµ-

µατός µας, του κόµµατος των Σπαρτιατών, στην περιοχή της Βοι-
ωτίας, γίναµε κοινωνοί των προβληµάτων των αγροτών της
περιοχής. Πραγµατικά η κατάσταση είναι αποκαρδιωτική. Πιο
συγκεκριµένα, να πω ότι επιθεωρήσαµε την κατάσταση στον
Κάµπο της Κωπαΐδος. Είδαµε τις σούδες, δηλαδή το δίκτυο µέσω
του οποίου γίνεται η άρδευση των χωραφιών. Βρίσκεται σε µια
απελπιστική κατάσταση. Μάλιστα, σε πάρα πολλά σηµεία είναι
γεµάτο µπάζα. Και βεβαίως γίναµε δέκτες καταγγελιών ότι υπάρ-
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χει ένα σχέδιο -δεν ξέρω βεβαίως αν αυτό είναι µε την ανοχή της
Κυβερνήσεως ή όχι- εγκαταστάσεως φωτοβολταϊκών στην εύ-
φορη περιοχή της Κωπαΐδος.

Πιο συγκεκριµένα, αυτό το σχέδιο άρχισε να υλοποιείται µετά
τις πληµµύρες του 2020, όπου πάρα πολλά χωράφια χαρακτηρί-
στηκαν ως «µη επιλέξιµα» µε αποτέλεσµα οι εταιρίες σιγά σιγά
να νοικιάζουν τα εν λόγω χωράφια, προσφέροντας µεγαλύτερο
αντίτιµο από αυτό που δύνανται να προσφέρουν οι αγρότες µας.
Όπως είδαµε και εµείς κατά την παραµονή µας εκεί πέρα, σε
παρά πολλές περιοχές έχουν εγκατασταθεί φωτοβολταϊκά.

Εποµένως, δύο είναι τα ερωτήµατα µου. Σε ποιες ενέργειες
θα προβείτε για την ενίσχυση των αγροτών της Κωπαΐδος, και
για τη βελτίωση των όρων εργασίας τους; Επίσης, πείτε µας αν
θα τεθεί φραγµός στα σχέδια των εταιριών για την µετατροπή το
εύφορου Κάµπου της Κωπαΐδος σε χώρο εναποθέσεως φωτο-
βολταϊκών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζερβέα.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρω-

τολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, για τα περί εγκαταλείψεως του Κάµπου της

Κωπαΐδος, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω, αναφορικά µε την
ερώτησή σας, ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων βρίσκεται σταθερά στο πλευρό των αγροτών, διαφυλάσ-
σοντας τα συµφέροντά τους. 

Να σας ενηµερώσω όµως για τα εξής. Με το άρθρο 13 του
ν.4250/2012, όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 61 του
ν.4305/2014, καταργήθηκε στις 30 Νοεµβρίου του 2014 ο Οργα-
νισµός Κωπαΐδας και τέθηκε υπό καθεστώς εκκαθάρισης. Ορί-
σθηκε, δε, ρητά ότι η αποκλειστική χρήση και διαχείριση της
κινητής και ακίνητης περιουσίας που µέχρι τότε ανήκε στον ορ-
γανισµό, ανήκει πλέον στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδος. Δη-
λαδή µε λίγα λόγια η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδος έχει την
ευθύνη για την εν λόγω έκταση. 

Τώρα ως προς την αναφορά σας στο ότι η εγκατάλειψη, όπως
λέτε του Κάµπου της Κωπαΐδος επιτρέπει σε ορισµένες εταιρίες
που εκµεταλλεύονται τα φωτοβολταϊκά να υφαρπάζουν τα χω-
ράφια των αγροτών, σας επισηµαίνω ότι υπάρχουν συγκεκριµέ-
νες προϋποθέσεις για την εγκατάσταση των φωτοβολταϊκών
σταθµών. Και ειδικότερα, σύµφωνα µε το ισχύον νοµικό πλαίσιο,
µε τον ν.2637/1998, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, επιτρέπεται
η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από φωτοβολταϊκούς σταθ-
µούς εγκατεστηµένης ισχύος µικρότερης ή ίσης του 1MW σε
αγροτεµάχια που χαρακτηρίζονται αρµοδίως ως αγροτική γη
υψηλής παραγωγικότητας. Και αυτό, συµπεριλαµβανοµένων των
περιοχών της Αττικής, καθώς και όλων των περιοχών της επικρά-
τειας, που έχουν ήδη καθοριστεί ως αγροτική γη υψηλής παρα-
γωγικότητας, σύµφωνα µε τα χωροταξικά σχέδια. 

Αυτό, βεβαίως, ισχύει εφόσον οι εκτάσεις εγκατάστασης των
φωτοβολταϊκών σταθµών δεν υπερβαίνουν το «0,8» του συνόλου
των καλλιεργούµενων εκτάσεων σε κάθε περιφερειακή ενότητα.
Μάλιστα στην ΚΥΑ εφαρµογής του νοµικού πλαισίου, δηλαδή
στην ΚΥΑ του ΥΠΕΝ 4389 που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ 5342 τεύ-
χος β’ στις 17-10-2022 και συγκεκριµένα στο άρθρο 3 παράγρα-
φος. 2, αναφέρεται ρητώς ότι η αρµοδιότητα ελέγχου µη
υπέρβασης του µεγίστου ορίου ισχύος µεγαβάτ σε εκτάσεις
αγροτικής γης υψηλής παραγωγικότητας ανήκει στον αρµόδιο
διαχειριστή δηλαδή ΔΕΔΔΗΕ ή ΑΔΜΗΕ, και µάλιστα στο στάδιο
χορήγησης οριστικής προσφοράς σύνδεσης και εφόσον έχουν
ολοκληρωθεί οι περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για

τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Κύριε Υπουργέ, είδα –να το θέσω

λαϊκά- ότι πετάτε το µπαλάκι στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδος,
σχετικά µε τη διαχείριση της Κωπαΐδος. 

Κατά τη γνώµη µου, θα πρέπει να αναληφθεί η ανάλογη νοµο-
θετική πρωτοβουλία, ώστε η Κωπαΐδα να υπόκειται στον έλεγχο
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και να µην υπόκειται στην
Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας. Και γιατί το λέω αυτό; Το λέω
διότι οι αγρότες, οι Έλληνες αγρότες, είναι η ψυχή του ελληνικού
έθνους. Είναι οι άνθρωποι του µόχθου. Είναι οι άνθρωποι της πα-
ραγωγής. Είναι οι άνθρωποι οι οποίοι µας δίνουν ό,τι σηµαντικό-
τερο και ό,τι ουσιαστικότερο, την τροφή. 

Κύριε Υπουργέ, µε ενεργά τα πολεµικά µέτωπα στην Ουκρανία
και στη Μέση Ανατολή και όπως ισχυρίζονται πάρα πολλοί ειδικοί
είναι θέµα χρόνου η επέκταση αυτών των πολεµικών συρράξεων
σε παγκόσµιο επίπεδο, κάθε έθνος θα πρέπει να αντιµετωπίσει
το επισιτιστικό πρόβληµα, γιατί πλέον κάθε έθνος είναι πολύ πι-
θανό να κληθεί να καλύψει τις ανάγκες σίτισης µε ιδίους πόρους.

Ως εκ τούτου η απόκτηση αυτάρκειας αποτελεί επιτακτική
ανάγκη. Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, να δίνουµε έστω και ένα µικρό
ποσοστό -το οποίο βεβαίως τώρα είναι µικρό ποσοστό στο µέλ-
λον δεν γνωρίζουµε αν θα είναι µεγαλύτερο, και πολύ φοβάµαι
ότι θα είναι µεγαλύτερο όταν θα έρθει κάποια νοµοθετική πρω-
τοβουλία- δηλαδή αντί, λοιπόν, να «φυτεύουν» -εντός εισαγωγι-
κών- φωτοβολταϊκά θα πρέπει να φυτέψουµε γεωργικά προϊόντα
για να έχουµε αυτάρκεια και να µην εξαρτόµαστε από εξωτερι-
κούς παράγοντες. 

Ας µετατρέψουµε, λοιπόν, την Κωπαΐδα σε χώρο παραγωγής
αγροτικών προϊόντων. Ας βοηθήσουµε τους αγρότες µας. Και να
µη µετατρέψουµε αυτόν τον χώρο σε χώρο εναποθέσεως φωτο-
βολταϊκών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζερβέα.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι
προέρχοµαι από µια περιοχή η οποία είναι κατ’ εξοχήν αγροτική.
Το θέµα των χωραφιών, των αγρών υψηλής παραγωγικότητας
που δίδονται για χρήση φωτοβολταϊκών είναι ένα θέµα. Και υπάρ-
χει µεγάλο θέµα και σε εµάς όπως και σε όλες τις αγροτικές πε-
ριοχές.

Όµως, δεν µπορείτε να λέτε ότι πετάω το µπαλάκι για ένα θέµα
το οποίο δεν είναι της αρµοδιότητος του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης. Άλλος έχει τη διαχείριση της Κωπαΐδος µετά την κα-
τάργηση του οργανισµού και αυτό, βεβαίως, ξέρετε πολύ καλά -
το γνωρίζετε, είµαι βέβαιος- ότι είναι η Περιφέρεια Στερεάς
Ελλάδος.

Τώρα, σε όσα ανέφερα στην πρωτολογία για το θέµα του απο-
χαρακτηρισµού των χωραφιών στον βοιωτικό κάµπο ως µη υψη-
λής παραγωγικότητος και το ζήτηµα που γεννάται σχετικά,
σηµειώνω ότι ως Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
προσανατολιζόµαστε στα εξής: δύο µέτρα, πρώτον στην εφαρ-
µογή της νοµοθετικής επιταγής, όπως αυτή προβλέπεται από το
άρθρο 24 παράγραφος 37 του ν.2495/2001 για την έκδοση κοι-
νών υπουργικών αποφάσεων των Υπουργών Περιβάλλοντος και
Αγροτικής Ανάπτυξης, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση των
Διευθύνσεων Αγροτικής Ανάπτυξης των νοµαρχιακών αυτοδιοι-
κήσεων και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και
που καθορίζουν τα γεωγραφικά όρια της αγροτικής γης υψηλής
παραγωγικότητας και δεύτερον, στην αξιοποίηση του πορίσµα-
τος που προήλθε από την οµάδα εργασίας η οποία έχει συσταθεί
µε την υπ’ αριθµόν 210/9-1-2023 απόφασης του Υπουργού Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και ως αντικείµενο έχει τον εντο-
πισµό, την αξιολόγηση και την οριοθέτηση εκτάσεων οριακής ή
µηδενικής παραγωγικότητας για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών
σταθµών.

Η εφαρµογή της έκθεσης της συγκεκριµένης οµάδας εργα-
σίας πιστεύουµε ότι θα οδηγήσει στην άρση του ανταγωνισµού
της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και µάλιστα από φωτοβολταϊκούς σταθµούς µε την
αγροτική παραγωγή της χώρας µας τη φυτική και τη ζωική. Αυτό
είναι ένα θέµα το οποίο σας είπα ότι είναι ανοιχτό. Υπάρχουν ήδη
προβλήµατα σε αυτόν τον τοµέα και θα δούµε πώς θα πάµε πα-
ρακάτω.
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Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Θα ολοκληρώσουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 1175/25-6-

2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων µε θέµα: «Δέκα µήνες µετά τον «Ντάνιελ» και
«Ηλίας» ποιο το κυβερνητικό σχέδιο για τον πρωτογενή τοµέα
στη Θεσσαλία;»

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ηµέρα που κατατέθηκε η συγκεκριµένη ερώτηση ήταν η

Ηµέρα Καταπολέµησης της Ερηµοποίησης, η 17η Ιουνίου. Η Θεσ-
σαλία µας, δυστυχώς, έχει ερηµοποιηθεί ειδικά µετά τις κατα-
στροφικές πληµµύρες «Ντάνιελ» και «Ηλίας» και το µέλλον είναι
ζοφερό.

Και εδώ ανακύπτουν δύο θέµατα: Το ένα έχει να κάνει µε τις
αποζηµιώσεις σε φυτική παραγωγή, ζωική παραγωγή, στις
οποίες υπάρχουν θέµατα. Το δεύτερο έχει να κάνει µε το σχέδιο
το οποίο καλείται η Κυβέρνηση να εκπονήσει. Είναι ένα σχέδιο
µε αρχή, µέση και τέλος, ένα σχέδιο µε συγκεκριµένους στόχους,
µε συγκεκριµένες προτεραιότητες, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την
κλιµατική αλλαγή που έχει αλλάξει τα δεδοµένα, που αφορά τον
πρωτογενή τοµέα.

Ενδεικτικά στην ερώτηση έχω αναφέρει τουλάχιστον τις βασι-
κές κατευθύνσεις, τις οποίες ως Κυβέρνηση οφείλετε να τις
έχετε ανακοινώσει ή να τις ανακοινώσετε. Πρώτον, το έδαφος,
τι θα γίνει µε το έδαφος, εάν έχει προχωρήσει η επικαιροποίηση
του εδαφολογικού χάρτη, εάν έχει γίνει που δεν έχει γίνει,
άκουσα πριν, η οριοθέτηση της γης υψηλής παραγωγικότητας.
Δεύτερον, το νερό. Πρόσφατα ψηφίστηκε -πριν τρεις µήνες πε-
ρίπου- ένας φορέας για τον οποίο εµείς αντιδράσαµε, θεωρούµε
ότι ήταν αντισυνταγµατικές αρκετές διατάξεις, αλλά για αυτόν
τον Φορέα Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας µέχρι σήµερα τουλά-
χιστον εµείς δεν γνωρίζουµε αν έχει εξασφαλιστεί η χρηµατοδό-
τησή του. Δεν υπάρχει ένας σχεδιασµός και µακροπρόθεσµος
αλλά και βραχυπρόθεσµος όσον αφορά το ποια έργα πρέπει να
γίνουν. Και τρίτον, είναι οι καλλιέργειες. Τι θα γίνει µε τις καλ-
λιέργειες, µε το εισόδηµα του Θεσσαλού αγρότη; Μήπως πρέπει
να αλλάξει το µοντέλο; Μήπως πρέπει να πάµε σε αναδιάρθρωση
καλλιεργειών, σε δηµιουργία αγρο-οικολογικών ζωνών, οι οποίες
είναι συνυφασµένες µε την επικαιροποίηση του εδαφολογικού
χάρτη, µε δηµιουργία δηµοπρατηρίων;

Μέχρι σήµερα που µιλάµε σχέδιο δεν είδαµε. Είδαµε µόνο το
σχέδιο των Ολλανδών µε το οποίο εν µέρει συµφωνείτε, εν µέρει
διαφωνείτε. Παράδειγµα, για το βαµβάκι είπε πρόσφατα ο κ. Στα-
µενίτης «διαφωνούµε µε το βαµβάκι». Ωραία! Και τι προτείνει η
Κυβέρνηση; Αναδιάρθρωση καλλιεργειών; Πώς θέλει να τρέξει
τον πρωτογενή τοµέα στη Θεσσαλία; Όλα αυτά προϋποθέτουν
ένα σοβαρό σχέδιο. Μέχρι τώρα δεν υπήρχε. Τώρα δεν ξέρω.
Μέχρι τώρα δεν υπήρχε –ξεκάθαρα!- ένα σαφές σχέδιο για την
ανασυγκρότηση του πρωτογενούς τοµέα, γιατί όλοι µας, όλοι
γνωρίζουν πλέον ότι η Θεσσαλία πρέπει να προσαρµοστεί στα
νέα δεδοµένα. Και τα νέα δεδοµένα, δυστυχώς, είναι διαφορε-
τικά και οι συνέπειες αυτών των νέων δεδοµένων ήταν πολύ κα-
ταστρεπτικές. Και αυτό περιµένει σήµερα ο αγρότης και ο
κτηνοτρόφος, τις κατευθυντήριες γραµµές, ένα συγκεκριµένο
µοντέλο, «έδαφος-νερό-καλλιέργειες-εισόδηµα των αγροτών».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας

για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, γνωρίζουµε και οι δύο -και µά-
λιστα από πρώτο χέρι- τις πληγές που µετράει η Θεσσαλία και η
Λάρισα από τα πρωτοφανή καιρικά φαινόµενα τα οποία την
έχουν πλήξει. Ήταν ουσιαστικά η µεγαλύτερη φυσική κατα-
στροφή την οποία όφειλε να διαχειριστεί το ελληνικό κράτος

στην ιστορία του. Αυτό, βεβαίως, απαιτεί και χρόνο και πολύ
χρήµα. Εκτιµάται ότι το συνολικό κόστος της ανασυγκρότησης
της Θεσσαλίας θα ξεπεράσει τα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, ποσό
που ευτυχώς µπορεί να διασφαλιστεί από συνδυασµό πόρων του
κρατικού προϋπολογισµού και των ευρωπαϊκών κονδυλίων.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από την πρώτη στιγµή
έσκυψε πάνω στο πρόβληµα, ενώ ο Πρωθυπουργός δεσµεύτηκε
προσωπικά για την ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας και την απο-
κατάσταση των ζηµιών. Στόχος της Κυβέρνησης είναι να στηρίξει
µε κάθε τρόπο τον πρωτογενή τοµέα, προκειµένου οι αγρότες
και οι κτηνοτρόφοι µας να καταφέρουν να ορθοποδήσουν και,
βεβαίως, και να αποτραπούν παρόµοιες καταστροφές στο µέλ-
λον, µιας και η κλιµατική αλλαγή είναι εδώ και, δυστυχώς, ανα-
µένεται να συνεχιστεί µε επίκεντρο τη Θεσσαλία.

Προς αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, η Κυβέρνηση έχει σχεδιά-
σει ενιαία και στοχευµένα µέτρα όπως το είπατε και εσείς προ
ολίγου: Είναι η σύσταση του «Οργανισµού Διαχείρισης Υδάτων
Θεσσαλίας Α.Ε.»- ΟΔΥΘ- που βρίσκεται υπό την εποπτεία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και αναλαµβάνει µεταξύ άλλων την
παρακολούθηση και εκπόνηση της εφαρµογής των σχεδίων δια-
χείρισης λεκανών απορροής ποταµών και των σχεδίων διαχείρι-
σης κινδύνων από πληµµύρες, την εκπόνηση master plans των
έργων που απαιτούνται για την αντιπληµµυρική προστασία, τον
σχεδιασµό και την κατασκευή και συντήρηση αντιπληµµυρικών
έργων αλλά και τη συντήρηση και διοίκηση των εγγειοβελτιωτι-
κών έργων του δικτύου άρδευσης.

Με εµπεριστατωµένες µελέτες, µε διασφάλιση συγκεκριµένων
κονδυλίων και µε ένα ολιστικό σχέδιο, κύριε Κόκκαλη, η Κυβέρ-
νηση αντιµετωπίζει όλα όσα περιγράφετε στην ερώτησή σας,
διασφαλίζοντας πρωτίστως την ουσία και δευτερευόντως την
επικοινωνία. Εµπιστευόµαστε τους ειδικούς και ακολουθούµε
βήµα-βήµα ένα ολιστικό πλάνο για την αποκατάσταση των κατα-
στροφών στη Θεσσαλία, για να διασφαλίσουµε τον πρωτογενή
µας τοµέα και, κυρίως, για να µην ξαναζήσουµε τέτοιες στιγµές.

Κλείνοντας, να πω ότι τα νούµερα και τα χρονοδιαγράµµατα
των µέτρων τα οποία έλαβε η Κυβέρνηση είναι γνωστά. Όµως
αφού το ζητάτε, θα αναφερθώ ενδεικτικά σε κάποια από αυτά
στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κέλλα.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για

τρία λεπτά. Πάντως, έχετε δίκιο, το νερό και τα τρόφιµα είναι ο
χρυσός του µέλλοντος, αν µου επιτρέπετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, γη και ύδωρ!
Όποιος έχει τη γη και το νερό ελέγχει προφανώς και τα προ-
ϊόντα. Ίσως για αυτό κάποιοι θέλουν να πρωτοστατήσουν στην
ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας και δεν αναφέροµαι στους κυ-
βερνητικούς.

Ακούσαµε, όµως, ότι είµαστε επικοινωνία. Να το πάµε από την
αρχή πάλι. Να γίνω όσο γίνεται πιο συγκεκριµένος: Έδαφος. Ο
κ. Βορίδης επί «Ιανού» είχε εξαγγείλει ότι ο «ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ»»
ασχολείται µε την κατάσταση των εδαφών. Όντως είχε γίνει, ξε-
κάθαρα πράγµατα, το διασταυρώσαµε.

Αυτό τι έγινε; Προχώρησε; Διότι, εγώ σήµερα δεν κατάλαβα
ένα συγκεκριµένο σχέδιο. Όσο γίνεται πιο απλά, στο έδαφος
προχώρησε η επικαιροποίηση του εδαφολογικού χάρτη; Ποια
είναι η κατάσταση των εδαφών σήµερα που µιλάµε; Φανταστείτε,
µε τον «Ιανό» ασχολήθηκε ο ΕΛΓΟ. Φανταστείτε µε τον «Ντάνιελ»
και τον «Ηλίας» σε τι κατάσταση είναι τα χωράφια. Γνωρίζουµε;
Νοµίζω ότι αυτό δεν είναι επικοινωνία αλλά είναι η ουσία. Η ουσία
θα ήταν να πείτε κάτι συγκεκριµένο. Ρωτήστε και τον κ. Στρα-
τάκο. Μπορεί να ξέρει. Ήταν τόσα χρόνια.

Δεύτερον, για το νερό θα υιοθετήσετε το master plan των Ολ-
λανδών για τον προγραµµατισµό των έργων; Διότι είπατε ότι ψη-
φίστηκε αυτό. Να µη λέµε τα ίδια. Το ότι ψηφίστηκε και ισχύει ο
φορέας διαχείρισης υδάτων ισχύει. Το ζητούµενο είναι το εξής:
Υπάρχει ένας σχεδιασµός µακροπρόθεσµος –µέχρι πότε θα ολο-
κληρωθούν τα έργα;- και βραχυπρόθεσµος από την Κυβέρνηση;
Δεν λέµε γι’ αυτά που κάνει η Περιφέρεια Θεσσαλίας. Δηλαδή,
τα φράγµατα περιµετρικά πότε θα γίνουν; Τα αντιπληµµυρικά
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που θα είναι υπό την εποπτεία –υποτίθεται- του φορέα πότε θα
γίνουν;

Προφανώς αποδεικνύεται από την απάντησή σας ότι µέχρι σή-
µερα που µιλάµε δεν υπάρχει το παραµικρό σχέδιο ούτε για το
νερό ούτε για το έδαφος. 

Πάµε στις καλλιέργειες τώρα. Επικοινωνία είναι; Το λέµε όσο
γίνεται πιο συγκεκριµένα για τη στάγδην άρδευση. Έχετε στο
µυαλό σας να ενταχθεί στο ΠΑΑ για όλους η εξοικονόµηση
νερού, η δηµιουργία αγρο-οικολογικών ζωνών, το πού καλλιερ-
γείται ένα προϊόν πλέον, τα δηµοπρατήρια;

Και τελευταίο, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής: Υπάρχει χρηµα-
τοδοτική στήριξη; Θα επιδιωχθεί µέσω ΠΑΑ, µέσω ΚΑΠ, µέσω
µιας διαπραγµάτευσης; Ο Πρωθυπουργός είχε πει µετά τον
«Ντάνιελ» ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θα συνδράµει, γιατί καταλα-
βαίνετε και εσείς και εγώ πολύ καλά ότι για όλο αυτό το σχέδιο
θέλει αγώνα. Και εµείς σε αυτόν τον αγώνα για τη χρηµατοδοτική
στήριξη του πρωτογενούς τοµέα της Θεσσαλίας θα είµαστε
αρωγοί. Όµως βάλτε στόχους, προτεραιότητες και ενηµερώστε
τον κόσµο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Κύριε Κόκκαλη, ήδη στις ερωτήσεις σας απαντήσατε
µόνος σε κάποια σηµεία.

Κατ’ αρχάς, για τον ΟΔΥΘ τα είπαµε και θα πω και στη συνέ-
χεια. Τώρα είπατε για τον ΕΛΓΟ και θα ξεκινήσω από αυτό. Εί-
πατε ότι παλιότερα ο ΕΛΓΟ επί υπουργίας κ. Βορίδη έκανε
αναλύσεις και εδαφολογικές έρευνες στον «Ιανό».

Και τώρα, κύριε Κόκκαλη, ο ΕΛΓΟ έκανε πάνω από χίλιες εδα-
φολογικές αναλύσεις και έχει κάνει και έρευνες και στο νερό και
στον Παγασητικό. Έχει κάνει µετρήσεις και όλα αυτά τα αποτε-
λέσµατα έχουν παρουσιαστεί στη Λάρισα. Σας ενηµερώνω εγώ
για να ξέρετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Άλλα λέει αυτός που έφυγε, που πα-
ραιτήθηκε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν
γίνεται. Μη διακόπτετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Τώρα, για να πάω και στο δεύτερο µέρος που είπατε
για το νερό, για την εξοικονόµηση, για τη στάγδην άρδευση, και
λοιπά, όλα αυτά βεβαίως είναι γνωστά στη µεγάλη πλειοψηφία
των αγροτών και εφαρµόζονται. Όµως, µιας και το αναφέρατε,
στην προηγούµενη Προγραµµατική Περίοδο είχε βγει πρό-
γραµµα όπου η στάγδην άρδευση ήταν επιλέξιµη. Το λέω για να
αποκαταστήσουµε ορισµένα πράγµατα.

Τώρα, όσον αφορά τις ενωσιακές παρεµβάσεις για την αντι-
µετώπιση των επιπτώσεων του «Ντάνιελ» στη Θεσσαλία, στο
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 - 2022 έχει προβλεφθεί
το µέτρο 5:2, επενδύσεις αποκατάστασης των ζηµιών που προ-
καλούνται στο γεωργικό κεφάλαιο από φυσικά φαινόµενα, δυ-
σµενείς καιρικές συνθήκες και καταστροφικά γεγονότα. Η
ένταση ενίσχυσης για τις εν λόγω επενδύσεις στις γεωργικές εκ-
µεταλλεύσεις ανέρχεται έως το 100%. Το µέτρο διαθέτει πόρους
της τάξης των 45 εκατοµµυρίων ευρώ.

Η έναρξη υποβολής αιτήσεων στη σχετική ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα γίνεται από τις 7 Μαρτίου 2024 και αναµένεται να ολο-
κληρωθεί στις 31 Ιουλίου 2024 µετά από τρίµηνη παράταση που
δόθηκε.

Παράλληλα, έχει προβλεφθεί η ενεργοποίηση δύο προγραµ-
µάτων απονιτροποίησης συνολικού ύψους 150 εκατοµµυρίων
ευρώ. Το ένα από αυτά περιλαµβάνει νέα πρόσκληση για τις πε-
ριοχές της Θεσσαλίας, βόρειας Φθιώτιδας και Έβρου και ανέρ-
χεται στο ύψος των 100 εκατοµµυρίων ευρώ, έχει εκδοθεί η
σχετική υπουργική απόφαση και η πρόσκληση εξεδόθη πριν από
τρεις µέρες, στις 26 του µηνός.

Επιπλέον, εντάχθηκαν στα σχέδια βελτίωσης όλοι οι επιλαχόν-
τες της Θεσσαλίας. Πρόκειται για συνολικά πεντακόσιους ενε-
νήντα οκτώ δικαιούχους και 36.445.000 ευρώ. Αντίστοιχα,
υπερδεσµεύσεις έχουν δοθεί και στα τοπικά προγράµµατα

«LEADER» Θεσσαλίας για την ένταξη και υλοποίηση ιδιωτικών
και δηµοσίων επενδύσεων σηµαντικής αναπτυξιακής προβολής
στην τοπική οικονοµία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο, γιατί είναι πολλά
αυτά που έχουν γίνει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε χρόνο, κύριε
Υφυπουργέ, τελευταίος είστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Ωραία, ευχαριστώ.

Τέλος, για τη στήριξη των παραγωγών των πληµµυρισµένων
παρακάρλιων περιοχών διερευνήθηκε σε συνεργασία µε την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή η δυνατότητα ένταξης στο Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης µέσω νέου γεωργοπεριβαλλοντικού µέτρου
διετούς διάρκειας. Η συγκεκριµένη πρόταση δεν έγινε αποδεκτή
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και προτάθηκε εναλλακτικά για τον
ίδιο σκοπό να αξιοποιηθούν οι πόροι του αποθεµατικού κρίσης
ύψους 43 εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο έχει υλοποιηθεί κιόλας.

Σηµαντικά είναι τα µέτρα της κρατικής αρωγής, όπως η ενί-
σχυση µέσω του arogi.gov.gr για πρώτες ανάγκες, οικοσκευή και
απλές επισκευαστικές εργασίες. Μέχρι 27 Ιουνίου 2024 έχουν πι-
στωθεί συνολικά 85,9 εκατοµµύρια ευρώ σε δεκαεννέα χιλιάδες
πενήντα πέντε δικαιούχους, εκ των οποίων, κύριε Κόκκαλη, τα
84,38 εκατοµµύρια ευρώ σε δεκαοχτώ χιλιάδες εξακόσιους πε-
νήντα δικαιούχους στη Θεσσαλία.

Όσον αφορά την πρώτη αρωγή έναντι στεγαστικής συνδρο-
µής, µέχρι 27/6 έχουν πιστωθεί 16,3 εκατοµµύρια ευρώ σε δύο
χιλιάδες οκτακόσιους ενενήντα τέσσερις δικαιούχους. Επίσης,
είναι η αρωγή προς πληγείσες επιχειρήσεις, αγροτικές εκµεταλ-
λεύσεις και φορείς και άλλα.

Μπορείτε να δείτε αναλυτικά όλα αυτά τα ποσά της κρατικής
αρωγής σε σχετικό έγγραφο του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης
και Προστασίας, το οποίο θα το καταθέσω και στα Πρακτικά για
να το έχετε.

Ως προς τις ζηµιές σε φυτικά µέσα παραγωγής, σας επιση-
µαίνω ότι θα ενεργοποιηθούν οι διατάξεις του άρθρου 12β του
ν.4797/2021, ώστε οι ζηµιές σε φυτικά µέσα παραγωγής να κα-
λυφθούν από το πλαίσιο της κρατικής αρωγής µε τη χορήγηση
αρχικά προκαταβολής έναντι επιχορήγησης.

Και τρίτον, όσον αφορά τον ΕΛΓΑ σχετικά µε τις ζηµιές που
προξενήθηκαν στον Θεσσαλικό Κάµπο υπεβλήθησαν περισσότε-
ρες από τριάντα χιλιάδες δηλώσεις. Οι γεωτεχνικές υπηρεσίες
του ΕΛΓΑ ολοκλήρωσαν τους σχετικούς ελέγχους και έχουν κα-
ταβληθεί από τον οργανισµό σε συνεργασία µε την πολιτεία περί
τα 150 εκατοµµύρια ευρώ στη Θεσσαλία, στο 100% της ασφαλι-
ζόµενης αξίας, ενώ εντός της εβδοµάδας που έρχεται, που ακο-
λουθεί, θα ακολουθήσει νέα πληρωµή που θα αφορά την
εκκαθάριση των ζηµιών.

Ο προϋπολογισµός του ΕΛΓΑ για τις ζηµιές από τα φαινόµενα
«Ντάνιελ» και «Ηλίας» στις διάφορες περιοχές της χώρας θα ξε-
περάσει τα 260 εκατοµµύρια ευρώ, µε το µεγαλύτερο µέρος
αυτού, περί του 80%, να καταβάλλεται στη Θεσσαλία.

Και έρχοµαι τώρα και στις συνδεδεµένες ενισχύσεις, όπου
έχουµε µέχρι τώρα εννιά υπουργικές αποφάσεις για συνδεδε-
µένη στήριξη στον τοµέα µη πρωτεϊνούχων και πρωτεϊνούχων
καλλιεργειών που αφορούν µεταξύ άλλων µήλα, αραβόσιτο,
όσπρια, κριθάρι, µαλακό σιτάρι, ρύζι και λοιπά. 

Μιλήσατε για αναδιάρθρωση καλλιεργειών, για µείωση καλ-
λιέργειας βαµβακιού.

Κύριε συνάδελφε…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Μείωση;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Έτσι είπατε εσείς και το διέψευσε ο κ. Σταµενίτης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εµείς το είπαµε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Τώρα το είπατε εσείς.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Οι Ολλανδοί το πρότειναν…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ναι, ωραία. Και το αναφέρατε εσείς τώρα. Αυτό λέω,
εντάξει.
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Ως προς το βαµβάκι τώρα, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Μα, δεν ρώτησα αυτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Μα, µιλάτε για αναδιαρθρώσεις!
Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ενεργεί πάντα µε στόχο

την ενίσχυση της καλλιέργειας και των βαµβακοπαραγωγών. Το
βαµβάκι αποτελεί, ως γνωστόν, µέγιστο τοµέα της οικονοµίας
της χώρας, ενώ πρωταγωνιστεί και σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Η
χώρα µας διαθέτει το 80% της βαµβακοκαλλιέργειας, µε το υπό-
λοιπο 20% να το έχει η Ισπανία. Σε παγκόσµιο επίπεδο προτά-
θηκε εναλλακτικά για τον ίδιο σκοπό να αξιοποιηθούν οι πόροι
του αποθεµατικού. 

Εποµένως, για το βαµβάκι προς το παρόν δεν υφίσταται τέτοιο
θέµα. Οι προτάσεις της εταιρείας των Ολλανδών θα εξεταστούν.
Έχουν ήδη συζητηθεί και θα προχωρήσουµε παρακάτω βήµα-
βήµα για να ολοκληρώσουµε αυτά, διότι ο κύριος σκοπός µας

είναι τουλάχιστον να µην επαναληφθεί αυτό που συνέβη στη
Θεσσαλία µας -το έχετε ζήσει και εσείς από πρώτο χέρι- διότι
σας είπα και πριν ότι η κλιµατική κρίση είναι εδώ και, κυρίως, έχει
επίκεντρο τη Θεσσαλία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 13.42’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 1η

Ιουλίου 2024 και ώρα 12.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που
θα σας διανεµηθεί.
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